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روزنامه صبح ایران

محمد رضا تابش:

ایرانِ امروز نیازمند تفاهم ملی است

علی شمخانی:

وزات خزانه داری آمریکا به وزارت جنگ تبدیل شده است

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد؛

جزییات انهدام بزرگ ترین شبکه جهانی جاسوسی آمریکا

به بهانه انتشار فراخوان انتخاباتی محمدباقر قالیباف؛

نوا  صولگرایی
 روایت سیاست ورزی تک نفره
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معاون اول رییس جمهور با بیان این که در هیچ مقطعی در 40 
سال گذشته شرایط کشور مثل امروز خاص نبوده است، گفت: ملت 
ایران هشت سال در برابر تهاجم همه جانبه دشمن و 40 سال در برابر 
فشار ها و تحریم های آمریکا، اتحادیه اروپا و شورای امنیت سازمان 
ملل پایداری و ایستادگی کرد و نشان داد که نامش با مقاومت و 
ایستادگی در تاریخ ماندگار خواهد شد.دکتر اسحاق جهانگیری روز 

سه شنبه با حضور در اجتماع مردم روستای دوتپه سفلی ...

معـاون اول قوه قضاییه گفـت: تا آخر اردیبهشـت 825 پرونده 
بـه دادگاه رفت کـه تعـدادی دلال ارزی بودند کـه در زمان خودش 
بسـیار مؤثر بـود. یک تعداد هـم از افـراد دارای موقعیت های بالای 
اجتماعـی و اقتصـادی بودنـد. از مجمـوع 825 نفر بـرای 241 نفر 
حکم قطعی صادر شـد.حجت الاسلام محسـنی اژه ای رئیس ستاد 
بزرگداشـت هفته قوه قضائیه در نشسـت خبری که به مناسـبت 

فرارسـیدن هفته قوه قضائیه برگزار شـد...

معاون اول رییس جمهور:

راهبرد ایران 
راهبرد مقاومت است

معاون اول قوه قضاییه  خبرداد

صدور حکم قطعی 
برای 2۴۱ اخلالگر اقتصادی 
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شهردار قم گفت: 400 میلیارد تومان اوراق برای توسعه بلوار پیامبر اعظم)ص(به شهروندان 
فروخته شده است، حقیقت این است که ورود سلایق شخصی و بخشی مانع از رونق سرمایه گذاری 
در این بلوار شده است.سید مرتضی سقائیان نژاد عصر روزدوشنبه در صدمین جلسه رسمی و علنی 
شورای شهر قم که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: نگاه های 
منفی شورای عالی معماری و شهرسازی کشور مانع از ایجاد سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
می شود.وی افزود:برای سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( تمام مصوبات و شرایط لازم از 
سال های قبل تأمین شده و اشکالات جدیدی که در رابطه با عدم امکان سرمایه گذاری در این بلوار 
مطرح می شود محلی از قانون و اعراب ندارد.شهردار قم خاطرنشان کرد: به عنوان شهردار قم ضامن 

هرگونه سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( هستم و هرگونه مشکلی که در این رابطه....

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: با روند فعلی مصرف آب در قم در سال 1407 
شاهد بحرانی شدن وضعیت منابع آب زیرزمینی در استان قم خواهیم بود.علی جان صادق پور بیان 
اینکه 95 درصد آب استان قم از خارج این استان تامین می شود، اظهار کرد: جمعیت شهری قم از 
آب شرب مناسب بهره مند هستند و بیش از 500 هزار واحد اشتراک آب داریم که خدمات مختلفی 
به آن ها ارائه می شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه در سال گذشته 
117 میلیون متر مکعب آب به شهرها و روستای استان قم منتقل شده است، تصریح کرد: امسال 
طی سه ماه اخیر مصرف نسبت به همین دوره در سال گذشته 11 درصد افزایش داشته است و 
درحالی که 100 میلیون مترمکعب آب از سرشاخه های دز تخصیص داریم امسال بیش از 125 میلیون 

متر مکعب مصرف خواهیم داشت که این تفاوت را باید از منابع چاه های زیرزمینی تامین کنیم...

شهردارقم مطرح کرد

دلایل عدم رونق سرمایه گذاری 
در بلوار پیامبر اعظم)ص(

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  اعلام کرد

پایان منابع تامین آب قم 
تا سال ۱۴07
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ملت ایران پیروز 
جنگ اراده ها خواهد بود

روحانی در مراسم بهره برداری از پایانه مسافربری سلام فرودگاه امام خمینی)ره( :

با مقاومت به رونق اقتصادی خواهیم رسید  

پیوند ایران با دنیا ناگسستنی است

مقاصد گردشگری گرفتار رهاسازی زباله های گردشگران شده اند

ردپای مسافران بر طبیعت

دانشگاه آزاد مقصر حادثه دانشگاه علوم  تحقیقات
2

به موازات جاده ای که دل جنگل و کویر را شکافته و 
یا ساحل دریا که می تواند نقطه ای برای آرامش باشد، تا 
چشم کار می کند آکنده از زباله هایی است که گردشگران 
از خود باقی گذاشته اند؛ زباله هایی در سایزهای مختلف، 
تجدید پذیر و حتی غیرقابل بازیافت که چهره ای زشت به 

طبیعت ما می دهد.معضل رهاسازی زباله های گردشگران 
در دامن طبیعتی که برای فراغت از زندگی روزمره به آن 
پناه برده اند، در دهه اخیر جهان شمول شده و بسیاری از 
مقاصد گردشگری در سراسر جهان به آن گرفتار شده اند.

گردشگران نه تنها با رهاسازی زباله های ...

فراخوانی که با »بسم الله« تمام می شود، اما نقطه آغازیست بر فعالیت های انتخاباتی این نواصولگرا برای دور 
آینده مجلس شورای اسلامی. هر چند پس از انتشار این فراخوان تصویری، بلافاصله رسانه ها شروع به نیت خوانی 

شخص وی برای نامزدی در انتخابات مجلس آینده یا ریاست جمهوری بعدی کردند...

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و 
شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

peyman. متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی -
qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد 

غیر قابل استرداد است( 
- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت] 1- ضمانت نامه 
بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به  شماره شبا: 

)070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری قم[ می باشد.
- مهلت خرید اسناد: از روز پنجشنبه مورخ 1398/03/30 لغایت روز  پنجشنبه مورخ 1398/04/06

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز پنجشنبه مورخ 1398/03/30 لغایت ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 
1398/04/11

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه نمایند . امضاء 
اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها( با شماره 
تلفن 36104336- 025و سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104488 - 025 تماس حاصل 

فرمائید.
- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی 

، طبقه ششم ، اداره کل حراست
آگهی نوبت اول :  دوشنبه مورخ 1398/03/27 آگهی نوبت دوم :  چهارشنبه مورخ 1398/03/29

شهرداری قم 

WWW.QOM.IR    اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی ) نوبت دوم(

 

  
 

 مبلغ تضمین)ریال( )ریال(کل مبلغ پایه مبلغ پایه)مترمربع( مساحت )متر مربع( نوع کاربری کد نوسازی /طبقهپلاک ثبتی قطعه شناسه
 333/333/135 333/333/133/6 333/333/39 153 تفریحی،توریستی 5-34-222-35 31/33394 5 89/ز/4

 متری رضوی 25نشانی : قم ، خیابان شهیدکلهری ، انتهای 
 333/333/373 333/653/184/1 333/333/35 13/226 مسکونی 5-5-84-39 683/3 62 89/ز/5

 نشانی : قم ، بلوار پیامبر اعظم ، جنب میدان آل یاسین
 333/333/344/3 333/233/963/23 333/333/83 79/213 تجهیزات شهری 4-1-371-1 34/33639 - 89/ز/6

 نشانی : قم ، بلوار شهید محمود نژاد
 333/333/453/2 333/333/323/48 333/333/13 3614 خدمات 4-6-15-36 532/253/33581 2 89/ز/7

 49نشانی : قم ، بلوار غدیر ، انتهای کوچه شماره 
 333/333/834/3 333/333/373/19 333/333/27 3433 آموزشی 4-9-328-3 33823 - 89/ز/9

 فردوسی ، شهرک سلمان 55بلوار  49نشانی : قم ، انتهای کوچه شماره 
 333/333/113 333/944/597/6 333/233/8 37/736 مسکونی تراکم زیاد 1-34-244-6 649/31/2677 29 89/ز/8

 تهران  ، خیابان تره بار -نشانی : قم ، جاده قدیم قم 
 333/333/286 333/433/839/5 333/333/43 73/347 مسکونی تراکم کم 3-8-43-9 45/33134 - 89/ز/33

 13نشانی : قم ، خیابان دروازه ری ، کوچه شماره 

محور مجهز شهری  5-4-329-37 3/33221 14 89/ز/33
 333/333/246 333/833/833/4 333/333/35 46/127 طبقه 7

 خیابان جنب تربیت معلمنشانی : قم ، بلوار شهید کبیری ، 
 333/333/433/1 333/253/368/72 333/333/25 77/2992 تفریحی،توریستی 2-9-349-3 2/2348 - 89/ز/32

 متری خازنی ، حریم اتوبان 39نشانی : قم ، انتهای 

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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دلایل اهمیت سفر 
شمخانی به روسیه

برنامه اعلام شده از سفر دبیر شورای عالی امنیت ملی به 
روسیه، نشان می دهد که نباید این سفر را سفری معمولی 
بدانیم. دریابان علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری 

و دبیر شورای عالی امنیت ملی، بامداد روز سه شنبه وارد شهر اوفای روسیه شده تا در 
دهمین اجلاس بین المللی نمایندگان عالی امور امنیتی کشورهای جهان شرکت کند. 
این اجلاس امروز و فردا برگزار خواهد شد. اما نباید تصور کرد که این حضور، یک حضور 
معمولی و روتین است چراکه شرایط زمانی و نیز محتوای اجلاس نشان می دهد که 
حضور شمخانی در آن دست کم به چهار دلیل، اهمیت ویژه ای برای ایران دارد:۱. مذاکره 
با روس ها: شمخانی به دعوت رسمی نیکولای پاتروشف همتای روس خود راهی روسیه 
و در بدو ورود، مورد استقبال مشاور ارشد شورای امنیت روسیه و معاون نخست وزیر 
جمهوری باشقیرستان )که شهر اوفا در آن قرار دارد( قرارگرفته است. در راستای همین 
استقبال سطح بالا، مذاکرات سطح بالای او با روس ها به خصوص در شرایط امنیتی 
فعلی منطقه )شدت گرفتن بحران یمن و نیز افزایش تنش در شمال سوریه( اهمیت 
بالایی خواهد داشت مخصوصاً وقتی بدانیم که روس ها در آستانه یک اجلاس امنیتی 
عالی رتبه با حضور شخص نیکولای پاتروشف، دبیر شورای امنیت روسیه، جان بولتون، 
مشاور امنیت ملی آمریکا و مائیر بن شبات، مشاور امنیت ملی رژیم صهیونیستی هستند 
و لابد در این اجلاس، درباره وضعیت ایران یا جنگ در سوریه نیز بحث هایی خواهد 
شد. ۲. موضوع کنفرانس: آن طور که خبرگزاری اسپوتنیک خبر داده، موضوع اصلی این 
اجلاس، »راه های تضمین امنیت ملی، توسعه اقتصادی پایدار و توسعه اجتماعی در مقابله 
با تهدیدات روزافزون هیبریدی« ذکر شده است. عبارت »تهدیدات جنگ هیبریدی« 
)Hybrid Warfare Threat(، عبارتی جدید در ادبیات امنیتی - نظامی است و معنای آن 
این است که کشورها علیه یکدیگر، مجموعه ای از اقدامات را در دستور کار قرار دهند. مثلًا 
روسیه، که میزبان این اجلاس است؛ در تنشی که با اوکراین و به تبع آن با اتحادیه اروپا 
دارد از مجموعه ای از اقدامات نظیر مباحث اقتصادی، انرژی به خصوص در حوزه گاز، فشار 
دیپلماتیک و نیز نبردهای نیابتی استفاده کرده است.اما اهمیت ویژه این اجلاس برای ما 
این است که در حال حاضر کشور ما نیز تحت چنین تهاجمی از سوی ایالات متحده 
آمریکا قرار دارد و آمریکا از تمامی ابزارهای خود علیه ایران، استفاده می کند و به همین 
دلیل شرکت شمخانی در این اجلاس و سخنرانی او به عنوان نماینده کشوری که خود 
قربانی جنگ های ترکیبی است، اهمیت پیدا می کند.۳. دیدارهای دوجانبه: شمخانی در 
این اجلاس علاوه بر سخنرانی، به ملاقات با برخی نمایندگان امنیتی کشورها نیز خواهد 
پرداخت. آن طور که خبرنگار ایرنا از اوفا خبر داده، او قرار است در طی دو روز اخیر با دبیران 
شورای امنیت بسیاری از کشورها ازجمله افغانستان، ارمنستان و هند دیدار دوجانبه داشته 
باشد ضمن اینکه انتظار می رود با همتایان خود از کشورهای چین، پاکستان، ونزوئلا، 
ازبکستان، تاجیکستان و ترکمنستان به تبادل نظر بپردازد. او بعدازظهر امروز هم در 
نشست شش جانبه ای با دبیران شورای امنیت کشورهای روسیه، چین، هند، پاکستان 
و افغانستان نیز شرکت خواهد کرد.در این میان دیدار شمخانی با مثلث چین، هند و 
پاکستان اهمیت بیشتری خواهد داشت مخصوصاً با توجه به اینکه گفته شده چین هیاتی 
سطح بالا به این اجلاس اعزام کرده و ریاست آن با ژو شنگکون، دبیر کمیسیون مرکزی 
امور سیاسی و حقوقی حزب کمونیست چین است.۴. بمب خبری پیش از اجلاس: 
خبر مهمی که قبل از این اجلاس توسط ایران منتشر شد را هم باید در نظر داشت. 
علی شمخانی، روز قبل از سفر به روسیه، در یک گفت وگوی رسانه ای، به طور رسمی از 
کشف و نابودی یکی از پیچیده ترین شبکه های جاسوسی سایبری سازمان سیا از سوی 
دستگاه های اطلاعاتی ایران خبر داد و گفت: بخش مهمی از ظرفیت های عملیاتی سیا 
در کشورهای هدف آمریکا با کشف این شبکه از سوی دستگاه های اطلاعاتی ایران کاملًا 
نابود شد. او ضمناً گفته که »با توجه به همکاری جاری میان ایران و بسیاری از کشورهای 
جهان در قالب ایجاد شبکه ضد جاسوسی بین المللی علیه امریکا، ما اطلاعات شبکه 
کشف شده را که در چند کشور دیگر نیز فعال بود در اختیار شرکایمان قراردادیم که منجر 
به شناسایی و فروپاشی شبکه افسران اطلاعاتی سیا و دستگیری تعدادی از جاسوسان 
و مجازات آن ها در کشورهای مختلف شد.« شمخانی این را هم گفت که: »آمریکایی ها 
با اعتراف به پیروزی ایران، این اقدام ایران را »شکست مفتضحانه اطلاعاتی« نام گذاری 
کردند.« و این مستندات امروز در اختیار رسانه های گروهی قرار گرفت. با توجه به اینکه 
گفته شده که آمریکا یک هیات عالی رتبه به این اجلاس فرستاده، به نظر می رسد که ایران، 
قصد داشت با اعلام رسمی این خبر )که خبرهای غیررسمی آن پیش تر توسط رسانه های 
خارجی منتشرشده بود( پیش از این اجلاس، ضمن نشان دادن قدرت اطلاعاتی امنیتی 
خود، به رفتارهای مخاصمه آمیز آمریکا نیز اشاره ای روشن داشته باشد و آن را به یک بحث 

جاری در این اجلاس تبدیل کند.

مواظب باشیم تنها نمانیم 
حمله به دو نفت کش ژاپنی در دریای عمان، آنهم 
همزمان با سفر نخست وزیر ژاپن به تهران و دیدار با مقام 
معظم رهبری، یک هشدار بزرگ برای ایران بود که رقبای 
سیاسی اش در منطقه در حال مین گذاری خاورمیانه علیه 

جمهوری اسلامی هستند.سخنان ولیعهد عربستان را بخوانید:» ایران احترام نخست وزیر 
ژاپن در تهران را نگه نداشت و در واکنش به تلاش های وی، دو فروند نفتکش را که یکی 
از آنها متعلق به ژاپن بود، مورد حمله قرار داد.«آذربایجانی ها ضرب المثل قدیمی دارند با 
این مضمون که » حسین)ع( را خودشان کشتند و بعد نشستند برایش گریه کردند.« به 
نظر می رسد عربستان و اسرائیل هم به دنبال این هستند که با ایجاد خرابکاری در منطقه، 
دست به مظلوم نمایی بزنند و تمام تقصیرها را به گردن ایران بیندازند.آنچه مشخص 
است این معناست که آمریکا، عربستان و اسرائیل بعد از خروج ترامپ از برجام، انتظار 
این را داشتند که ایران هم به سرعت از توافق هسته ای خارج شود. آنها فکر می کردند 
با خروج جمهوری اسلامی، می  توانند جهان را علیه بشورانند.تدبیر ایران اما اجازه اجرای 
این استراتژی را به آنها نداد. حالا ترامپ و شرکایش به دنبال این هستند که به هر شکل 
ممکن به جهان نشان دهند که ایران برای صلح جهانی خطرناک است.ماجرای حمله 
به دو نفتکش ژاپنی در دریای عمان و متهم کردن ایران دست داشتن در این حمله 
نمونه بارز این استراتژی جدید آمریکا، عربستان و اسرائیل است.تازه این اول ماجراست 
و قطعا در روزها و ماه های پیش رو شاهد شیطنت هایی از این جنس خواهیم بود.در 
منطقه خاورمیانه، عربستان و اسرائیل دو دشمن مشترک جمهوری اسلامی هستند. دو 
دشمنی که به هیچ شکل دوست ندارند، ایران و آمریکا دوباره پای یک میز به گفت  وگو 
بنشینند. همانطور که از توافق هسته ای و گفت وگوهای ایران و ایالات متحده در برجام 
خوشحال نبودند. فراموش نکرده ایم که اسرائیل هر چه در توان داشت برای به بن بست 
کشاندن برجام انجام داد.حالا آنها نمی خواهند داستان اوباما در زمان ترامپ هم اتفاق 
بیفتد و به خاطر همین سعی می کنند وجهه ایران را خراب کنند و بگویند عامل بی ثباتی 
خاورمیانه ایران است.وقتی خاورمیانه به سمت ناآرامی برود، قیمت نفت بالا می رود و همه 
جهان تحت تاثیر آن قرار می گیرند و به خاطر همین سعی می کنند باروش ها مختلف 
آن را مدیریت کنند که یکی از آنها ارجاع دوباره ایران به شورای امنیت سازمان ملل 
است.خوشبختانه هنوز دنیا، وارد این بازی نشده است اما تدوام ناآرامی ها در خاورمیانه و 
بالا رفتن قیمت نفت، می تواند به ضرر ایران باشد.روزهای سختی برای ایران در عرصه 
دیپلماسی در حال سپری شدن است. روزهایی که دست هایی پنهان به دنبال چنگ 
انداختن به صورت جمهوری اسلامی هستند.در این بازی، یارگیری مهم ترین اصل است 
و ایران باید به هر شکل ممکن، زمین بازی خود را پُر نگه دارد و اجازه ندهد، رقیب با 
لطایف الحیل زمین بازی ایران را خالی کند.تنها ماندن ایران در این وانفسا، بدترین اتفاقی 

است که می تواند برای جمهوری اسلامی رخ بدهد. هر چه بام بیشتر، برف بیشتر.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار وزیر علوم:

دانشگاه ها نباید به پایگاه احزاب 
و جریان های سیاسی تبدیل شوند 

آیت الله مکارم شیرازی از مراجع تقلید در دیدار وزیر علوم تاکید کرد که دانشگاه ها 
نباید به پایگاه احزاب و جریان های سیاسی تبدیل شوند.

آیت الله مکارم شیرازی صبح دیروز در دیدار وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با تاکید بر 
این که دانشگاه ها نباید جناحی شوند، اظهار داشت: دانشگاه ها حق دارند درباره مسائل 
سیاسی اظهار نظر کنند، انتقاد کنند، اما نباید به پایگاه و باشگاه احزاب و جریان های 
سیاسی تبدیل شوند.این مرجع تقلید تاکید کرد: دخالت و اظهار نظر درباره مسائل مهم 
کشور از جمله موضوعات سیاسی حق دانشجویان است، دانشجویان درباره موضوعات 

کشور انتقاد سازنده، مستدل و مؤدبانه و توام با راه حل و راهکار داشته باشند.
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر این که ما کشوری اسلامی هستیم، بر لزوم توجه به 
مسائل اخلاقی در دانشگاه ها تاکید کرد و گفت: اگر دانشجو با مسائل اخلاقی و اسلامی 
ارتباط نداشته باشد، کار دچار مشکل می شود.این مرجع تقلید افزود: اگر دانشجو با 
این روحیه و تفکر رشد کند و تربیت شود، یقینا خدمت به مردم و جامعه اسلامی را بر 
درآمدهای بیشتر در خارج از کشور ترجیح می دهد. آیت الله مکارم شیرازی در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان این که رییس جمهور آمریکا گرفتار یک مشت اوهام و 
خیالات است، اظهار داشت: سرمایه رییس جمهور آمریکا چیزی جز دروغ نیست و در 

خود آمریکا نیز به این مساله اذعان کرده اند.

جلال میرزایی،: 

صداوسیما لیستی دارد که طبق آن
 از نمایندگان در برنامه ها دعوت می کند

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی درباره نحوه برخورد صداوسیما در 
پوشش اخبار نمایندگان می گوید: صداوسیما لیستی دارد که بر اساس آن از نمایندگان 
در برنامه ها دعوت می کنند و تنها در صورتی که آنها که در اولویتش هستند، نتوانند در 
برنامه ها حضور یابند، به سراغ گروه های دوم و سوم می روند و دوستان اصلاح طلب نیز 

عموماً در لایه های بعدی قرار دارند. 
جلال میرزایی، نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی درباره نحوه پوشش اخبار 
نمایندگان در برنامه های صداوسیما به ایرناپلاس می گوید: این موضوع تازگی ندارد. یک 
نهاد حاکمیتی مانند صداوسیما که در روند آموزش، سرگرمی و جامعه پذیری سیاسی 
نقش مؤثری دارد، باید بهتر از این عمل کند.وی ادامه می دهد: انتظار می رود در شرایط 
و حوادث، صاحب نظران وابسته به جناح های مختلف سیاسی را دعوت کنند. دوستان 
اصلاح طلب نیز به این وضعیت که آن ها را دعوت نمی کنند عادت کرده اند.این عضو 
فراکسیون امید در ادامه تأکید می کند: حتی اگر نطق میان دستور، تذکر یا مصاحبه ای 
از نمایندگان اصلاح طلب پخش کنند، نوعاً به گونه ای عمل می کنند که هزینه ای برای 
این نمایندگان داشته باشد.میرزایی در پاسخ به اینکه »پیامد این رفتار صداوسیما چه 
خواهد بود؟«، تصریح می کند: این رفتار به یک رویه تبدیل شده است و استثنا نیست. 
مردم اگر دیدگاه ها و نظرات مختلف را در برنامه های صداوسیما نبینند، مسیر دیگری 
را انتخاب می کنند و صداوسیما مخاطبان خود را از دست می دهد. به این ترتیب تأثیر 
صداوسیما در رویدادهای سیاسی و اجتماعی نیز کاهش می یابد. مثلًا آن گونه که انتظار 
داشتند، در مسئله انتخابات تأثیرگذاری سابق را نداشتند.این نماینده مجلس می افزاید: 
تا جایی که بنده اطلاع دارم، صداوسیما لیستی دارد که بر اساس آن از نمایندگان در 
برنامه ها دعوت می کنند و تنها در صورتی که آنها که در اولویت اند، نتوانند در برنامه های 
صداوسیما حضور یابند، به سراغ گروه های دوم و سوم می روند و دوستان اصلاح طلب نیز 
عموماً در لایه های بعدی قرار دارند.نماینده ایلام ادامه می دهد: انتظار ما و بخشی از جامعه 
این است که صداوسیما با پوشش صدای گروه های مختلف اجتماعی، همچنان تأثیر خود 
را حفظ کند. چراکه از دست دادن مخاطبان صداوسیما تا حدی به ملت آسیب می زند 
و مخاطبان و شهروندان به سراغ سایر رسانه ها و کانال های ماهواره ای می روند. چراکه 
اعتمادشان به صداوسیما را از دست داده اند و برای کسب اخبار به صداوسیما رجوع 
نمی کنند و اثرگذاری این رسانه کاهش می یابد. رسانه های خارجی، ۹۰ درصد اخبار 
را به درستی منتشر می کنند و کمتر از ۱۰ درصد آن را به شکل دستکاری شده ارائه 
می دهند، اما ظریف و اثرگذار به مردم عرضه می کنند. ما چنین رفتاری را از صداوسیما 
نمی بینیم. اگر صداوسیما بنا دارد بر اساس آرمان ها و ارزش ها عمل کند، این نحوه عملکرد 

کنونی، راهکار نیست.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

اجرای قانون مبارزه با پولشویی 
منجر به شفافیت می شود

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: اجرای کامل قانون 
مبارزه با پول شویی به شفافیت منجر خواهد شد. 

»سیدحسن حسینی شاهرودی« در خصوص آخرین وضعیت اصلاح ساختار بودجه 
و ساماندهی توزیع کالاهای اساسی گفت: در قانون بودجه برای توزیع کالاهای اساسی دو 
روش پیش بینی شده است؛ روش اول منوط به تامین زیرساخت های لازم مانند شبکه 
ثبت سفارش، تامین، تخصیص و توزیع کالاهای اساسی از جمله سیستم الکترونیکی 
کالابرگ و سامانه های ایجاد شفافیت جهت جلوگیری از رانت است تا دولت بتواند 
کالاها را به جامعه هدف برساند.وی افزود: راهکار دوم که در صورت عدم توانایی دولت از 
فراهم ساختن زیرساخت های فوق الذکر در قانون بودجه پیش بینی شده است، در اختیار 
قرار دادن مبلغ یارانه به صورت نقدی به شهروندان است.سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس با اشاره به فراهم نشدن زیرساخت های لازم در این زمینه گفت: شواهد نشان 
می دهند که علی رغم وجود احکام فراوانی برای وزارتخانه های متعدد از جمله وزارت 
صمت، جهاد کشاورزی، بانک مرکزی، گمرک و غیره، دولت نتوانسته کالاهای اساسی 
را به دست جامعه هدف برساند و در این شرایط به نظر می رسد تنها راهکار عملیاتی 
پرداخت یارانه نقدی به اقشار هدف جامعه است.حسینی شاهرودی با اشاره به تجربه 
هدفمندی یارانه ها تصریح کرد: شناخت دهک های مختلف درآمدی جامعه امری بسیار 
ساده است و وزارتخانه های مختلفی از جمله وزارت اقتصاد، وزارت رفاه، بانک مرکزی 
و سازمان برنامه و بودجه سامانه هایی را در اختیار دارند که می توان برای شناخت این 
دهک ها از آنها استفاده کرد.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: همانطور که 
وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اعلام کرده است توانایی لازم برای تعیین و شناسایی 
دهک های مختلف درآمدی کشور را دارد. در واقع قانونگذار اجازه انجام این کار را داده و 
به دولت تکلیف کرده است تا نسبت به شناخت دهک های مختلف درآمدی اقدام کند.

وی تصریح کرد: اجرای این کار بر عهده دولت است و هیچ مانع حقوقی هم برای بررسی 
حساب های شهروندان وجود ندارد همانطور که در قانون مبارزه با پول شویی تصریح شده 
است حساب های شهروندان باید شفاف باشد و دولت مبدا و مقصد تمامی مبالغی که به 
حساب های شهروندان منتقل می شود را می تواند بررسی کند.این نماینده مجلس با بیان 
اینکه این کار فقط در برخی موارد انجام می شود، اظهار داشت: علت عدم ایجاد شفافیت 
مصرح در قانون به فشار رانت های فساد بر می گردد، اجرای کامل این قانون به شفافیت 
منجر خواهد شد و شفافیت نیز برای برخی خطرناک است.این نماینده مجلس با بیان 
اینکه رانت های قدرت و فساد اجازه اجرای این کار را به دولت نمی دهند، گفت: واقعیت 
این است که تمام مشکلات اقتصادی ما ناشی از این باندهای فساد است که بر اقتصاد ما 

چنبره انداخته اند که در ساختارهای قدرت نفوذ دارند.

محمد رضا تابش:

ایرانِ امروز نیازمند تفاهم ملی است 
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه باید به مردم تکیه 
کرد و در جهت تقویت و تحرک دولت و نهادهای قانونی از هیچ اقدامی فروگذاری نکرد، 

عنوان کرد: ایران امروز نیازمند تفاهم ملی، وحدت ملی و همبستگی ملی است.
محمدرضا تابش نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور 
جلسه علنی دیروز مجلس صریح کرد: تحریمهای ظالمانه و اعمال محدودیت های بی 
سابقه دولت ترامپ و زورگویی های او در جهان مسئله بزرگ پیش روی کشور ماست. 
وظیفه ما در همه نهادها و ارکان نظام است که سایه این تهدیدها و تحریم ها را از کشور 
دور کنیم و امنیت روانی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی را در جامعه تأمین کنی و .شرایط 
اقتصادی و معیشتی مناسب تری برای مردم فراهم سازیم.تابش گفت:همه ما باید در 
اندیشه ایران باشیم و هرگونه گزندی را چه سرزمینی، چه قومیتی، چه اقتصادی، چه 
اجتماعی، چه منطقه ای و چه جهانی با تدبیر از کشور دور کنیم. باید تفرقه و تشتت را 
در این شرایط کنار بگذاریم و به درک مشترک و اقدام مشترک بر دفع هرگونه شری 
نسبت به کشور و نظام برسیم.وی در پایان اضافه کرد: ایران امروز نیازمند تفاهم ملی ، 
وحدت ملی و همبستگی ملی است. باید از همه ظرفیت های ملی بی دریغ استفاده 
کرد. باید به مردم تکیه کرد و در جهت تقویت و تحرک دولت و نهادهای قانونی از هیچ 
اقدامی فروگذاری نکرد. ایران در طول تاریخ نشان داده است که قدرت تاب آوری و عبور 
از سخت ترین بحران ها را دارد. چون ظرفیت های نهفته فراوان دارد. دشواری های پیش 
روی ما هم قطعاً ماندنی نیست، پس بهتر آنکه به قدرت مردم یعنی قدرت همبستگی و 
وحدت ملی بازگردیم و راه را برای حضور و مشارکت یکپارچه مردم و همه جریان های 
سیاسی وفادار انقلاب و نظام و ایران باز کنیم و در سایه وحدت و همدلی، دشمن را در 

اجرای نقشه های شوم خویش ناکام سازیم. 

در پاسخ به تذکر یک نماینده

علی لاریجانی: مجلس درِ پشتی ندارد
رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به نماینده ای که از برگزاری مناظره ای در 
صداوسیما با موضوع افزایش حقوق کارکنان دولت انتقاد کرد، گفت: برای حقوق کارکنان 

۴۰۰ هزار تومان به صورت قطعی اضافه می شود و مابقی هم با ضریب است. 
حسن سلیمانی نماینده مردم کنگاور در مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی در 
جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی خطاب به علی لاریجانی، گفت: آقای لاریجانی 
در مناظره ای که صداوسیما با حضور سه نفر از نمایندگان در خصوص نحوه  اعمال افزایش 
ضریب سنواتی حقوق کارکنان و بازنشستگان برگزار کرد، مطالبی بیان شد که لازم است 
در اجرای بند ۱۱ ماده ۲۴ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی در جهت حفظ شأن 
و منزلت مجلس و نمایندگان مورد رسیدگی قرار بگیرد.وی ادامه داد: با توجه به این که 
این موضوع جزو وظیفه هیات رییسه است لازم است پیگیری شود. در آن جلسه مناظره 
گفته شد که بند ۱۵۸ مصوب مجلس شورای اسلامی نیست و از در پشتی وارد این قانون 
شده این جمله یک اهانت به مجلس شورای اسلامی است من نمی توانم لفظ دیگری که 
در آن جلسه بیان شد بازگو کنم.علی  لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به اظهارات سلیمانی، گفت: مجلس درِ پشتی ندارد هرچه هست همان است که مصوب 
شده و ابلاغ می شود. این مباحث مسائل نادرستی است آنچه که مجلس شورای اسلامی 
تصویب کرده این است که برای حقوق کارکنان ۴۰۰ هزار تومان به صورت قطعی اضافه 
می شود و مابقی هم با ضریب است. این ۴۰۰ تومان هم جزو ضریب محسوب می شود 

این مطلب مصوب مجلس است باید اجرایی شود و پیگیری می شود.

رسیدگی  قانون  اجرای  گفت:  سیاسی  فعال  یک 
به دارایی های مقامات و مسئولان اقدام خوبی است اما 
محرمانه بودن اطلاعات و امکان دورزدن قانون از نقاط 

ضعف آن است.
عبدالله ناصری درباره ابلاغ آیین نامه اجرای قانون 
از سوی  و مسئولان  مقامات  دارایی های  به  رسیدگی 
رئیس قوه قضائیه، اظهار کرد: این قانون پیش از این نیز 
وجود داشته است و مسئولان در زمان پذیرش مسئولیت 
باید دارایی های خود را اعلام کنند، اما این قانون هیچ گاه 
جدی گرفته نشد. اجرای این قانون جدید کار خوبی 
است، اما محرمانه بودن اطلاعات درباره اموال و دارایی های 

مسئولان منطقی به نظر نمی رسد.

وی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: محرمانه بودن 
اطلاعات مربوط به دارایی های مسئولان بدان معناست 
که مردم نسبت به روند تحولات کشور نامحرم بوده و 
آنها نباید از بعضی اخبار اطلاع داشته باشند. محرمانه 
بودن این اطلاعات مبنای منطقی و اخلاقی ندارد؛ زیرا 
مسئولان قبل از هر ساختار و سیستمی باید پاسخگوی 
افکار عمومی باشند. باید امکان شفاف سازی این اطلاعات 

برای مردم بوجود آید.
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: امکان دور زدن این 
قانون، نقص دیگر آن است. با توجه به کثرت قوانین و 
بعضاً متناقض بودن آنها در کشور، زمینه برای دور زدن 
این قانون فراهم است. از سویی با توجه به کاهش اعتماد 

عمومی، این امکان وجود دارد که مردم همین اطلاعاتی 
که مسئولان نسبت به اموال و دارایی های خود اعلام 
می کنند را باور نکنند؛ بنابراین لازم است که سطح اعتماد 

عمومی افزایش یابد.
ناصری با بیان اینکه قوه قضائیه در رسیدگی به اموال 
نمایندگان مجلس باید جدی باشد، تصریح کرد: مردم 
حق دارند در جریان باشند که پایگاه اقتصادی نماینده ای 
که انتخاب کرده اند، بعد از چهار سال چه تغییری کرده 
است. در کشورهای توسعه یافته چنین اطلاعاتی به 
صورت شفاف در اختیار جامعه قرار داده می شود و در 
ایران هم باید این باور ایجاد شود که مردم حق دارند که از 

میزان دارایی های مسئولان خود باخبر باشند.

عبدالله ناصری:

اطلاع از تغییرات پایگاه اقتصادی نمایندگان حق مردم است

معاون اول رییس جمهور با بیان این 
که در هیچ مقطعی در ۴۰ سال گذشته 
نبوده  خاص  امروز  مثل  کشور  شرایط 
است، گفت: ملت ایران هشت سال در 
و ۴۰  دشمن  جانبه  همه  تهاجم  برابر 
سال در برابر فشار ها و تحریم های آمریکا، 
اتحادیه اروپا و شورای امنیت سازمان ملل 
پایداری و ایستادگی کرد و نشان داد که 
نامش با مقاومت و ایستادگی در تاریخ 

ماندگار خواهد شد.
سه  روز  جهانگیری  اسحاق  دکتر 
شنبه با حضور در اجتماع مردم روستای 
دوتپه سفلی در شهرستان خدابنده ضمن 
مقطع  در  تشریح شرایط خاص کشور 
کنونی تأکید کرد: امروز دشمن به گونه اي 
اما  با حیله جدیدی جلو آمده  و  دیگر 
راهبرد ملت ایران راهبرد مقاومت است و 
مقاومت به معنای تأمین نیازهای کشور، 
ایران  امنیت غذایی ملت  و  خودکفایی 
افزود:  رییس جمهور  اول  معاون  است. 
جمهوری اسلامی ایران پس از مذاکرات 
طولانی به توافقی با شش کشور بزرگ و 
قدرتمند دنیا رسید و به همه تعهدات خود 
در این توافق عمل کرد و سازمان بین 
المللی انرژی اتمی نیز طی ۱۴ گزارش به 
هم پیوسته پایبندي کشورمان به تعهدات 
را اعلام کرده است اما به یکباره فردی در 
آمریکا به عنوان یکی از کشورهای طرف 
توافق با ایران روی کار آمد که این توافق را 
بدترین توافق تاریخ کشورش توصیف کرد 

و گفت از آن توافق خارج می شود. 
دکتر جهانگیری اظهار داشت: آمریکا 
به همین میزان نیز بسنده نکرده و پس از 
خروج از این توافق بین المللی گفت: چون 
من زور دارم پس از خروج از این توافق 
ایران را تحریم کرده و تحت فشار قرار می 
دهم و از همین روی مهمترین نقاط و 
کلیدی ترین بخش هاي حیات اقتصادی 
کشور را هدف قرار داد که متأسفانه حتی 
کشورهای بزرگ جهان نیز از ترس آمریکا 

از سیاست های او در اعمال فشار به ایران 
تبعیت می کنند.

* ملت در برابر تهدیدهای آمریکا 
هیچ ترسی به خود راه نمی دهد

معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: 
اما مردم ایران از سرور و سالار شهیدان 
الحسین)ع(  اباعبدالله  حضرت  خود 
ستم  و  ذلت  بار  زیر  که  اند  آموخته 
نروند. آمریکایی ها عادت کرده اند و بر 
برابر  در  دیگر  کشورهای  رفتار  اساس 
تهدیداتشان باورشان شده است که وقتی 
ملتی را تهدید به اعزام ناوگان دریایی و 
هواپیماهای جنگنده کنند آن ملت باید از 
این موضوع بترسد اما با وجود تهدیدهای 
گوناگون و اعلام اخبار اعزام تجهیزات و 
نیروهای مسلح آمریکایی به منطقه دیدند 
که ملت ایران هیچ ترسی به خود راه نمی 
دهد. دکتر جهانگیری خاطرنشان کرد: 
آمریکایی ها فکر می کردند ملت ایران 
وقتی ببینند که آمریکایی ها با حمله به 
عراق و افغانستان سرنوشت این کشورها 
را تحت تأثیر قرار داده اند واهمه کرده 
و کوتاه می آیند و هر چه آمریکا بگوید 
گوش می کنند اما دیدند ملت ایران هیچ 

ترسی به خود راه نمی دهد.
معاون اول رییس جمهور گفت: پس 
از این که آمریکایی ها دیدند ملت ایران 

از تهدیدهای آنها نمی هراسد حالا می 
ما می  اما  کنید،  مذاکره  بیایید  گویند 
گوییم مذاکره کنیم که چه شود؟ نتیجه 
نهایی هر مذاکره ای می تواند رسیدن به 
یک توافق باشد، اما آیا وقتی آمریکایی 
ها از توافق موجود بین ایران با خودشان 
خارج شدند منطقی است که ما دوباره با 
آنها مذاکره کنیم؟دکتر جهانگیری گفت: 
مردم،  پشتوانه  به  رهبری  معظم  مقام 
دولت، مجلس، نیروهای مسلح و همه 
نهادها یک حرف زده اند و آن این بود که 
آن کس که زور می گوید، ظلم کرده و به 
ملت ایران خسارت زده باید جبران کند. 

* ملت ایران اهل منطق و گفتگو 
هستند

معاون اول رییس جمهور با اشاره به 
این که ملت ما در طول تاریخ ثابت کرده 
است که هیچ گاه اهل جنگ و تجاوز 
گفتگوست  و  منطق  اهل  بلکه  نبوده 
در  تنها  ایران  ملت  با  کرد:  خاطرنشان 
چارچوب احترام و ادب می توان سخن 
گفت و مسایل را حل کرد، نمی توان با 
ملت تمدن ساز و بافرهنگ ایران با زبان 
تهدید و زور و بی احترامی سخن گفت.

دکتر جهانگیری تأکید کرد: راهبرد ما 
راهبرد مقاومت است، ما باید بتوانیم در 
را  کشور  نیازهای  حساس  شرایط  این 

آسیب  زندگی  نگذاریم  و  کنیم  تأمین 
پذیرترین اقشار جامعه دچار اختلاف شود. 
معاون اول رییس جمهور با بیان این 
که امنیت منطقه را ایران تأمین کرده 
است گفت: تنها برای مقطعی کوتاه ایران 
خود را کنار کشید و شاهد بودیم که چه 
حوادثی در خلیج فارس و دریای عمان 
رخ داد، حالا این حوادث را به ایران نسبت 
می دهند، متأسفانه آنها فکر می کنند 
عربستان و امارات متحده عربی می توانند 
امنیت منطقه را حفظ کنند اما واقعیت 
این است که امنیت آنها را نیز ایران حفظ 
می کند.دکتر جهانگیری ادامه داد: سابقه 
و تجربه فعالیت آنها در عراق و سوریه و 
توانند  ایجاد داعش نشان داد که نمی 

امنیت در منطقه ایجاد کنند. 
اشاره  با  جمهور  رییس  اول  معاون 
به بازدید خود از مزارع کشاورزی گفت: 
وقتی از کشاورزان منطقه درباره میزان 
برداشت محصول سوال کردم پاسخ شان 
در  گندم  تن  هشت  کننده  خیره  رقم 
هر هکتار بود که باید به آنها دستمریزاد 
گفت، زیرا آنها در راه مقاومت و ایستادگی 
کشور گام برمی دارند. دکتر جهانگیری 
افزود: مقاومت یعنی تولید هر چه بیشتر 
کالاهای مورد نیاز مردم، مقاومت یعنی 
تأمین امنیت غذایی ملت ایران، حرکتی 
که در سال های گذشته انجام شد باعث 
شده تا ما از واردات سالانه یک میلیون تن 
گندم بی نیاز شده و در سه سال گذشته 
به همت کشاورزان خودکفا شده و حتی 

صادرات داشته باشیم. 
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: 
برخی فکر می کردند به خاطر حادثه سیل 
در ابتدای سال جاری، کشور برای تأمین 
نیاز گندم خود به سمت خارجی ها دست 
دراز کند اما خوشبختانه آمارها نشان می 
دهد که حتی در خوزستان که بخش 
زیادی از اراضی آن زیر آب رفت بیشتر از 
سال گذشته تولید گندم خواهیم داشت. 

معاون اول رییس جمهور:

راهبرد ایران راهبرد مقاومت است
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات از انهدام بزرگ ترین شبکه جهانی جاسوسی 
آمریکا در بستر سایبر توسط این وزارتخانه خبر داد و جزییاتی از این عملیات را تشریح 

کرد.
این مقام ارشد وزارت اطلاعات اظهارداشت: ضد جاسوسی وزارت اطلاعات در یک 
رویکرد حرفه ای ۲ موضوع اشراف اطلاعاتی بر جاسوسان حاضر در داخل کشور و ضربه 
به شبکه های جاسوسی را به صورت جدی دنبال می کند.وی تصریح کرد: وزارت 
اطلاعات جمهوری اسلامی ایران اخیراً برای نخستین بار در جهان در یک اقدام قابل توجه 
یک شبکه بزرگ جاسوسی سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( در دنیا را شناسایی و 
منهدم کرد.وی با تاکید بر اینکه فضای سایبری بیشترین فضای مورد استفاده آمریکا برای 
لطمه زدن است، افزود: سازمان اطلاعاتی آمریکا در ۲ بخش حملات سایبری و ارتباط 

امن با جاسوسان خود علیه کشورها از بستر اینترنت استفاده می کند.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات با یادآوری اینکه متخصصان این وزارتخانه 
به سیستم امن آمریکایی ها در فضای سایبر اشراف و نفوذ پیدا کرده اند، گفت: سازمان 
اطلاعاتی آمریکا در این شبکه بزرگ جاسوسی برای ارتباط امن با جاسوسان خود از 
برخی سایت های استفاده می کرد که در ظاهر مربوط به سیستم های دیگری همچون 
بهداشت، اقتصاد، ورزشی و… بودند.وی ادامه داد: به واسطه این اشراف توانستیم در کل 
جهان سایت ها و جاسوسان آمریکایی را شناسایی کنیم.مدیرکل ضد جاسوسی وزارت 
اطلاعات توضیح داد: سازمان اطلاعاتی آمریکا در یک سیستم گسترده جاسوسی برای 
هر منبع و جاسوس خود یک سایت و فضای اختصاصی طراحی کرده بود و به تعداد هر 
جاسوس سایت وجود داشت.این مقام ارشد اطلاعاتی خاطرنشان کرد: جاسوسان آمریکا 

در کشورهای خود به صورت عالمانه و خائنانه دست به فعالیت می زدند.
وی توضیح داد: منابع و جاسوسان که در این پروژه شناسایی و منهدم شدند منابع 
حرفه ای و خاص برای سازمان اطلاعاتی آمریکا بودند که بر علیه منافع کشورها از جمله 
ایران عمل می کردند.مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات گفت: اطلاعاتی که در 
این سیستم به دست آوردیم را در اختیار متحدان اطلاعاتی قرار دادیم که در نهایت به 
شناسایی جاسوسان در دیگر کشورها منجر شد.وی ادامه داد: پس از این اتفاق آمریکایی 
ها احساس خطر کردند و جاسوسان خود را در معرض تهدید دیدند، به همین دلیل 
فراخوان جهانی دادند و جاسوسان خود با ملیت های مختلف از کشورهای هدف خارج 

شدند که در نتیجه آن یک شبکه بزرگ اطلاعاتی را از دست دادند.
وی افزود: بخشی از جاسوسان فعال در این سیستم به دستگاه های قضایی معرفی، 

محاکمه و حتی اعدام شدند و برخی دیگر نیز به عنوان فرصت به منظور نفوذ بیشتر و 
شناسایی دیگر عوامل احیا و مورد استفاده قرار گرفتند.این مقام ارشد اطلاعاتی گفت: 
جاسوسان آمریکایی در حوزه هایی همچون، صنعتی، نظامی، هسته ای، سایبری، 

اقتصادی و زیرساختی فعالیت داشتند.
* ضربه به شبکه ای جدید

وی در بخش دیگری از سخنان خود از عملیات جدید وزارت اطلاعات علیه سیستم 
جاسوسی آمریکا خبر داد و اعلام کرد: اخیراً با نفود اطلاعاتی و پیدا کردن سرنخ هایی در 
زنجیره های اطلاعاتی آمریکا به نفرات جدیدی که آمریکایی ها استخدام کردند، رسیدیم 
و شبکه جدید را نیز مورد ضربه قرار دادیم.مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات 
خاطرنشان کرد: برخی جاسوسان این شبکه جدید نیز به دستگاه قضایی معرفی شدند و 

برخی دیگر در مرحله تحقیقات تکمیلی هستند.
به نفرات جدیدی که آمریکایی ها استخدام کرده اند، رسیدیم؛ مستندات ماموران 
سیا در خارج از کشور در زمان خود منتشر می شود.این مقام اطلاعاتی با بیان اینکه 
جزیات این ضربه جدید نیز به زودی اطلاع رسانی می شود، گفت: برخی مستندات 
ماموران سازمان اطلاعاتی آمریکا در خارج از کشور موجود است که آنها را در زمان خود 

منتشر می کنیم.
وی تصریح کرد: این برای نخستین بار است که یک شبکه گسترده جاسوسی فعال 

آمریکا در بستر اینترنت در عرصه جهانی و به صورت منسجم شناسایی می شود.
این مقام ارشد وزارت اطلاعات توضیح داد: ضربه گسترده و بزرگ به سیستم 
جاسوسی آمریکا توسط وزارت اطلاعات ایران و هم پیمانان خارجی ما، در حالی اتفاق 

افتاده است که این کشور می خواهد ایران را منزوی کند.
به گزارش ایرنا، یاهو نیوز چندی پیش گزارشی را بر اساس مصاحبه با ۱۱ افسر 
ارشد سازمان اطلاعاتی آمریکا منتشر کرد که در آن به شکست این سازمان از سیستم 

اطلاعاتی ایران اعتراف شده بود.
در این گزارش افسران ارشد سیا این شکست جهانی سیستم اطلاعاتی آمریکا در 
فضای سایبری از ایران را »فاجعه بار«، »از هم گسیختگی جهانی«، »شک و بهت« و 

»تعطیلی و فروپاشی کامل برنامه ها« توصیف کرده اند.
»جینا هاستل« رئیس سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )CIA( نیز چندی پیش در 
یک سخنرانی به »شکست فاجعه بار اطلاعاتی آمریکا از ایران« اشاره کرد و گفت: پس از 

ضربه ایران منابع ما در سراسر جهان از بین رفتند.

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد؛

جزییات انهدام بزرگ ترین شبکه جهانی جاسوسی آمریکا

مصطفی آرانی

دبیر شورای عالی امنیت ملی، آمریکای ترامپ را 
جنگ طلب ترین کشور در طول دوران موجودیتش 
توصیف کرد گفت: آمریکا امنیت نظام بین الملل را با 
یک جانبه گرایی و تحریم های فرامرزی، بی ثبات نموده 
و نظام پولی و بانکی و شبکه های مالی بین المللی را 
به عنوان سلاحی برای تهاجم به کشورهای مستقل 
تحت سیطره خود گرفته است. وزارت خزانه داری دولت 

آمریکا را به وزارت جنگ تبدیل کرده است.
اجلاس  دهمین  در  ی  شمخانی  علی  دریابان 
بین المللی نمایندگان عالی امور امنیتی کشورها در شهر 
اوفا گفت: امروز ماهیت، شکل و شیوه تهدیدات امنیتی 
تغییر کرده است و متاسفانه شاهد رشد سریع تهدیدات 

نوین و ترکیبی)هیبریدی( در جهان هستیم.
وی امنیت و توسعه پایدار را دو مفهوم به هم پیوسته 
مرزهای  امنیتی  نوین  تهدیدات  افزود:  و  کرد  عنوان 
زمینی، هوایی و دریایی را پشت سر گذارده و امروز 
یک ویروس نرم افزاری می تواند کار سلاح هسته ای را 
انجام دهد.شمخانی با اشاره به اقدامات آمریکا و رژیم 
صهیونیستی در استفاده از ویروس استاکس نت برای 
آسیب زدن به تاسیسات هسته ای ایران گفت: سکوت و 
یا واکنش ضعیف جهانی به این تهاجم سایبری موجب 
شد تا امروزه آمریکا این جسارت را پیدا کند تا حمله 

سایبری به تاسیسات برق کشور ونزوئلا را انجام دهد.
وی افزود: با کمال تاسف امروز ابزارهای جدید جنگ 
در کنار سلاح های متعارف و نامتعارف در اختیار جنگ 
طلبان قرار گرفته است.دبیر شورای عالی امنیت ملی، 
آمریکای ترامپ را جنگ طلب ترین کشور در طول 

دوران موجودیتش توصیف کرد و خاطر نشان ساخت: 
آمریکا امنیت نظام بین الملل را با یک جانبه گرایی و 
تحریم های فرامرزی، بی ثبات نموده و نظام پولی و 
بانکی و شبکه های مالی بین المللی را به عنوان سلاحی 
برای تهاجم به کشورهای مستقل تحت سیطره خود 
گرفته است. وزارت خزانه داری دولت آمریکا را به وزارت 
این  برای  گفت:  است.شمخانی  کرده  تبدیل  جنگ 
رفتار آمریکا، هیچ عنوانی به غیر از تروریسم اقتصادی، 

نمی توان گذاشت.
* آمریکا، مانع گفتگو برای رفع چالش هاست 

وی افزود: امروز آمریکا، نه تنها سیاست سرنگونی و 
بی ثبات سازی کشورهایی که با سیاست آمریکا همسو 
نیستند را دنبال می کند، بلکه با در پیش گرفتن رویه 
تروریسم اقتصادی می خواهد با تحریم های ثانویه، اراده 
خود را بر تمامی کشورهای جهان حاکم کند.شمخانی 
ایجاد  با  جهان  مستقل  کشورهای  است  لازم  گفت: 
سازوکارهای چندجانبه در مقابل این هیولای وحشی 
ایستادگی نمایند و آن را متوقف و سلطه آمریکا بر نظام 
مالی جهانی در یک دوره میان مدت را بشکنند.شمخانی 
با اشاره به نقض سیستماتیک حقوق بین الملل و خروج 
آمریکا از معاهدات بین المللی افزود: آمریکا در حالی 
که  ایران  اسلامی  رسمی جمهوری  ارتش  از  بخشی 
دارای کارنامه ای شفاف و درخشان در مبارزه با تروریسم 
است را به عنوان گروه تروریستی شناسایی می کند که 
ارتش و سرویس های اطلاعاتی این کشور بزرگترین 

حامی گروه های تروریستی در دهه های اخیر بوده اند.
شمخانی خروج آمریکا از برجام و بی عملی اروپا در 

برابر آن را زمینه ساز خارج شدن گفت وگو و دیپلماسی 
برای رفع چالشهای امنیتی در جهان عنوان کرد و اظهار 
داشت: ایران پس از یکسال فرصت دادن به دیپلماسی 
در  را  خود  تعهدات  از  بخشی  تعهدات،  اجرای  برای 
چارچوب برجام و برای حفظ آن و ایجاد موازنه در این 

توافقنامه بین المللی کنار گذارد.
وی افزود: خرسندیم که این رفتار و منطق خردمندانه 
جمهوری اسلامی ایران از سوی اکثر کشورها قابل درک 

و حمایت بوده است.
: اگر  دبیر شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت 
نشانه  را  کشورها  ارضی  تمامیت  نظامی،  تهدیدات 
می رود، تهدیدات نوین امنیتی که طیفی از ابزارهای 
اطلاعاتی، عملیات روانی، سایبری، جنگ الکترونیک، 
ریزپرنده ها، تهدیدات محیط زیستی را دربر می گیرد، 

هویت و حاکمیت ملی کشورها را هدف گرفته است
وی گفت: اینجانب ضمن استقبال از حرکت خوبی 
که دولت روسیه در پی اجلاس سال گذشته برای ایجاد 
یک درک مشترک از تهدیدات سایبری و دست یابی به 
یک سازوکار همکاری مشترک در مقابله با این تهدید 
پیگیری نمود، اعلام می کنم که اگر طیف وسیعی از 
کشورها تصمیم مشترک بگیرند که دربرابر باج خواهی و 
زورگویی غیرقانونی آمریکا بایستند، می توانیم آمریکا را 
وادار به عقب نشینی و پذیرش رفتار معقول و مسئولانه 
امنیت  عالی  نمائیم.دبیر شورای  الملل  بین  نظام  در 
ملی در پایان گفت : امیدوارم این اجلاس بتواند به گام 
موثری در درک بیشتر برای همکاری عملی در جهت 

برقراری صلح و امنیت در جهان منتج شود.

علی شمخانی:

وزات خزانه داری آمریکا به وزارت جنگ تبدیل شده است

مصطفی داننده
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علمی و سلامت 

اکسیری شفابخش!

روغن سیاه دانه؛ فواید، مضرات و روش مصرف
نه  غذاها  به  سیاه دانه  کردن  اضافه 
تنها باعث خوش طعم و عطر شدن آن ها 
می شود، بلکه روغنی که از این دانه های 
جادویی استخراج می شود می تواند موجب 
نابودی چندین بیماری شود. از فواید این 
روغن می توان کمک به کاهش وزن، بهبود 
شرایط پوست و مو، کمک به درمان دیابت 
 ... و  مردان  در  باروری  تقویت  سرطان،  و 
اشاره کرد.  طبیعت معجزات زیادی را برای 

نجات جان انسان ها در اختیار دارد. روغن سیاه دانه یکی از این هدایای طبیعی است که 
در طی قرن ها برای مبارزه با بسیاری از بیماری ها مورد استفاده قرار گرفته است. سیاه دانه 
با نام علمی Nigella sativa گیاهی است گل دار که در آسیای غربی، خاورمیانه و آفریقا 
یافت می شود. روغن مشتق شده از دانه های این گیاه، یعنی روغن سیاه دانه، شامل سه 
 )THQ( تیموهیدروکوئینون ،)TQ( ماده شیمیایی طبیعی کلیدی می باشد: تیموکوئینون

و تیمول.
سیاه دانه  که  می دهد  نشان  امیدبخش  تحقیق  یک  می کند:  مقابله  باکتری ها  *با 
می تواند در مقابل باکتری های مقاوم در برابر داروهای چندگانه، مؤثر باشد؛ سوپرباگ های 
)ابرمیکروب ها( سرسختی که تبدیل به تهدیدات بالقوه ای برای سلامت عمومی شده اند. 
تحقیقات انجام شده در دانشکده پزشکی جواهر لعل نهرو، اثربخشی روغن سیاه دانه را در 
برابر 144 باکتری مورد آزمایش قرار داد. اغلب این باکتری ها به چندین آنتی بیوتیک کاملًا 

مقاوم بودند. نود و هفت تا از این باکتری ها توسط سیاه دانه متوقف شدند.
خواص  دارای  سیاه دانه،  روغن  می کند:  کمک  سرطان  با  مبارزه  در  شما  *به 
فیتوشیمیایی و آنتی اکسیدانی است که می تواند به طور مؤثر به شما در مبارزه علیه سرطان 
کمک کند. براساس یک مطالعه منتشر شده در مجله Experimental Oncology، دو ماده 
شیمیایی که در این روغن یافت می شود یعنی تیموکوئینون و تیموهیدروکوئینون در طی 
مطالعه، موجب کاهش 52 درصدی در سلول های سرطانی تومور شد. مطالعه دیگری که 
در مجله Molecules منتشر شد، نشان داد که تیموکوئینون سبب افزایش آپوپتوز )مرگ 

سلول های برنامه ریزی شده( در سرطان سینه، لوسمی و سلول های تومور مغزی می شود. 
علاوه بر این، خواص ضدالتهابی تیموکوئینون می تواند مانع پیشرفت سرطان پانکراس 
شود.  در واقع سیاه دانه دارای خواص آنتی اکسیدانی فوق العاده ای است که می تواند از شما 

در برابر استرس اکسیداتیو ناشی از رادیکال های آزاد در بدن محافظت کند.
*شما را قادر به مبارزه با دیابت می کند: یک تحقیق چاپ شده در مجله غدد درون ریز 
و متابولیسم می گوید: روغن سیاه دانه می تواند به طور بالقوه به بازسازی جزئی و تدریجی 
سلول های بتای پانکراس کمک کند که به موجب آن انسولینِ کم شده در سرم تا حدودی 
جبران شده و به تبع آن گلوکزِ افزایش یافته در سِرُم، کم می شود. روغن سیاه دانه همچنین 
به طور قابل توجهی می تواند به جلوگیری از دیابت نوع 1 و نوع 2 کمک کند. داروی شناخته 
شده ای تحت عنوان متفورمین برای بیماران دیابتی تجویز می شود که اثرات جانبی متعددی 
نظیر نفخ، یبوست، سردرد، درد عضلانی، سوزش سر دل و ... را نشان داده است؛ اما به طور 
علمی ثابت شده است که روغن سیاه دانه به اندازه ی این دارو باعث بهبود عدم تحمل گلوکز 

می شود بدون این که هیچ اثر جانبی قابل توجهی داشته باشد.
*خوش هیکلتان می کند! بر اساس یک مطالعه منتشر شده در مجله دیابت و اختلالات 
متابولیسم، روغن سیاه دانه دارای خواص ضدچاقی است و تاکنون یکی از مؤثرترین داروهای 
طبیعی در دسترس در نظر گرفته شده است. این روغن شگفت انگیز واقعاً می تواند سوخت و 
ساز بدن شما را افزایش دهد، اشتهایتان را کنترل کند و چربی شکمتان را آب کند. تحقیقات 
انجام شده در سال 2013 نشان داد مکمل سیاه دانه می تواند به کاهش شاخص توده بدنی 
افراد )BMI( کمک کند. شرکت کنندگان در این مطالعه هیچ یک از عوارض جانبی ناشی از 

مصرف مکمل ها را گزارش ندادند.
و  آکنه  اگزما،  به  مبتلا  افراد  برای  روغن سیاه دانه  پوستتان محافظت می کند:  *از 
 Dermatology and Venereology پسوریازیس مفید است. یک مطالعه که در نشریه اروپایی
منتشر شده است، می گوید: روغن سیاه دانه به اندازه بتامتازون، دارویی که برای درمان اگزما 
استفاده می شود، مؤثر است. سه ماده شیمیایی موجود در روغن سیاه دانه که در بالا به آن 
اشاره شد می توانند با عفونت های ویروسی، باکتریایی و حتی قارچی مبارزه کنند.  شرایط 
پوستی به علت عفونت های میکروبی بدتر می شود و روغن سیاه دانه با درمان عفونت ها 
باعث بهبودی بیماری های پوستی مانند اگزما و بثورات می شود. مواد شیمیایی ذکر شده 
همچنین توانایی کاهش التهاب پوست و پاکسازی منافذ پوست را دارند و به این ترتیب به 

طور مؤثر در درمان آکنه نقش دارند.
*موهای سالمی را برایتان به ارمغان می آورد: روغن سیاه دانه حاوی پلیمری است که 
نیگلون )nigellone( نامیده می شود و به عنوان یک آنتی هیستامین مؤثر، مطرح است. 
این پلیمر در واقع به ریزش موی با الگوی طاسی مردانه و طاسی نقطه ای کمک می کند. 
علاوه بر این، روغن سیاه دانه به دلیل داشتن خواص آنتی اکسیدانی، ضد باکتریایی و 
ضدالتهابی، می تواند به طور مؤثری باعث دفع خشکی و شوره ی پوست سر شود. این روغن 
همچنین سلامت موهایتان را بهبود بخشیده و با جلوگیری از تخریب سلول های رنگدانه 
در فولیکول های مویتان به پیشگیری از سفید شدن آن کمک می کند. علاوه بر این، روغن 
سیاه دانه، سبوم )روغنی که باعث تغذیه و مرطوب کردن موهایتان می شود( تولید شده روی 

پوست سرتان را به میزان طبیعی تنظیم می کند.
مجله  در  شده  منتشر  مطالعه  یک  اساس  بر  می بخشد:  بهبود  را  *باروری تان 
Phytomedicine، مصرف روزانه روغن سیاه دانه می تواند کیفیت مایع منی غیرطبیعی در 
مردان نابارور را بدون هیچ گونه عارضه ی جانبی منفی بهبود بخشد. مطالعات دیگر منتشر 
شده در مجله گیاهان دارویی نشان داد که این روغن می تواند بر پارامترهای اسپرم، مایع 
منی، سلول های لایدیگ، اندام های تولیدمثل و هورمون های جنسی تأثیر بگذارد. در واقع 
این تحقیقات نشان داد که روغن دانه سیاه دانه می تواند حرکت اسپرم، میزان و حجم آن را 
افزایش دهد. در زنان روغن سیاه دانه هیچ تأثیر مستقیمی بر باروری ندارد؛ اما باعث تنظیم 
چرخه قاعدگی می شود. همچنین خواص درمانی این روغن به شما کمک می کند تا با 
گرفتگی های دوران قاعدگی یا اسپاسم مربوط به آن مقابله کنید. علاوه بر این، این روغن به 
خوبی می تواند به شکسته شدن سنگ های مجاری ادراری، که زندگی جنسی فرد را تا حد 

زیادی مختل می کند، کمک کند.
Evidence- سطوح کلسترول خونتان را تنظیم می کند: یک تحقیق در مجله پزشکی*

Based Complementary and Alternative مبتنی بر شواهد، می گوید: یک دوز معمول 
روغن سیاه دانه می تواند سطح کلسترول بد را کاهش و مقدار کلسترول خوب را افزایش دهد. 
این روغن غنی از اسیدهای چرب سالم شامل اسیدهای لینولئیک و اسید اولئیک است که 

به حفظ سطوح سالم کلسترول کمک می کند.
یکی از علل اصلی آسیب کبدی، استرس  *سلامت کبدتان را بهبود می بخشد: 
اکسیداتیو است. چرا که این عامل موجب کاهش منابع آنزیمی آنتی اکسیدانی شده در 
نتیجه توانایی سلول ها در برابر آسیب را کاهش می دهد. همان طور که قبلًا ذکر شد، روغن 
دانه سیاه دانه دارای خواص آنتی اکسیدانی قوی است که می تواند شما را در برابر استرس 
اکسیداتیو ناشی از رادیکال های آزاد در بدن محافظت کند. صرف نظر از این، به گفته یکی از 
 European Review of Medical and Pharmacological مطالعات منتشر شده در مجله
Sciences، هرگونه آسیب به کبد توسط برخی از داروها، مصرف الکل و یا هرگونه بیماری، 

همچنین می تواند توسط روغن سیاه دانه التیام یابد.
*درد مفاصلتان را کم می کند: بر طبق یک مطالعه کوچک منتشر شده در تحقیقات 
ایمونولوژیک در سال 2016، روغن سیاه دانه ممکن است در درمان آرتریت روماتوئید مؤثر 
باشد. در این مطالعه به صورت تصادفی 43 زن مبتلا به آرتریت روماتوئید خفیف تا متوسط، 
به مدت یک ماه هر روز یک کپسول روغن سیاه دانه و یا دارونما )پلاسبو( مصرف کردند. نتایج 
مطالعه نشان داد که درمان با روغن سیاه دانه موجب کاهش چشمگیری در علائم آرتروز، 

سطح شاخص های التهابی خون و تعداد مفاصل متورم، شده بود.
*به تسکین آسم و آلرژی کمک می کند: روغن سیاه دانه یک درمان نویدبخش برای 
 Otolaryngology آلرژی بینی است. یک مطالعه که در سال 2011 در مجله آمریکایی
منتشر شد نشان داد مصرف روغن سیاه دانه پس از دو هفته باعث کاهش عطسه، گرفتگی، 
خارش و آبریزش بینی شد. تحقیقات دیگری نشان داد که روغن سیاه دانه ممکن است برای 
افراد مبتلا به آسم مفید باشد. به عنوان مثال، یک مطالعه منتشر شده در مجله تحقیقات 
فیتوتراپی در سال 2017 دریافت که افراد مبتلا به آسم که کپسول روغن دانه سیاه دریافت 
می کردند، بهبود قابل توجهی در کنترل آسم نسبت به افرادی که پلاسبو مصرف می کردند، 

داشتند.
روش مصرف: روغن سیاه دانه به روش های مختلف قابل استفاده است. در برخی جاها 
این روغن به شکل کپسول موجود است و به عنوان یک مکمل استفاده می شود. روش دیگر 
مصرف به صورت موضعی است که برای ماساژ یا در محصولات خانگی مراقبت از پوست و یا 
در شامپوها و ... استفاده می شود. روغن های باکیفیت تر هم به صورت خوراکی برای پخت و 

پز و آشپزی و نوشیدنی .... استفاده می شوند.
*عوارض جانبی و خطرات: - با این که روغن سیاه دانه مزایای سلامتی فوق العاده ای 
را برای شما به ارمغان می آورد اما نباید آن را جایگزین داروهایتان کنید. افرادی که دارو 
مصرف می کنند باید قبل از استفاده از مکمل های گیاهی مانند روغن سیاه دانه با دکتر خود 
صحبت کنند. - مانند هر مکمل دیگری زنان باردار یا شیرده باید با پزشک خود صحبت 
کنند تا ببینند که آیا مکمل روغن سیاه دانه برای آن ها مناسب است یا نه. - در صورت مصرف 
به صورت موضعی، ممکن است روغن سیاه دانه در بعضی افراد ایجاد حساسیت های 
پوستی کند؛ بنابراین، قبل از مصرف، ابتدا روی یک تکه کوچک پوستتان آن را امتحان 
کنید تا مشکلی پیش نیاید.  - روغن سیاه دانه ممکن است لخته شدن خون را کاهش و در 
نتیجه خطر خونریزی را افزایش دهد. اگر شما دچار اختلال خونریزی هستید یا داروهایی 
را مصرف می کنید که بر لخته شدن خون اثر می گذارد، نباید از روغن سیاه دانه استفاده 
کنید. - ممکن است روغن سیاه دانه با بسیاری از داروهای رایج مانند بتابلوکرها و وارفارین 
تداخل داشته باشد، پس، قبل از مصرف با پزشکتان مشورت کنید و حداقل دو هفته قبل 
از جراحی، مصرف روغن دانه سیاه را متوقف کنید. - بلع روغن سیاه دانه در برخی افراد 
ممکن است به مشکلات گوارشی مانند ناراحتی معده، یبوست و استفراغ منجر شود. برای 
به دست آوردن امن ترین و سودمندترین روغن سیاه دانه همیشه روغن های با کیفیت بالا و 

100 درصد خالص را انتخاب کنید.

سلامت لثه ها در طول عمر دندان ها و زیبایی آن ها تاثیر به سزایی دارد و از این رو 
محافظت از آن ها باید از اولویت های افراد قرار گیرد.

زیبایی لبخند هر فرد نه تنها به دندان های وی بلکه به لثه های سالم و زیبای آن وابسته 
است و از این رو داشتن لثه هایی سالم و بدون عفونت و التهاب شاید از هر چیزی مهم 
تر باشد و از این رو امروز باشگاه خبرنگاران جوان قصد دارد تا ترفند هایی برای درمان 

لثه های تحلیل رفته و داشتن لثه های سالم را به شما معرفی کند.
نقش لثه ها در زیبایی دهان و دندان

لبخند زیبا و دندان های سالم همیشه در نگاه اول به چشم می آید، اما آیا می دانید؛ 
بار همه این زیبایی و درخشانی بر دوش لثه هایی است که کمتر دیده می شوند؟!

درست است، همه چیز تا وقتی لثه های سالمی داشته باشیم، مرتب است، اما وای 
به روزی که این سنگ های زیر آسیاب مثل همیشه نباشند و سلامت شان را ازدست 

بدهند، دیگر خبری از زیبایی و سلامت نیست.
بسیاری از افراد زمانی به دندانپزشک مراجعه می کنند که دندان درد داشته باشند 
یا ترمیمی نیاز داشته باشند ، درحالی که متخصصان توصیه می کنند هر چند وقت 

یک بار هم باید نگاهی به سلامت لثه ها انداخت.
سلامت لثه در طول عمر دندان ها و زیبایی آن ها بسیار موثر است. پس هر تغییر شکل 

و خونریزی در آن باید درمان شود.
چه زمانی بیماری های لثه به سراغمان می آید؟

* غذا در میان دندان ها گیر نکند
التهاب و عفونت لثه یکی از عمده ترین مشکلاتی است که در بافت لثه ایجاد می شود.
این عفونت زمانی رخ می دهد که موادغذایی به طور مرتب از روی دندان ها پاک 

نشود.
اگر این اتفاق رخ دهد، بقایای موادغذایی و باکتری ها که به پلاک معروف هستند، 

بعد از مدتی به شیار لثه نفوذ می کنند.
این مواد یکی از مهم ترین مواد آسیب رسان به لثه و دندان هستند.
به همین دلیل باید به موقع و به درستی از روی دندان ها پاک شوند.

* وقتی پلاک ها جرم می سازند
پلاک ها اگر به موقع از روی دندان ها برداشته نشوند، به مرور زمان بزرگ و بزرگ تر 
می شوند و مواد معدنی بزاق را به خود جذب می کنند و پس از مدتی تبدیل به جرم 

می شوند.
زمانی که پلاک روی دندان تشکیل می شود، قابل رویت نیست، اما جرم به راحتی 

روی دندان قابل رویت است.
جرم ها بافت سختی هستند که بین دندان و روی آن ها قرار می گیرند.

* عفونت لثه خبر نمی دهد
التهاب لثه در مراحل اولیه قابل دید نیست. خیلی از افراد ممکن است بهداشت 
دهان و دندان شان را به درستی رعایت نکنند و معتقد باشند این عملکرد تا به حال 

آسیبی به دندان یا لثه شان وارد نکرده است.
این مشکل در مراحل اولیه بدون علامت است و زمان می برد تا خودش را نشان دهد، 

اما زمانی که نمایان می شود وضعیت جالبی به همراه ندارد.

در این وضعیت، جرم از بافت لثه عبور می کند و به استخوان لثه می رسد.
در این حالت خیلی از افراد فکر می کنند که باید درد داشته باشند یا با علامتی همراه 
باشد که فرد را متوجه خود کند، درصورتی که در این شرایط خبری از درد و علامت 
نیست و تنها اتفاقی که در این مرحله می افتد خورده شدن استخوان براثر عفونت 

است.
استخوان به مرور زمان بر اثر عفونت درمان نشده، تحلیل می رود تا جایی که بعد از 
مدتی دندان ها لق می شوند. شاید این جمله را از افراد مسن شنیده باشید که می گویند 
»دندان هایم سالم بودند، اما به طور ناگهانی لق و کنده شدند.« همیشه این نکته را به یاد 
داشته باشید که دندان ها بی دلیل و بدون هیچ اتفاقی لق نمی شوند، مگر اینکه پای 

یک مشکل مثل ضربه خوردن یا عفونت پیشرفته لثه در میان باشد.
همچنین یکی دیگر از علائم التهاب لثه در مرحله پیشرفته، فاصله افتادن بین 

دندان هاست.
درمان این عفونت های شدید بسیار مشکل، وقت گیر و هزینه بردار است.

* یک قطره خون را هم جدی بگیرید
یکی از اولین علائمی که باعث می شود تا به مشکل لثه مشکوک شوید، خون ریزی 
لثه است، به طور مثال حین مسواک زدن متوجه می شوید که از دندان تان خون می آید.
تحت هیچ شرایطی از لثه نباید خون بیاید، حتی یک قطره و اگر با این مشکل 
مواجه شدید، بدانید که مشکلاتی در راه است. پس اگر چندین بار حین غذا خوردن یا 
مسواک زدن لثه تان دچار خون ریزی شد، برای علت یابی به دندانپزشک مراجعه کنید، 

به احتمال زیاد ممکن است مشکل از التهاب لثه باشد.
* از نخ دندان درست استفاده می کنید؟

یکی از مشکلاتی که خیلی از افراد از آن شکایت می کنند و از استفاده آن فراری 
هستند، نخ دندان است، زیرا حین استفاده از آن لثه شان خون می آید.

این نوع خون ریزی در اغلب موارد به این دلیل است که نخ بین دندان ها به درستی 
کشیده نمی شود.

اکثر این افراد وقتی نخ را می کشند به طور مستقیم روی لثه قرار می دهند، مثل ضربه 
شمشیر این حرکت باعث می شود لثه چاک بخورد.

درصورتی که نحوه صحیح نخ دندان کشیدن به صورت اره ای است و نخ دندان نباید 
روی لثه قرار بگیرد؛ بلکه باید از کنار لثه عبور کند.

* جرم گیری را دست کم نگیرید
اگر فردی در مراحل ابتدایی )التهاب فقط روی بافت لثه باشد( متوجه این مشکل 

شود، ممکن است به درمان خاصی نیاز نباشد.
فقط کافی است فرد بهداشت دهان و دندانش را به خوبی رعایت کند، یعنی مسواک 
را با دقت بزند و داخل شیار لثه را با نخ دندان و مسواک به خوبی تمیز کند و در آخر 
هفته ای دو تا سه بار از دهانشویه ضدعفونی کننده استفاده کند؛ احتمال دارد التهاب 
لثه در مراحل اولیه ازبین برود، اما معمولا زمانی بیماران به دندانپزشک مراجعه می کنند 
که کار از کار گذشته باشد و لثه ها ملتهب، قرمز و خون ریزی داشته باشند و حتی دهان 

بوی بدی بدهد.
در این مرحله دیگر با رعایت نکات بهداشتی مثل مسواک زدن، نخ دندان کشیدن 

و... نمی توان مشکلی را حل کرد و باید سراغ قلم های جرم گیری رفت.
این قلم ها جرم را از روی سطح دندان و حتی گاهی از روی سطح ریشه دندان 

برمی دارد.
اگر به موقع درمان انجام شود، با این روش، لثه می تواند دوباره سلامتش را به دست 
آورد. البته به شرط آنکه التهاب در مرحله پیشرفته نباشد، در این صورت با یک یا دو 

جلسه جرم گیری مشکل حل خواهد شد.
این نکته را هم فراموش نکنید که جرم گیری باید توسط دندانپزشک انجام شود.

* بوی بد دهان؛ زنگ خطر
مراجعین  بعضی  است.  لثه  مشکلات  اولیه  علائم  از  دیگر  یکی  دهان  بد  بوی 
می گویند تا به حال سابقه نداشته دهان شان بوی بد بدهد، اما به طور ناگهانی بعد از 
مدتی دهان شان بوی بدی می دهد، طوری که حتی با چندبار مسواک زدن و خوردن 

خوشبوکننده های دهان هم بوی بد برطرف نشده است.
یکی از دلایل اصلی بوی بد دهان، عفونت های لثه است. اگر مشکل ناشی از عفونت 

لثه باشد و به موقع درمان شود بوی بد دهان طی 24 ساعت از بین خواهد رفت.
* حرفه ای جرم گیری کنید

برخی افراد تصور می کنند که با جرم گیری مینای دندان های شان برداشته شده و به 
دندان آسیب وارد می شود. درصورتی که این قلم ها به صورتی طراحی شده اند که توان 

این کار را ندارند و فقط جرم را از روی سطح دندان ها پاک می کنند.
زمانی که استخوان لثه التهاب شدید پیدا کند، جرم گیری به تن هایی به کار برده 

نمی شود و باید از روش های جراحی هم کمک گرفت.
اما اگر وارد مرحله لق شدن دندان ها شویم، علاوه بر تمام این کار ها باید از پیوند لثه 

استفاده کنیم.
آخرین درمان برای این مشکل خارج کردن دندان است، برای همین توصیه می شود 

تا قبل از رسیدن به آخرین مرحله درمان مشکلات لثه را شناسایی و درمان کنیم.
برای شناسایی این قبیل مشکلات دهانی باید چکاپ های 6 ماهه داشته باشید.

در چکاپ اصولا وضعیت دندان ها، لثه ها و جرم گیری روی دندان ها مورد بررسی قرار 
گرفته می شوند.

درصورت تشخیص مشکل می توان آن ها را در مراحل اولیه و با صرف وقت و هزینه 
کمتری درمان کرد.

* چند وقت یک بار جرم گیری کنیم؟
به صورت تئوری گفته می شود اگر فردی بهداشت دهان را به خوبی رعایت کند )یعنی 
به موقع مسواک بزند، از نخ دندان به درستی استفاده کند و دهانشویه به کار ببرد( 

احتمال تشکیل شدن جرم روی دندان های این فرد کم است.
البته این شرایط بسیار نادر است و در کمتر افرادی این مزیت دیده می شود.

اما افرادی که بهداشت را رعایت می کنند و به موقع چکاپ های شان را انجام می دهند، 
ممکن است بین یک تا یک سال ونیم به جرم گیری نیاز نداشته باشند.

به طور کلی جرم روی دندان به سمت لثه ایجاد می شود. همچنین در قسمت هایی 
که غده های بزاقی وجود دارند مثل دندان های جلویی فک پایین در پشت دندان جرم 

بیشتر دیده می شود.
وقتی جرم تشکیل می شود در ابتدا به رنگ زرد روشن است و نباید با رنگ گرفتن 
دندان اشتباه گرفته شود، چون رنگ تیره است و معمولا سطح بیرونی دندان ها را درگیر 

می کند.
* این باور را فراموش کنید

جرم به صورت خودبه خود از بین نمی رود و باید با کمک قلم های جرم گیری آن ها را 
از بین برد. اما خیلی از افراد فکر می کنند با کمک بعضی خمیردندان های ضدجرم 

می توانند این مشکل را برای همیشه برطرف کنند.
درصورتی که درمورد تاثیر این خمیر دندان ها تردید وجود دارد، حتی ممکن است 

مضر هم باشند.
برای همین بازهم تاکید می شود، وقتی جرم روی دندان تشکیل شود هیچ وسیله و 

راهکاری قادر به از بین بردن آن نیست، مگر با قلم های جرم گیری.
* فریب تبلیغات را نخورید

اساسا  خمیردندان ها  این  شوند؛  استفاده  زیاد  نباید  ضدجرم  خمیردندان های 
ضدجرم نیستند و بیشتر برای پاک کردن رنگ از روی دندان ها طراحی شده اند.

به علاوه این خمیردندان ها بیشتر ساینده هستند و ذرات ساینده بسیار قوی دارند 
که اغلب افراد بی محابا از این خمیردندان ها استفاده می کنند، به همین دلیل بعد از 

مدتی لثه از بین می رود.
برای همین توصیه می شود درصورتی که با مشکلات دندانی و لثه ای مواجه می شوید 

سراغ تبلیغات بی پایه و اساس نروید و ابتدا توسط یک دندانپزشک ویزیت شوید.
به یاد داشته باشید که اگر بافتی از حفره دهان از بین برود دیگر قابل برگشت نیست.

لثه سالم چه شکلی است؟
لثه سالم حتما باید دارای رنگ صورتی باشد.

لثه ای که از رنگ صورتی به سمت قرمز پررنگ یا بنفش می رود، نشان دهنده این 
است که لثه دچار مشکل شده است.

حتی اگر لثه از رنگ طبیعی اش کم رنگ تر شود بازهم نشان دهنده مشکل است که 
در اغلب موارد نشانه کم خونی در افراد است.

ترفند هایی برای درمان لثه های تحلیل رفته

چطور لثه هایی سالم داشته باشیم

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود شیرین نوین طعم شهد کومه درتاریخ 1398/03/05 به شماره ثبت 16466 به شناسه ملی 
14008358502 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:فرآوری، تولید، بسته بندی و توزیع انواع شکلات تجهیز، راه اندازی و طراحی خطوط تولید شکلات همچنین انجام کلیه فعالیتهای 
تجاری و بازرگانی اعم از تهیه تولید توزیع پخش و بسته بندی کلیه محصولات و فرآورده های غذایی انواع پروتیین و ویتامین خرید و فروش 
و صادرات و واردات کلیه محصولات فوق الذکر و کلیه کالاهای مجاز بازرگانی ، بازاریابی غیر هرمی و غیر شبکه ای، گشایش اعتبارات 
و LC برای شرکت نزد بانک ها و ترخیص کالا از گمرکات داخلی اخذ و اعطا نمایندگی شرکت های معتبر خارجی و داخلی شرکت در 
نمایشگاه های داخلی و بین المللی اخذ وام و اعتبارات بانکی به صورت ارزی و ریالی از کلیه بانکهای داخلی و خارجی شرکت در کلیه 
مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت 
نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، بلوار امین ، کوچه امین 3]مصلی جنوبی 8[ ، کوچه 4]شهید 
رضایی[ ، پلاک 4 ، طبقه منفی 1 کدپستی 3713914674 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی 
میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای محمدرضا واعظی به شماره ملی 0370128060 دارنده 500000 ریال سهم الشرکه خانم 
معصومه واعظی مقدم به شماره ملی 0381038904 دارنده 500000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای محمدرضا واعظی به 
شماره ملی 0370128060و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود خانم معصومه واعظی 
مقدم به شماره ملی 0381038904و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد 
آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل و رییس 
هیئت مدیره متفقا به همراه مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار 19 دی جهت درج 

آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )497539(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود فناوران محیط زیست طلای سیاه درتاریخ 1398/03/12 به شماره ثبت 16487 به شناسه ملی 
14008372392 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:اخذ و اعطای نمایندگی در داخل و خارج از کشور- تهیه و تولید مواد اولیه تیوپ و بازیافت انواع نخاله و ضایعات و مواد فلزی و شیمیایی و 
پلاستیک و تیوپ - صادرات و واردات کالاهای مجاز بازرگانی - شرکت در مناقصه ها و مزایده ها - اخذ وام و اعتبارات از بانکها و موسسات 
دولتی و خصوصی در رابطه با موضوع شرکت پس از اخذ مجوز از مراجع ذیصلاح درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، جمهوری ، کوچه گلستان 
5]مفتح 4[ ، خیابان گلستان ، پلاک 21 ، طبقه زیر زمین ) منفی یک ( کدپستی 3716683844 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است 
از مبلغ 20000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای وی وی هی به شماره فراگیر 119686327 دارنده 19800000 
ریال سهم الشرکه آقای دونگزو جین به شماره فراگیر 36559300 دارنده 200000 ریال سهم الشرکه مدیر عامل آقای وی وی هی به 
شماره فراگیر 119686327و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از 
قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر 
می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار 19 دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع 

فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )492964(

آگهی انتقال 
ملی  شناسه  و   2465 ثبت  شماره  به  درتاریخ98/03/22  امیرکبیر  نوین  های  فناوری  هپویان  موسسه  انتقال  آگهی 

14007557093 در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم ثبت و امضا ذیل دفاتر تکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح ذیر 
جهت اطلاع عموم آگهی می گردد . به موجب نامه شماره 98/44849مورخ 98/03/08 اداره ثبت موسسات غیر تجاری ، شعبه 
ونمایندگی شرکتهای خارجی و مستند به صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 98/01/28 مرکز اصلی موسسه به نشانی 
: استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، آذر ، کوچه طالقانی67]کمالیان[ ، خیابان شهیدطالقانی ، پلاک 0 ، پاساژ 
سعدی ، طبقه دوم ، واحد 36کد پستی 3714618888انتقال یافت و در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم تحت شماره 

2465 به ثبت رسیده است .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )504323(

-------------------------------------------------------------------
آگهی انحلال 

آگهی انحلال شرکت پرهام تجارت پدرام با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15948 و شناسه ملی 14007897768 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1397/09/05 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل گردید و 
آقای سیداسماعیل حسینی دره کردی به شماره ملی 3052275550 به آدرس استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، 
بسیج ، خیابان شهیدرجایی ، کوچه رجایی 4 ، پلاک 87 ، طبقه زیر زمین کدپستی 3715816519 به سمت مدیر تصفیه انتخاب 

شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )504321(

-------------------------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

ملی  شناسه  به   16157 ثبت  شماره  به   1397/10/30 درتاریخ  فدک  سرو  پوش  لیان  محدود  مسئولیت  با  شرکت  تاسیس 
14008093150 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:تهیه ، تامین ، تولید ، خریدو فروش ، صادرات و واردات پوشاک ،البسه ، عروسک، پارچه، بافتنی و کلیه محصولات وابسته به پوشاک – 
خرید و فروش ، صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی – شرکت در مناقصات و مزایدات و عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی و 
دولتی و خصوصی – ترخیص کالا از گمرکات و بنادر و حق العمل کاری – اخذ و اعطای نمایندگی و شعبه ، اخذ وام و تسهیلات ریالی و ارزی 
- شرکت در نمایشگاهای تخصصی و غیر تخصصی ، داخلی و خارجی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت 
فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، پردیسان ، خیابان اندیشه ، کوچه 
اندیشه8 ، پلاک 0 ، مجتمع بهشت پردیسان )240واحدی سپاه( ، بلوک 2 ، طبقه زیر زمین ) منفی یک ( کدپستی 3749133555 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم فاطمه رنجکش به شماره 
ملی 1273461819 دارنده 10000 ریال سهم الشرکه آقای محمد رضا رنجکش به شماره ملی 6220013174 دارنده 10000 ریال 
سهم الشرکه خانم آرزو جمالی به شماره ملی 6229899442 دارنده 980000 ریال سهم الشرکه مدیر عامل خانم آرزو جمالی به شماره 
ملی 6229899442و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک 
، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی باامضاء مدیر عامل منفردا همراه با مهر شرکت و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء 
مدیر عامل منفردا همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ابرار جهت درج آگهی 

های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )501896(

دکترای علوم تغذیه و استادیار انستیتو تحقیقات تغذیه دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به این که مصرف موز، سیر، 
سبزیجات و حبوبات در کاهش فشار خون موثرند، برضرورت پرهیز 
از مصرف سوسیس، کالباس و انواع کنسروها در مبتلایان به فشار 

خون بالا تاکید کرد.
دکتر مریم امینی گفت: به طور کلی سبزیجات به دلیل این که 
منابع بسیار خوبی از پتاسیم هستند، در کاهش فشار خون نقش 
موثری دارند، برای مثال سیب زمینی، قارچ و گوجه فرنگی نقش 
بسیار با اهمیتی در کنترل و کاهش فشار خون دارند. وی ادامه 
داد: لازم است بدانید که فشار خون بالا بدون علامت است و شاید 
تا زمانی که منجر به بروز عوارض نشود، تشخیص داده نشود. 
بنابراین برای پی بردن به فشار خون بالا باید به طور مستمرفشار 
خون را اندازه گیری کرد. به گفته این استاد دانشگاه، با پیشگیری 
و کنترل این بیماری می توان از بروز عوارض، ناتوانی و مرگ و میر 
ناشی از آن به میزان قابل ملاحظه ای کاست. وی با اشاره به این که 
کاهش وزن و حفظ وزن طبیعی از ارکان اساسی هر برنامه طراحی 
شده برای مقابله با فشار خون است، تاکید کرد: تحقیقات نشان 
داده است که افراد مبتلا به فشار خون بالا باید مصرف سدیم 

را کاهش داده و در عین حال مصرف  پتاسیم و کلسیم  را بالا 
برند. امینی خاطرنشان کرد: مواد غذایی سرشار از پتاسیم نظیر 
حبوبات، سبزیجات، کلم بروکلی، سبزی خوردن، جعفری، گوجه 
فرنگی، قارچ، سیب زمینی، غذاهای گیاهی، موز، هلو، انگور، آلو، 
انجیر، گریپ فروت، انواع مرکبات حاوی ویتامین C، دانه کنجد و 
برنج در کاهش فشار خون بالا موثرند. وی افزود: هرچند بسیاری 
از داروها برای کنترل فشارخون تجویز می شود، اما تغییر در شیوه 
از  زندگی منجر به کاهش فشارخون بالا می شود و در بسیاری 
موارد با رعایت رژیم غذایی مناسب با نظر پزشک معالج و مصرف 
داروهای مورد لزوم، بسیار کاهش پیدا می کند. وی، ورزش، ترک 
سیگار، برطرف کردن استرس و داشتن آرامش خاطر را راه حل 
موثری برای کنترل فشار خون دانست و به افرادی که مبتلا به فشار 
خون بالا هستند توصیه کرد: افرادی که فشار خون بالا دارند در 
کنار مصرف دارو باید به تغذیه سالم و رژیم غذایی سالم اهمیت 
دهند. استادیار انستیتو تحقیقات تغذیه دانشگاه یادآور شد: بحثی 
که در فشار خون مطرح است، بحث مصرف نمک و سدیم بالا 
است. در بسیاری از افراد مصرف نمک زمینه افزایش فشار خون 
را فراهم می کند. بنابراین افرادی که مبتلا به افزایش فشار خون 

هستند نباید بیشتر از 5 تا 6 گرم نمک در روز مصرف کنند. وی 
افزود: این مقدار تقریبا برابر با یک قاشق چای خوری است، اما 
بیماران مبتلا به فشار خون بالا باید حتی از این مقدار هم کمتر 
نمک مصرف کنند که این مقدار را پزشک معالج برای این بیماران 
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم  مشخص خواهد کرد. 
پزشکی شهید بهشتی، امینی توصیه کرد: هرگز به غذای خود در 
سفره، نمک اضافه نکنید، هر نوشیدنی و یا غذای آماده ای که از 
فروشگاه می خرید حتما به برچسب نشانگر اطلاعات تغذیه ای که 
میزان نمک موجود در آن که اکثرا به نام سدیم )Sodium( مشخص 
می  شود، توجه کنید چرا که نمک دارای مقدار زیادی سدیم است و 
از این منظر مهم و خطرناک است. استادیار دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی استفاده از چاشنی، ادویه ها، سس های خانگی 
برای طعم  را جایگزین مناسبی  بدون نمک و سبزیجات معطر 
دار کردن غذاها دانست و گفت: افرادی که از فشار خون بالا رنج 
می برند باید از خوردن غذاهایی مانند سوسیس، کالباس، کنسرو 
گوشت، ماهی دودی یا کنسرو شده، سس ها و کنسروها که سرشار 
از  از سدیم هستند، پرهیز کنند. وی خاطر نشان کرد: خیلی 
عادات غلط غذایی در واقع در یکسال اول تولد شکل می گیرند و 

ترک این عادات غلط در بزرگسالی غیر ممکن و یا در بهترین حالت 
کار بسیار مشکلی است. بنابراین به خانواده ها توصیه می شود 
ذائقه سازی سالم را از همان ماه های اولی که کودک با غذای سفره 

آشنا می شود، آغاز کنند.

این موادغذایی، فشار خون را کاهش می دهند
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به موازات جاده ای که دل جنگل و کویر را شکافته 
و یا ساحل دریا که می تواند نقطه ای برای آرامش 
باشد، تا چشم کار می کند آکنده از زباله هایی است 
که گردشگران از خود باقی گذاشته اند؛ زباله هایی 
در سایزهای مختلف، تجدید پذیر و حتی غیرقابل 
بازیافت که چهره ای زشت به طبیعت ما می دهد.

معضل رهاسازی زباله های گردشگران در دامن 
طبیعتی که برای فراغت از زندگی روزمره به آن پناه 
برده اند، در دهه اخیر جهان شمول شده و بسیاری 
از مقاصد گردشگری در سراسر جهان به آن گرفتار 

شده اند.
زباله های  رهاسازی  با  تنها  نه  گردشگران 
پلاستیکی در طبیعت، به محیط زیست آسیب 
می زنند بلکه انباشت پسماندهای ناشی از مصرف 
موادغذایی نیز معضلی جدی است؛ مشکلی که 
و جوامع  مدیران  اندیشی  به چاره  فقط  آن  حل 
محلی باز نمی گردد و آحاد مردم و گردشگران نیز 

باید در رفع آن دخیل باشند.
طبیعت ایران نیز به دلیل برخورداری از مقاصد 
گردشگری متعدد و چهارفصل بودن جغرافیای آن 
از این گزند صنعت گردشگری بی نصیب نمانده 
است؛ جایی نیست که به عنوان قطب، دهکده 
و مقصد گردشگری بویژه طبیعت گردی معرفی 
شده باشد و امروز ساکنان جوامع محلی و دست 
نالان  شده  رها  زباله های  دست  از  آن  اندرکاران 

نباشند.
شاهد مثالی این وضعیت، شرایط حاکم بر سه 
استان شمالی است که در دو طرف جاده های آن- 
حتی جاده های روستایی و کم تردد و شالیزارها - 

به وضوح زباله رها شده است.
در سال های اخیر که سفر به مناطق کویری و 
کمتر شناخته شده نیز مورد توجه طبیعت گردان 
و بخصوص جوانان قرار گرفته، دایره رهاسازی زباله 
و پلاستیک از مناطق خوش آب و هوا به دیگر نقاط 
یافته است؛ حالا دیگر  نیز تسری  این سرزمین 
باید نگران پرتاب زباله از سوی کویرنوردان، صخره 
نوردان نوظهوری باشیم که به نقطه ای از طبیعت 
این سرزمین رحم نمی کنند همانطور که بلندترین 

نقطه جهان یعنی قله اورست و اعماق اقیانوس ها 
از دست این زباله ها مصون نمانده است.

نکته قابل تأمل بی تفاوتی توأمان جوامع محلی و 
گردشگران به رفتاری است که در آینده نه چندان 
دور ابعاد بیشتری از زندگی بشر را تحت تأثیر خود 
قرار می دهد؛ گردشگران با این باور که پسماندهای 
غذایی جذب طبیعت می شوند به جمع آوری آنها 
زباله های  آوری  جمع  کار  و  نمی دهند  اهمیتی 
غیرقابل تجدید و حتی تجدیدپذیر را هم وظیفه 
مسئولان شهری و روستایی می دانند! به همین 
خاطر است که در یک قاعده نانوشته و ذهنی برای 
آینده طبیعت تصمیم می گیرند: »پوست تخمه، 
پسماند میوه جذب طبیعت می شود، باقیمانده 
هم  را  پفک  و  چیپس  چون  تنقلاتی  و  غذاها 

جانواران می خورند«.
درباره پلاستیک ها و دیگر زباله های تجدیدناپذیر 
وضعیت اسف بارتر است؛ شاید بارها همه ما در 
جمله  این  مجازی  فضای  در  پیام ها  انبوه  میان 
که »هنوز نخستین پلاستیک تولید شده جذب 
باز  اما  باشیم  شده  روبرو  است«  نشده  طبیعت 
قوطی های  آب،  پلاستیکی  بطری های  هم 
یکبارمصرف،  ظروف  نوشیدنی ها،  آلومینیومی 
کیسه های پلاستیکی و نظایر آن را در دل طبیعت 
به یادگار گذاشته ایم غافل از اینکه آینده زندگی 

بشر را تیره تر می کنیم.
با  باشد  لازم  جا  هر  می دهیم  اجازه  خود  به 
ذغال هایی که از نیم سوز شدن درختان جنگلی 
و مرتعی به دست می آیند، آتش به پا کنیم و پس 
از پایان تفریح به ظاهر سالم خود، به راحتی آتش 

نیمه خاموش آن را به جان طبیعت بیاندازیم.
این نبرد تن به تن با طبیعت که برنده ای ندارد، 
سبب شده تا وسعت تخریب طبیعت و رهاسازی 
زباله در مناطق گردشگرپذیر بویژه در استان های 
شمالی به استان های همجوار نیز برسد و آنها از 

آسیب های ناشی از دفن زباله ها مصون نمانند.
فقدان سیستم مکانیزه جمع آوری، دفن و از بین 
بردن زباله ها و یا بازیافت برخی موادآنها بر دامنه 
بحران روز به روز می افزاید؛ فرآینده که جز ایجاد 

اخلال در چرخه زیست، فرجامی ندارد.
به  زباله ها  این  ورود  که  است  خاطر  همین  به 
طبیعت استان های شمالی سبب شده تا آنطور 
که کارشناسان زیست محیطی می گویند، امروز 
تعداد آبزیان دریای خزر رو به افول نهد در حالی که 
در گذشته ۱۰۴ گونه آبزی در این پهنه آبی روزگار 

می گذراندند.
البته کارشناسان طبیعت گردی، یکی از دلایل 
انباشت زباله بویژه در استان های شمالی را تراکم 
بیش از ظرفیت مسافر در این محدوده بویژه در 
ایام سفر می دانند به طوری که تعداد گردشگران 
بویژه در تعطیلات تا سه برابر جمعیت استان هم 
می رسد که صد البته زیرساخت های پیش بینی 

شده تکافوی این حجم مسافر را نمی دهد.
انباشت زباله،  در نتیجه این هجوم گردشگر و 
زمین، هوا و دریا ناگزیر آلوده می شود؛ شیرابه های 
زباله های مدفون در جنگل ها راه رودخانه و دریا در 
پیش می گیرند و زیست انسان و سایر جانداران را با 

بیماری های متعدد تهدید می کنند.
این رویه سبب شده تا بومیان مناطق گردشگرپذیر 
هم دل خوشی از مسافران نداشته باشند؛ به زعم 
اقتصادی  به چرخه  اگر چه ورود گردشگر،  آنان 
از  ناشی  هزینه های  اما  می کند  کمک  منطقه 
پوشی  چشم  قابل  آنها  زیست  محیط  آلایندگی 
نیست؛ اینجاست که برخی کارشناسان محیط 
مخاطرات  از  بخشی  می کنند  پیشنهاد  زیست 
با  گردشگری  مناطق  در  زباله  انباشت  از  ناشی 
کمک دولت از طریق تجهیز این مناطق به سیستم 
جمع آوری و بازیافت و تدفین این زباله ها و خرید 

دستگاه های زباله سوز به حداقل برسد.
مقوله  از  نمی توان  و  نیست  راه  این همه  البته 
مهمی به نام »گردشگری مسئولانه« چشم پوشی 
کرد؛ گردشگری مسئولانه نوع خاصی از مسافرت 
نیست بلکه به معنای حمایت از گردشگری بومی با 
هدف حفاظت از زیبایی های طبیعی و جاذبه های 
مکانی است؛ اینکه چطور از طبیعت لذت ببیریم، 
به جوامع بومی احترام بگذاریم و محیط زیست را 

تخریب نکنیم.

رئیس اداره قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد

برنامه ریزی برای شرکت 5 هزار نفر در 
دوره های قرآنی در بقاع متبرکه 

رئیس اداره قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: امسال برای شرکت 
پنج هزار نفر در دوره های قرآنی این اداره کل در بقاع متبرکه قم برنامه ریزی کردیم.

 سید محمد صالح نژاد با اشاره به برنامه آموزش قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم اظهار کرد: محوریت برنامه های قرآنی این اداره کل در بقاع متبرکه است و 
علاوه بر حفظ قرآن کریم، دوره های آموزشی در زمینه قرائت، ترتیل، تجوید و تفسیر و 
معارف قرآن کریم در مراکز فرهنگی قرآنی بقاع متبرکه قم برگزار می شود. وی ادامه داد: 
امسال برنامه های قرآنی در بقاع متبرکه استان قم در قالب برنامه های اوقات فراغت آغاز 
می شود، ولی این برنامه ها منحصر به فصل تابستان نیست و بعد از فصل تابستان هم 
در بقاع متبرکه استان در طول سال هم ادامه خواهد داشت. رئیس اداره قرآنی اداره 
کل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: مربیان به اندازه کافی برای دوره های آموزشی 
قرآن در استان داریم، به عنوان مثال حدود 8۰۰ مربی حفظ قرآن توسط اداره اوقاف 
در استان قم تربیت شدند. صالح نژاد برنامه اداره اوقاف استان را تبدیل هر کدام از بقاع 
متبرکه قم به قطب قرآنی دانست و تصریح کرد: دوره های آموزشی با موضوع قرآن را 
در این بقاع برای اقشار مختلف و سنین گوناگون در بقاع متبرکه استان برگزار خواهیم 
کرد؛ همچنین امسال برای شرکت پنج هزار نفر در دوره های قرآنی اداره اوقاف استان 
قم برنامه ریزی کردیم. وی ادامه داد: سیاست جدید سازمان اوقاف در بحث دوره های 
آموزشی قرآن، ارتقاء کیفیت آموزش به جای افزایش کمی تعداد شرکت کنندگان در 
دوره ها است. رئیس اداره قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: بقاع 
متبرکه ظرفیت های خوبی به لحاظ معنوی و مادی برای فعالیت های قرآنی دارند تا این 
فعالیت ها را در خود این بقاع و مناطق پیرامون آن ها گسترش بدهیم. وی خاطرنشان 
کرد: دو مدرسه شبانه روزی حفظ قرآن کریم در بقاع متبرکه استان قم فعال هستند و 

احتمالا تغییراتی در چند ماه آینده در فعالیت این مدارس شبانه روزی رخ بدهد.
  

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم :

انشعابات غیرمجاز در بخش های مختلف 
تنش زا شده است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با تاکید بر اینکه افزایش انشعابات 
غیرمجاز در بخش های مختلف استان تنش زا شده است، گفت: موضوع کمبود آب به 

یکی از مشکلات جدی جعفرآباد تبدیل شده است.
 محمد احمدی جبلی ظهر دیروز در دیدار با آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان 
مقدس و نماینده ولی فقیه در استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( 
حرم مطهر انجام شد، با اشاره به فرا رسیدن هفته صرفه جویی در مصرف آب با آغاز تیرماه 
اظهار کرد: امیدواریم افزایش صرفه جویی در مصرف آب به عنوان یک فرهنگ مهم در 
این هفته به صورت ویژه تر توسط شخصیت ها و بخش های مختلف مورد توجه قرار گیرد.
وی اضافه کرد: شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم از مجموع ۱56 روستا، 
درحال حاضر آبرسانی به 5۰ روستا را محقق کرده است و بقیه روستاها در دستور کار 
قرار گرفته اند و امیدواریم در سال جاری 2۰ روستا که شرایطی ویژه قرار دارند به این 
آمار اضافه شوند چراکه این روستاها از نظر کمیت و کیفیت با مشکلاتی روبه رو هستند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با تاکید بر اینکه افزایش انشعابات 
غیرمجاز در بخش های مختلف استان تنش زا شده است، مطرح کرد: در بخش جعفرآباد 
از آب انتقالی به استان قم بهره مند نیستیم به همین علت از منابع آب محلی استفاده 
می کنیم اما با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از دام های کشور در این بخش نگهداری 
می شود و در فصل تابستان نیازمند آب بیشتری هستیم، موضوع کمبود آب به یکی از 
مشکلات جدی جعفرآباد تبدیل شده است که امیدواریم با تدابیر مورد نیاز این مشکل 
را رفع کنیم. وی ادامه داد: اکنون خط انتقال آب از استان مرکزی به ساوه درحال 
اجرا است که امیدواریم از این خط انتقال، انشعاب هایی برای جعفرآباد و خلجستان 

اختصاص دهیم که حجم آن به ۱۰ میلیون متر مکعب در سال برسد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  مطرح کرد

چشم انداز روشن صنایع دستی قم
 در سال رونق تولید

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم اهداف و برنامه های 
صنایع دستی  از چشم انداز روشن این صنعت در سال رونق تولید خبر داد.

حمید یزدانی در گفت و گویی به ارائه گزارشی از عملکرد و برنامه ها در حوزه صنایع 
دستی استان قم پرداخت  و اظهارداشت :هدف ما در سال رونق تولید توجه به کمیت، 

تنوع و کیفیت  و همچنین تولید صنایع دستی کاربردی است.
حمید یزدانی ادامه داد: عنایت بیشتر نسبت به کارگاه های صنایع دستی و توجه به 
عنصر زیباشناسی و هنرهای صناعی تزئینی و رسیدن به تولید انبوه برای رسیدن به 

توسعه صادرات، از اهداف دیگری است که برای آن برنامه ریزی نموده ایم.
او به مشکلات موجود در صنایع دستی اشاره کرد و افزود: عدم وجود برندسازی 
و تبلیغات در حوزه تولید و فروش، عدم وجود بسته بندی در تولیدات صنعت گران از 

آسیب هایی است که برای عموم هنرمندان استان وجود دارد.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم گفت: با ایجاد تشکل های حرفه ای و همچنین 

تشکیل تعاونی ها در صدد رفع آسیب ها در حوزه صنایع دستی استان هستیم.
یزدانی گفت: برای احیاء صنایع و هنرهای دستی در حال انقراض تمهیدات لازم اتخاذ 
شده است و یکی از راهکارهای  ما برای برون رفت از انقراض برخی از رشته ها، تغییر 
کاربری تولیدات خواهد بود. او به تعداد هنرمندان صنایع دستی استان اشاره کرد و 
گفت: در حال حاضر حدود ۴76۰ نفر که ۱532 نفر آن را زنان و 3228 نفر آن را مردان 
تشکیل می دهند در صنایع دستی اشتغال دارند که اگر هر هنرمند، حداقل سه نفر را 
تحت تکفل داشته باشد حدود ۱5هزار نفر به صورت مستقیم از این راه ارتزاق می کنند.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم گفت: با تشکیل کمیته کارشناسی برای محصولات 
زائر پذیر با هماهنگی سازمان بازرگانی، آستانه مقدسه حضرت معصومه، معاونت زائرین 
استانداری قم و سایر ادارات مرتبط، برنامه ریزی های مناسب انجام شده است و به نتایج 
مطلوبی رسیده ایم و امیدوار هستیم در سال رونق تولید شاهد چشم انداز روشنی در 

حوزه صنایع دستی استان باشیم.
 

به خاطر تلاش های مستمر برای گازرسانی به شهرستان خور و بیابانک صورت گرفت

تقدیر استاندار اصفهان از مدیر عامل شرکت 
گاز استان اصفهان

علوی  مهندس  مستمر  های  تلاش  و  پیگیری  از  اصفهان  استاندار  رضایی  دکتر 
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان و همکاران در خصوص گازرسانی به شهرستان 

خور و بیابانک تقدیر نمود.
شایان ذکر است،پروژه بزرگ گازرسانی به شهر خور به روش انتقال گاز طبیعی فشرده، 
همزمان با هفته دولت سال 97 با حضور استاندار اصفهان و جمعی از مسئولان به بهره 
برداری رسید.  برای گازرسانی به شهر خور ایستگاهی با ظرفیت 2 هزار متر مکعب بر 
 CNG ساعت تحت عنوان” ایستگاه دختر” به منظور تزریق گاز از تانکرهای حامل گاز
به شبکه شهری و با اعتباری بالغ بر 55میلیارد ریال اجرایی شد. در این پروژه حدودد 
58 کیلومتر شبکه گذاری پلی اتیلن اجرایی شده و طی بهره برداری از آن بیش از2 هزار 
و 2۰۰خانوار معادل 6هزارو 765نفر از نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند.  مدیرعامل 
شرکت گاز استان اصفهان، در رابطه با این پروژه بزرگ استان،بیان داشت: از آنجا که 
شهرستان خور و بیابانک از خط انتقال گاز دور بوده و امکان اتصال شبکه شهری به 
خطوط انتقال وجود نداشت، گازرسانی به این شهرستان از طریقCNG و بر مبنای 

بهترین استانداردهای بین المللی و ملی صورت گرفته است.
مهندس علوی، تصریح کرد: در عملیات اجرایی این طرح تمامی زیر ساخت های 
گازرسانی اعم از شبکه توزیع و علمک ها آماده شده و گازطبیعی از طریق تانکرهای 
قابل حمل به شبکه تزریق می گردد . مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اشاره 
به اینکه برای این حجم اشتراک، 2۰۱6کنتور نصب گردیده، اضافه کرد: تنها سه شهر 
جندق، انارک و فرخی فاقد گاز طبیعی هستند که عملیات شبکه گذاری این سه شهر و 
دو روستای چوپانان و چاه ملک نیز اجرایی گردیده و تا اواخر سال جاری این سه شهر نیز 

از نعمت گاز طبیعی بهره مند خواهند شد. 
 

سخنگوی شورای شهر قم  خبرداد

تمدید تخفیف ۳۰ درصدی عوارض خدمات
 تا پایان شهریور 

سخنگوی شورای شهر قم از تمدید تخفیف 3۰ درصدی عوارض بهای خدمات و 
نوسازی تا پایان شهریورماه در قم خبر داد.

حسین اسلامی در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به مصوبه شورای شهر برای کاهش 
عوارض خدمات در شهر قم اظهار داشت: در جلسه صدمین شورای شهر تمدید 3۰ 
درصدی بهای خدمات برای پرداخت عوارض نوسازی املاک و منازل به تصویب رسیده 
است. وی با بیان اینکه این تخفیف و کاهش عوارض مربوط به قبوض عوارض نوسازی و 
بهای خدمات پسماند است، افزود: بر اساس این مصوبه این تخفیف و کاهش عوارض تا 
3۱ خردادماه برای شهروندان است. سخنگوی شورای شهر قم خاطرنشان کرد: با توجه 
به اینکه در سال نخست اجرای این مصوبه بود و همه شهروندان از آن اطلاع حاصل 
نکرده بودند لذا لایحه تمدید این عوارض به شورای شهر ارائه شد.وی با بیان اینکه با 
مصوبه جدید شورای شهر پرداخت این عوارض تا 3۱ شهریورماه تمدید شد عنوان کرد.

مقاصد گردشگری گرفتار رهاسازی زباله های گردشگران شده اند

ردپای مسافران بر طبیعت
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مدیرکل تامین اجتماعی استان قم  خبرداد
آغاز اجرای قانون بخشودگی جرائم بیمه ای در قم 
 مدیرکل تامین اجتماعی قم با اشاره به تصویب پیشنهاد سازمان تامین اجتماعی در 
ارتباط با تسهیل قانون بخشودگی جرائم بیمه ای کارفرمایان خوش حساب توسط هیات 

وزیران گفت: اجرای این قانون در استان آغاز شده است.
علی اصغر دادخواه اظهار کرد: بخشنامه بخشودگی جرائم کارفرمایان خوش حساب در 
سال 98 با اصلاح آئین نامه مربوطه از سوی سرپرست سازمان تامین اجتماعی صادر و 

برای اجرا به تمامی واحدهای اجرایی این سازمان ابلاغ شد.
وی ادامه داد: با توجه به نامگذاری سال 98 به عنوان سال رونق تولید از سوی رهبر معظم 
انقلاب و در اجرای سیاستهای اقتصاد مقاومتی و به منظور مساعدت با کارفرمایان خوش 
حساب مدیون، هیأت وزیران در اجرای ماده )۱3( قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدماتی در تأمین نیازهای کشور و تقویت آنها در امر صادرات، موضوع بخشودگی جرائم 
بیمه ای کارفرمایان را مصوب کرد و بلافاصله پس از اعلام به سازمان تامین اجتماعی، 

بخشنامه آن تهیه و ابلاغ شد.
دادخواه گفت: بر اساس این مصوبه، کارفرمایان کارگاههای مشمول با تأیید ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید و کارگروه های استانی آن، در صورتی که جرایم متعلقه آنها مربوط به 
قبل از تاریخ 29/ ۱2/ ۱396  باشد، چنانچه حداکثر تا سه ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن 
این تصویب نامه در مورد پرداخت و یا تقسیط اصل بدهی قطعی شده براساس مدارک 
و مستندات ابرازی، با سازمان تأمین اجتماعی توافق کنند، از بخشودگی جرایم متعلقه 

موضوع این آئین نامه برخوردار خواهند شد.
با  ارتباط  قانون بخشودگی جرائم در  تامین اجتماعی قم خاطرنشان کرد:  مدیرکل 
کارفرمایانی اجرا می شود که حق بیمه کارگران زیرپوشش خود را به صورت منظم و مطابق 
با قانون به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت می کردند اما به دلیل بروز مشکلات ناخواسته 
از جمله حوادث و بلایای طبیعی، تحریم های ظالمانه و نوسانات نرخ ارز با مشکل مواجه 

شده و از پرداخت حق بیمه و ایفای تعهدات خود در قبال نیروی کار بازمانده اند.
وی گفت: کارفرمایان می توانند برای پرداخت و یا تعیین تکلیف بدهی خود به شعب 

مربوطه مراجعه کنند.
دادخواه با بیان اینکه کلیه جرائم لغایت 29 /۱2 /96 مشمول این بخشودگی خواهد بود 
تاکید کرد: کارفرمایان بدهکار که در دوره های قبل، برغم ارائه درخواست از پرداخت تمام 
یا بخشی از بدهی خودداری نموده اند در صورت ارائه درخواست مجدد و با اخذ تایید ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید استان با رعایت ضوابط و اخذ ضمانت نامه بانکی و یا سند ملکی 

معتبر، مشمول استفاده از تسهیلات این بخشودگی خواهند بود.
تاریخ  از  بعد  که  مشمول  کارگاه های  از  دسته  آن  درخصوص  کرد:  اظهار  وی 
29/ ۱2/ ۱396  به علت بروز یکی از موضوعات دلایل ابرازی مشمول شده اند، مهلت ارائه 

مدارک به شعبه مربوطه تا سه ماه پس از وقوع دلایل مزبور خواهد بود.

مدیر دفتر مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم  خبرداد

تشویق و جریمه در انتظار کم مصرف ها و 
پرمصرف های برق خانگی 

 مدیر دفتر مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: مشترکان خانگی که میزان مصرف 
برق خود را نسبت به سال گذشته کاهش دهند تشویق و مشترکانی که افزایش دهند، 

جریمه می شوند.
داود سلیمانیان افزود: مشترکان خانگی که میزان مصرف برق آنها از اول خردادماه تا 
پایان شهریورماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، ۱۰ درصد کاهش یابد، مبلغ قبض 

برق آنها 2۰ درصد کاهش می یابد.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر نرخ قبض مشترکان خانگی که میزان مصرف آنها ماهانه از 

یک هزار کیلووات ساعت فراتر رود، ۱6 درصد افزایش می یابد.
وی از همشهریان درخواست کرد: در ساعت های ۱2 تا ۱7 و 2۰ تا 23 که ساعات اوج 
مصرف است، از وسایل برقی پرمصرف غیرضروری مثل اتو، جاروبرقی و ماشین لباسشویی 
استفاده نکنند و با کاهش مصرف برق در ساعت های اوج مصرف به صنعت برق یاری 
برسانند. سلیمانیان با بیان اینکه شهروندان تا جایی که ممکن است لامپ های اضافه 
را خاموش و از روشنایی طبیعی استفاده نمایند، افزود: مصرف برق مشترکان استان قم 
در روز شنبه ۱8 خردادماه جاری نسبت به مدت مشابه پارسال 2۰ درصد افزایش داشته 
است که موجب خاموشی در چند منطقه از شهر قم شد. وی در ادامه بیان کرد: همچنین 
اداره هایی که از ساعت ۱۱ تا ۱5 برق کمتری مصرف یا از ژنراتور برق به جای برق شهری 
استفاده کنند، به میزان کاهش در مصرف برق، پاداشی در قبوض آنها اعمال خواهد شد. 
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم بیان کرد: سال گذشته 35 تَن از 
مدیران برتر انرژی در زمینه مصرف برق به صورت رایگان به دوره آموزشی مدیریت عمومی 
جامع برق که در شهر تبریز برگزار شد، اعزام شدند. وی افزود: امسال نیز مدیران نمونه را 
برای گذراندن دوره آموزشی قطب صنعتی انرژی های تجدیدپذیر به خراسان رضوی اعزام 
خواهیم نمود. وی با بیان اینکه سال گذشته سه هزار و 36۴ میلیون کیلووات ساعت در قم 
برق مصرف شد، خاطرنشان کرد: در این سال بیش از 5۰ میلیارد ریال تشویقی در قبوض 
مشترکان اداری، کشاورزی و صنعتی اعمال شد که با توجه به حجم انعقاد تفاهم نامه ها، 

پیش بینی می شود این مبلغ در سال جاری تا حدود 8۰ میلیارد ریال افزایش یابد.
سلیمانیان افزود: پارسال پاداش ها در آذرماه اعمال شد و امسال سعی می شود بخشی از 

آن به صورت علی الحساب در مردادماه اعمال شود.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

ترویج فرهنگ قرآنی فقط بر عهده یک 
مجموعه نیست

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بر لزوم مشارکت مجموعه های فرهنگی در 
ترویج فرهنگ قرآنی تاکید کرد و گفت: امیدواریم هرساله با افزایش حمایت ها، فعالیت های 
دستگاه های مختلف در حوزه قرآن و عترت افزایش یابد چراکه ترویج و توسعه فرهنگ قرآنی 

فقط بر عهده یک مجموعه و نهاد نیست.
سید موسی حسینی کاشانی ظهر دیروز در نشست شورای توسعه و ترویج فرهنگ 
قرآنی استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی کرامت برگزار 
شد، با اشاره به اینکه امروز دوازدهمین نمایشگاه ملی رسانه های دیجیتال در قم افتتاح 
می شود، اظهار کرد: این نمایشگاه برای نخستین بار در قم به مدت چهار روز برگزار 
می شود چراکه بیشتر شرکت های معتبر در حوزه فضای مجازی در شهر قم فعالیت دارند 
و آخرین دستاوردهای این حوزه را می توان در این نمایشگاه مشاهده کرد. وی با اشاره به 
برگزاری مسابقات قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم در ماه های اخیر عنوان 
کرد: این مسابقات به شیوه مطلوب با محوریت بقاع متبرکه و مساجد درحال برگزاری است 
که در این راستا باید از زحمات اوقاف و امور خیریه تشکر کنیم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم با بیان اینکه فعالیت قرآنی برخی دستگاه ها در ماه مبارک رمضان نیز 
بسیار قابل توجه بوده است، مطرح کرد: با دریافت گزارش عملکردها کتابچه فعالیت های 
قرآنی دستگاه ها در ماه رمضان تهیه می شود. وی بر لزوم مشارکت مجموعه های فرهنگی 
در ترویج فرهنگ قرآنی تاکید کرد و ادامه داد: امیدواریم هرساله با افزایش حمایت ها، 
فعالیت های دستگاه های مختلف در حوزه قرآن و عترت افزایش یابد چراکه ترویج و توسعه 

فرهنگ قرآنی فقط بر عهده یک مجموعه و نهاد نیست.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  اعلام کرد

پایان منابع تامین آب قم تا سال 14۰7
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: با روند فعلی مصرف آب در قم در سال 

۱۴۰7 شاهد بحرانی شدن وضعیت منابع آب زیرزمینی در استان قم خواهیم بود.
علی جان صادق پور بیان اینکه 95 درصد آب استان قم از خارج این استان تامین 
می شود، اظهار کرد: جمعیت شهری قم از آب شرب مناسب بهره مند هستند و بیش از 

5۰۰ هزار واحد اشتراک آب داریم که خدمات مختلفی به آن ها ارائه می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه در سال گذشته ۱۱7 میلیون 
متر مکعب آب به شهرها و روستای استان قم منتقل شده است، تصریح کرد: امسال طی 
سه ماه اخیر مصرف نسبت به همین دوره در سال گذشته ۱۱ درصد افزایش داشته است 
و درحالی که ۱۰۰ میلیون مترمکعب آب از سرشاخه های دز تخصیص داریم امسال بیش 
از ۱25 میلیون متر مکعب مصرف خواهیم داشت که این تفاوت را باید از منابع چاه های 
زیرزمینی تامین کنیم. وی ادامه داد: با ادامه این وضعیت سال ۱۴۰7 وضعیت منابع آبی 
زیرزمینی در قم بحرانی می شود به همین علت کاهش مصرف آب به عنوان یک راهکار مهم 

در راستای رفع یک تهدید جدی باید مورد توجه قرار گیرد.

شهردار قم:

 شهرداری کار غیرقانونی انجام نمی دهد
و  اوراق فروخته شده  پیامبر اعظم  بلوار  شهردار قم گفت: ۴۰۰ میلیارد تومان برای 
استاندار آن را تایید کرده و وزارت کشور هم تایید کرده است و حقوق مکتسبه ایجاد شده 

است پس شهرداری کار غیرقانونی انجام نمی دهد.
 سیدمرتضی سقائیان نژاد عصر روزدوشنبه  در جلسه شورای اسلامی شهر قم، با بیان 
اینکه طرح بلوار پیامبر اعظم در کمیسیون ماده 5 به تصویب رسیده است اظهار کرد: 

جزئیات این طرح به تصویب شورای عالی شهرسازی نیز رسیده است.
وی با بیان اینکه هیچ زمانی از سوی مدیریت استان مذاکراتی که با شورای عالی رد و بدل 
شده به شهرداری ابلاغ نشده است تصریح کرد: ۴۰۰ میلیارد تومان برای بلوار پیامبر اعظم 
اوراق فروخته شده و استاندار آن را تایید کرده و وزارت کشور هم تایید کرده است و حقوق 

مکتسبه ایجاد شده است پس شهرداری کار غیرقانونی انجام نمی دهد.
شهردار قم با تاکید بر اینکه ما کار خودمان را انجام می دهیم خاطرنشان کرد: این بلوار 

جزو حقوق مردم است و احداث شده است.

مهرنوش نرسی| روانشناس بالینی

در  درآمدزایی  برای  کودکان  از  گروهی  روزها  این 
لباس  والدین  توسط  که  دارند  حضور  اینستاگرام 
برای  مختلف،  موقعیت های  در  می شوند،  پوشانده 
تبلیغات از آنها عکاسی می شود و اگر زیباتر از سایر 
بچه ها باشند که چه بهتر، اگر نه، آرایش و پیرایش به 

یاری می آید.
چه  می کنیم،  صحبت  کار  کودکان  درباره  وقتی 
تصویری به ذهنتان می آید؟ کودکان آدامس فروش، 
کودکانی که سر چهارراه گل یا فال می فروشند؟ اما 
آیا کودکان آرایش و پیرایش شده که لباس های زیبا 
به تن دارند نیز کودک کار هستند؟ حال به مناسبت 
جدیدی  موضوع  به  کودکان  کار  منع  جهانی  روز 
والدینشان  اینستاگرامی.  کودکان  می پردازیم: 
معتقدند بچه ها این کار را خیلی هم دوست دارند. 
»ما اصلًا بهش نمی گیم از عکس هاش کسب درآمد 
میشه، فکر می کنه همین جوری عکس می گیریم« 
که  می کنه  نگاه  خودش  میاد،  خوشش  »خیلی  یا 
تا لایک گرفته«. این در حالی است که طبق  چند 
قوانین اینستاگرام، کودکان زیر سن ۱3 سال، حق 
داشتن اکانت را ندارند. حضور بچه ها در اینستاگرام 
محدود به پیج های تبلیغاتی نیست؛ گروه دیگه ای از 
کودکان از طریق »دل نوشته« های ]اغلب[ مادرشان 
در اینستاگرام زندگی می کنند. بیماری یا معلولیت، 
داشتن استعداد ویژه، شرایط متفاوت زندگی یا فقط 
مثل بقیه شیرین و دوست داشتنی بودن کودک باعث 
می شود والدین شروع به نوشتن کنند. حتی ممکن 
اما  نباشد،  است صورت بچه در عکس ها مشخص 
وقتی مادر در مقیاس وسیع شناخته شده است، این 
اقدام برای حفظ حریم کودک کافی نیست. یکی از 
مادران بلاگر نوشته بود: »من حتی عکس دخترم را 
نمی گذارم، اما وقتی نوشتم که جوجه خریده است، 
دیگران درباره جوجه ها با او صحبت می کردند. دخترم 
اینا  می پرسید  من  از  متعجب،  بود،  کرده  حیرت 

چطوری تو خونه ما رو می بینند؟«
 *اشکالی نداره درباره ات با غریبه ها حرف زده ام؟
بیماری  با  »پسرم  است:  دیگری  مادر  تجربه  این 
خاص متولد شد. من شروع به نوشتن کردم و عده 
زیادی پیجم را دنبال می کردند. محبت زیادی نشان 
می دادند و حس می کردم کلی دوست خوب دارم. 
نوشتن برام مثل جلسات روان درمانی شده بود. اما 
اینها کی بودند؟ در واقع ما با هم غریبه بودیم. بعد از 
مدتی انتقادات، نظرات مخالف و حتی توهین ها هم 
شروع شد. انگار من را توی ذهنشان آدمی مطابق 
انتظارشان فرض کرده بودند، وقتی مخالف نظرشان 
از  دست  اما  می شدند.  عصبانی  درمی آمدم  آب  از 
نوشتن نمی کشیدم، اعتیادآور شده بود. بعد از مدتی 
دردهایش،  پسرم،  شدن های  بستری  شدم  متوجه 
روند درمانی و حتی شادی هایش، بخشی از زندگی 
خصوصی او، من و خانواده است که دارم با غریبه ها 

درمیان می گذارم.«
مواجه  مشکلات  با  همیشه  بلاگر  مادران  طبعاً 

نمی شوند و حریم فرزندانشان هم شکسته نمی شود؛ 
اما این کار دقت زیادی می طلبد. ما برای پست کردن 
یک عکس دسته جمعی، از دوستانمان می پرسیم: 
»اینستا بذارم اشکالی نداره؟«، چطور می توانیم این 
سؤال را از فرزندمان بپرسیم: »برات اشکالی نداره طی 
پانزده سال گذشته درباره ات با غریبه ها حرف زده ام؟«
بودن در چنین موقعیتی، چه احساسی دارد؟ برای 
درک حس و حالش، طی یکی دو روز آینده با کمک 

دیگران تمرین هایی را انجام بدهید:
تمرین اول: از یک نفر که دوستش دارید بخواهید 
هر وقت خودش خواست، بدون توجه به برنامه آن روز 
شما، لباسی که خودش می خواهد را به شما بدهد تا 
بپوشید. نباید شما را مجبور کند، اما می تواند با چرب 
زبانی راضی تان کند. جایی که می گوید بنشینید و 
شروع به انجام کاری بکنید که به شما می گوید، حتی 
ممکن است با نفر دومی که دوستش دارید، تا وقتی 
می گویند بازی بکنید و حتی به شما خوش هم بگذرد. 

در این تمرین همه باید با شما مهربان باشند.
 *روزی سه بار این تمرین را انجام بدهید

تمرین دوم: از همسرتان بخواهید طی روز هر وقت با 
او صحبت می کنید، گوشی موبایل را مقابل شما بگیرد 
و با شما صحبت کند. اصلًا خودتان را ناراحت نکنید، 
حرف عادی تان را بزنید، ولی ایشان باید حواسشان 
باشد گفت وگوی تان خوب پیش برود و شما جملات 
بامزه تان را دوباره تکرار کنید، کادر را هم باید خوب 

ببندد. یک روز برای این تمرین کافی است.
تمرین سوم: از یک نفر که به او اعتماد دارید بخواهید 
هر وقت حواستان نیست موقع غذا خوردن، هنگام 
خواب، وقتی غرق فیلمی کمدی شده اید و قاه قاه 
می خندید و… از شما عکس بگیرد. نگران نباشید، 
فقط می خواهد عکس ها را با 7۰ هزار نفر دیگر به 

اشتراک بگذارد، شما راحت باشید!
شاید این سؤال پیش بیاید که در مرکز توجه بودن، 

مانند  واضح  موارد  از  گذشته  دارد؟  اشکالی  چه 
شکسته شدن حریم زندگی کودک، آسیب های پنهان 
دیگری نیز وجود دارد. یکی از آنها دریافت توجه و 
تحسین بیش از اندازه است. کودکی که بسیار مورد 
توجه است تمام نیازهایش برآورده می شود یا بسیار 
مورد تعریف و تمجید قرار می گیرد، به تدریج دیدگاهی 
باور  آهسته آهسته  او  می دهد.  شکل  خود  درباره 
می کند جدا از دیگران و فردی متفاوت است؛ فردی 
که مستحق دریافت امکانات و امتیازات ویژه ای است. 
تحسین و تعریف دیگران اثر سرمست کننده ای روی ما 
دارد که حذف ناگهانی آن از زندگی مان واقعاً دشوار و 

غیرقابل تحمل است.
حریم  شدن  شکسته  پنهان   *آسیب های 

خصوصی کودکان
نمونه چنین وضعیتی را می توان در زندگی کودکان 
یا هنرمند دید. در نمونه های خارجی موارد  بازیگر 
زیادی از کودکان خواننده یا بازیگر وجود دارد که در 
نوجوانی و بزرگسالی به چالش های متفاوتی مبتلا 
شده اند. در بین کودکان ایرانی نیز کودکان بازیگری 
بزرگ شدن  یا  فیلمبرداری  اتمام  از  بعد  هستند که 
فیلم ها  در  نقش  ایفای  مناسب  دیگر  که  نحوی  به 
نبوده اند در نبود حمایت کافی از طرف خانواده دچار 
زندگی  ما  امروز  زندگی  شده اند.  بزرگی  بحران های 
پر  را  آن  نادرست  تصمیم های  با  است،  چالشی  پر 
چالش تر نکنیم. راه اندازی کسب وکار در اینستاگرام 
توجه  با  اما  باشد،  پرسودی  شغل  تصمیم  می تواند 
صرف به جنبه های مثبت آن و نادیده گرفتن سایر 
جنبه ها، آنچه در زندگی مان ارزشمندتر است، یعنی 

فرزندانمان را در معرض خطر قرار ندهیم.
خوب است آن جوان ۱8 ساله فرانسوی را به خاطر 
از  قانونی  سن  به  رسیدن  از  پس  که  باشیم  داشته 
والدینش شکایت کرد: »چرا عکس های من را در طول 

دوران کودکی در معرض دید همگان قرار داده اید؟«

فرزندانمان را در معرض خطر قرار ندهیم 

آسیب های پنهان شکسته شدن حریم خصوصی کودکان



گفت وگو از هادی سلگی

طریق  از  افراد  برخی  می گوید:  اقتصادی  کارشناس  یک 
فاکتورسازی و ارائه آن به دولت، ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت کرده 
و به قیمت بازار آزاد می فروشند یا اینکه کالای وارداتی خود را 

متناسب با این ارز قیمت گذاری نمی کنند.
جدال اقتصاددان ها بر سر شیوه بهینه حمایت از دهک های 
نقدی  یارانه  معتقدند  برخی  ندارد.  تمامی  درآمدی،  پایین 
تورم زا  را  سیاست  این  هم  عده ای  اما  است،  شیوه  بهترین 
کالاها  قیمت  داشتن  نگاه  پایین  در  را  راه کار  و  می دانند 

می دانند.
یک اقتصاددان در این زمینه می گوید: با اینکه سیستم ارز 
ترجیحی و یارانه کالایی به دلیل ناکارآمدی باید تغییر کرده و 
نظام یارانه مستقیم و هدفمند جایگزین آن شود، اما به صورت 
یارانه  پایین درآمدی  برای دهک های  تنها  و  نسبی، محدود 

کالایی بهتر جواب می دهد.
اقتصادی  مسائل  کارشناس  نیک،  موسوی  هادی  سید 
در گفت وگویی می گوید: به طور کلی در روش یارانه کالایی 
مسیری برای رانت ها و فسادهایی شکل می گیرد که عملًا 
واقع هدف اصلی سیاست  در  بی بهره می مانند که  افرادی 

بوده اند.
را  اقتصادی  کارشناس  این  با  گفت وگو  مشروح  ادامه  در 

می خوانید.
این روزها بحث های زیادی در مورد نحوه پرداخت یارانه 
مطرح شده؛ به خصوص دو شکل اصلی آنکه در ایران مورد 
استفاده قرار می گیرد، یعنی یارانه کالایی با ارز ترجیحی 
و یارانه مستقیم پولی. هر اقتصاددانی با توجه به رویکرد 
اقتصادی خود به یک شکل از این یارانه دهی نظر دارد. 
به نظر شما کدام یک از این دو روش کارایی بیشتری در 

شرایط حاضر اقتصادی کشور دارد؟
بایسته های  و  درباره چیستی، چگونگی  که  همه کسانی 
یارانه ها در اقتصاد فعالیت و سخنرانی می کنند، هدفشان بهتر 
شدن امور است، اما طبیعتاً بین این افراد اختلاف نظرهایی هم 
وجود دارد. در این چارچوب آن چیزی که بنده به عنوان یک 
کارشناس اقتصادی می توانم بگویم این است که شیوه فعلی 
اعطای یارانه که همان یارانه کالایی است و به شکل اعطای ارز 
ترجیحی به تعدادی واردکننده انجام می گیرد، کارایی ندارد. 
هدف روش مذکور این است که کالاها به همان قیمت دولتی 
به دست مصرف کننده برسد، در حالی که شواهد زیادی از 

ناکامی آن وجود دارد.
علت این است که در این مسیر، رانت ها و فسادهایی شکل 
می گیرد که نتیجه آن عدم بهره مندی گروهی است که در 
واقع هدف اصلی این سیاست بوده اند. دولت و نظام توزیع، 
اشراف کافی روی واردات کشور ندارند تا از این طریق بتوانند 
کم و کیف وارد شدن کالاها را رصد کنند. بدتر اینکه همان 
کالاهایی که قرار بوده با ارز ترجیحی وارد شود، با نرخ متناسب 
با ارز ترجیحی بین مصرف کنندگان توزیع نمی شود. به همین 
دلیل، در بعضی بازارها شاهد سوءاستفاده برخی افراد هستیم 
که از طریق فاکتورسازی و ارائه آن به دولت، ارز تعلق گرفته به 
خود را با قیمت ۴,۲۰۰ تومان در بازار به قیمت آزاد به فروش 
می رساند. یا اینکه کالای وارداتی خود را متناسب با این ارز 

قیمت گذاری نمی کنند و با قیمت آزاد به بازار عرضه می کنند.
از سوی دیگر، باید گفت افزایش قیمت کالاهای اساسی 
کم  هدفگذاری  به  نسبت  بوده اند،  ارزی  یارانه  مشمول  که 
مرتبط  شاخص های  و  قیمت ها  رصد  هرچند  است.  نبوده 

نشان می دهد که این کالاها نسبت به دیگر کالاها کمتر رشد 
کرده اند، اما تفاوت این دو قابل توجه نبوده است. در واقع باید 
این سوال را از خودمان بپرسیم که آیا قابل توجیه است که ۱۴ 
میلیارد دلار ارز هزینه کنیم تا کالاهای اساسی به جای ۸۰ 
درصد افزایش قیمت، ۵۰ درصد رشد قیمتی داشته باشند؟ 
یا اینکه می توانستیم از این رقم قابل توجه به نحو مناسب تری 

استفاده کنیم؟
لازم است در گام نخست سیستم ارز ترجیحی را برداریم و 
مابه التفاوت دو قیمت ارز دولتی و نیمایی را برای پوشش زیان 
از دست رفته خانوارها در نظر بگیریم. البته این حمایت باید 
به صورت هدفمند باشد، یعنی تنها به خانواده هایی تخصیص 
یابد که در این شرایط تورمی، توانایی تأمین مایحتاج زندگی و 

حداقل معاش خود را از دست داده اند.
نظر دیگر این است که نظام ارز ترجیحی برداشته شود، 
اما یارانه کالایی از طریق واردات کالا توسط یک شرکت 

دولتی استمرار یابد، نظر شما چیست؟
در این زمینه نظرات زیادی وجود دارد که سه مورد آنها بیشتر 
مورد توجه قرار می گیرد. برخی می گویند همین نظام تأمین ارز 
ترجیحی ادامه یابد، اما همان طور که گفته شد، باعث فساد و 

عدم کارایی خواهد شد.
این  از  که  شود  برداشته  ترجیحی  ارز  معتقدند  دوم  گروه 
بین  کالایی  به صورت  یارانه  اما  شود،  جلوگیری  انحرافات 
مصرف کننده های نهایی توزیع شود. باید در این زمینه گفت هر 
چند در این سیستم به دلیل گره نزدن یارانه کالایی به واردات، 
یک لایه از عدم کارایی و فساد احتمالی مرتبط با تخصیص ارز 
ترجیحی برداشته می شود، اما تجربه قبلی توزیع یارانه کالایی 
به شکل کوپن نشان می دهد که خطر تشکیل شبکه های فساد 
و اخلال در توزیع کالا وجود خواهد داشت و هزینه های قابل 

توجهی را به دولت و مردم تحمیل خواهد کرد.
زمینه اجتماعی و اقتصادی فساد هم بیش از گذشته 

فراهم شده است.
ما هنوز فراموش نکرده ایم که بسیاری در زمان توزیع کوپن، 
پول کالاهای با کیفیت را از دولت می گرفتند و کالاهای بنجل 

و بی کیفیت را به مردم عرضه می کردند یا میزان کالا را بیش 
از آنچه واقعاً عرضه می شد، به دولت اعلام می کردند. همه 
این آسیب ها به طور بالقوه قابل تکرار است، به خصوص آنکه 
متأسفانه زمینه اجتماعی و اقتصادی فساد هم بیش از گذشته 

فراهم شده است.
راه حل دیگر این است که یارانه به صورت مستقیم به افراد 
این  نکند.  توزیع  موضوع  درگیر  را  خود  دولت  و  شود  داده 
راه حلی است که مطمئناً مفاسد کمتری در پی دارد و به نظر 
نشان  جهانی  تجربه های  باشد.  معقولی  سیاست  می رسد 
می دهد اگرچه از همه این روش ها برای توزیع یارانه استفاده 
می شود، اما این روش نقدی است که فساد کمتری دارد و 
به تدریج استقبال بیشتری از آن می شود. لازم به ذکر است 
که در کنار سیستم یارانه نقدی، می توان به شکل محدود و 
برای موارد خاص از یارانه کالایی هم استفاده کرد. همین الان 
نهادهای حمایتی مثل کمیته امداد و بهزیستی یارانه کالایی 
و نقدی ارائه می کنند؛ یعنی هر دو روش را دارند، هرچند که 

جهت گیری کلی آنها به سمت یارانه نقدی است.
البته باید در نظر داشت که توزیع یارانه این نهادها نسبتاً 
هدفمند و جامعه هدف آنها به طور کامل شناسایی شده است، 
اما اگر قرار باشد در مقیاس ملی، همه جامعه را پوشش داد، 
شبکه هایی به وجود می آید که به راحتی قابل ردیابی و رصد 
کالا  به صورت  یارانه  باشد  قرار  اگر  دلیل  به همین  نیستند. 
داده شود، باید به شکل محدود و حداکثر بین سه دهک اول 
توزیع شود و باقی دهک ها به شکل نقدی دریافت کنند. زیرا 
تأمین غذای مورد نیاز دهک های پایین در اولویت قرار دارد؛ 
موضوعی که اطمینان در مورد رسیدن مواد غذایی به آنها را 

بسیار ضروری می کند.
نقد صحیحی که همیشه به یارانه نقدی وارد می شود این 
است که آیا یارانه نقدی پرداختی صرف تأمین نیازهای اساسی 
و امنیت غذایی افراد می شود؟ ممکن است گروه هایی وجود 
داشته باشند که به کالاهای اساسی دسترسی نداشته باشند 
یا ما مطمئن نباشیم که افرادی مثلًا در برخی مناطق کشور 
به کالاهای اساسی مانند گوشت منجمد دسترسی دارند. در 

چنین مواردی لازم است که تنها برای این گروه ها، به جای پول 
از کالا استفاده شود.

برخی معتقدند که پرداخت یارانه نقدی موجب ایجاد 
تورم بالایی خواهد شد، شما چه می گوئید؟

اگر منابع یارانه ها از محل مطمئنی تأمین شده و از منابعی 
باشد که به بدهکار شدن دولت منجر نشود، به تورم تبدیل 
نخواهد شد یا اینکه تورم در سطح محدودی رخ می دهد که 
به علت کاهش واردات ناشی از حذف یارانه ترجیحی خواهد 
یک  اجرای  ازای  در  تورم  این  می دهد  نشان  برآوردها  بود. 
سیاست درست و نسبتاً کارا، قابل قبول و قابل جبران است. 
یک منبع مناسب می تواند همین مابه التفاوت نرخ ارز نیمایی 

و دولتی باشد.
نباید  پرداختی  یارانه  که  است  ضروری  هم  نکته  این  ذکر 
این دوره خاص است که اقتصاد  دائمی باشد و صرفاً برای 
با بی ثباتی همراه است. از طرف دیگر، وقتی یارانه کالایی 
به شکل واردات با ارز ترجیحی باشد، ممکن است وجه نگرانی 
تورمی از نظر تقاضای آن کالا نداشته باشد، اما این کار با هزینه 
تمرکز بر واردات کالاها و در مواردی ضربه زدن به تولیدکننده 
داخلی تمام شود. مصداق این وضعیت را در واردات برخی 
اقلام کالایی مشاهده می کنیم مانند مرغ منجمد که قبلًا کمتر 
سابقه داشت و ما توان رقابتی خوبی نیز در بازار این کالا داریم.
موضوع دیگر این است که اگر منبع نقدی مشخص و دقیق 
باشد، نه به شکل صد درصد، اما تا حد بسیار بالایی نگرانی 

تورمی نخواهیم داشت.
خانوارهای  شناسایی  نقدی،  یارانه  پرداخت  بحث  در 
کم درآمد همیشه یکی از مشکلات بوده است، موضوعی 
که باعث شده دولت هنوز نتواند یارانه نقدی دهک های 
بالایی را قطع کند. به نظر شما این مشکل چگونه حل 

خواهد شد؟
اگر قرار باشد کاری انجام شود، همیشه مشکلاتی در اجرا 
وجود خواهد داشت. از این منظر باید گفت همیشه راه حل ها 
از طریق حرکت و شروع فعالیت به وجود می آید. زمانی ما هیچ 
اطلاعات منسجمی از خانوارها نداشتیم و این اطلاعات بسیار 
محدود و پراکنده بود، اما زمانی که بحث پرداخت یارانه و بعد 
حذف دهک های پردرآمد مطرح شد، یک پایگاه اطلاعاتی از 
خانوارها در وزارت رفاه ایجاد شد. هر چند این اطلاعات کامل 
نیست، اما این مشکل هم راه حل دارد. اگر اطلاعات شبکه 
بانکی را به این سامانه متصل کنیم، احتمالًا به نحو محسوسی 

کارایی این سامانه افزایش می یابد.
دیگر اینکه اگر قرار باشد یارانه نقدی را تنها به چند دهک 
پایین دهیم، می توان به روش های مختلفی آنها را شناسایی 
کرد. مثلًا چند گروهی که نیازمند یارانه بوده و به راحتی قابل 
شناسایی هستند، شامل افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی 
مثل کمیته امداد و بهزیستی، برخی بازنشسته ها، کارمندان و 
کارگرانی که از حقوقی کمتر از یک سطح مشخصی می گیرند 
و همچنین بیکاران بدون منبع درآمدی ثابت می شود. حد 
درآمدی هم همان خط فقر خواهد بود که برخی نهادهای 

داخلی آن را محاسبه کرده اند.
از  بهتر  بسیار  گیرند،  قرار  هدف  شده  یاد  گروه های  اگر 
دهک های بالایی که تلاش دارند اطلاعات خود را پنهان کنند، 
شناسایی می شوند. ضمن اینکه از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 
نیز می توان برای تأیید صحت اطلاعات از وضعیت مالی این 
گروه ها بهره گرفت. در نهایت هم در موارد بسیار محدود و 
اجتناب ناپذیر از بررسی های محلی از طریق فرمانداری ها، 

شهرداری ها و… استفاده کرد.

یک کارشناس اقتصادی از چالش های تخصیص ارز به نرخ دولتی می گوید:

دلار۴۲۰۰تومانیرادربازارمیفروشند

نسبت به واگذاری بوفه پارک بانوان بصورت اجاره بمدت یکسال به افراد متقاضی واجد الشرایط )خانم( با شرایط ذیل واگذار نمایند. 
1- متقاضیان واجد الشرایط می توانند از روز چهارشنبه تاریخ 98/3/29 لغایت 98/4/10 غیر از ایام تعطیل در ساعات اداری با مراجعه به معاونت 

خدمات شهری نسبت به دریافت برگ پیشنهاد قیمت و اسناد اقدام نمایند .
2- میزان سپرده شرکت در مزایده مبلغ 10/000/000 ریال می باشد که بایستی به صورت نقدی به حساب جاری  0105771307006 به نام 

شهرداری نورآباد نزد بانک ملی مرکزی واریز گردد.
3- آخرین مهلت جهت ارائه پیشنهادات پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ 98/4/10 می باشد.

4- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد .
5- به پیشنهادات ناقص، مبهم، مخدوش و یا پیشنهاداتی که فاقد سپرده شرکت در مناقصه باشد ترتبب اثر داده نخواهد شد.

6- هزینه چاپ و نشر آگهی به عهده اشخاص برنده مناقصه می باشد .
7- تاریخ بازگشایی پاکات پیشنهادی روز سه شنبه رأس ساعت 10 صبح مورخ 98/4/11 می باشد.

8- قیمت پایه اجاره ماهیانه مبلغ 10/000/000 ریال می باشد.
9- جهت اطلاعات بیشتر به معاونت خدمات شهری مراجعه یا با شماره تلفن 8-32724057 تماس حاصل فرمائید.

شهردارینورآباددرنظردارد:
آگهی مزایده عمومی 

 این روزها عکس هایی در فضای مجازی منتشر می شود که علامت های سوال بسیاری در 
ذهن مخاطبان قرار می دهد. این عکس ها گفته می شود مربوط به انبار خودروسازان است 
که خودروهای بسیاری در آن قرار دارد و این در حالی است که در هنگام عرضه خودروها، 
اغلب نمایندگی خودروسازان از آماده نبودن خودروها سخن می گویند و علت این موضوع 

نیز کمبود قطعه عنوان می شود.
در این فضا، برخی معتقدند که خودروسازان نسبت به احتکار خودرو برای بالا رفتن 
قیمت ها اقدام کرده اند، اما دبیر انجمن خودروسازان در این خصوص گفته است: »۵۰ 
درصد تولید روزانه ۱۸۰۰ دستگاه به دلیل کمبود قطعه راهی انبارها می شود. « این یعنی 
روزانه ۹۰۰ دستگاه خودرو به انبارها می رود. این در حالی است که پیش از این مدیرکل 
تعزیرات حکومتی استان تهران از تناقض در صحبت های خودروسازان و کمبود قطعه خبر 
داده بود. به گفته محمدعلی اسفنانی، »متولیان شرکت ها و کارخانه های خودروساز داخلی 
اعلام کرده اند که با وجود تولید حدود ۱۵۰۰ خودرو، نتوانسته اند آنها را به دلیل کمبود 

قطعات به بازار وارد کنند. «
این در شرایطی است که فروش خودرو در حال حاضر ادامه دارد و هر روز خبرهایی از سوی 
خودروسازان مبنی بر پیش فروش خودرو منتشر می شود. به اعتقاد اسفنانی، »نمی شود هم 
فروش خودرو داشت و هم کمبود قطعه. « وی تاکید کرده بود: »از این موضوعات این گونه 
برداشت می شود که خودروسازان در گذشته خودروهایی را تولید و احتکار کرده اند و اکنون 
قصد عرضه آن ها را در بازار دارند؛ در غیر این صورت چه دلیلی وجود دارد که با اعلام عدم 

قطعه، خودروها در بازار فروخته می شوند!؟ «
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان تهران با اشاره به این که اگر کمبود قطعه در بازار وجود 
دارد، همه خودروها باید در یک یا دو نوع قطعه خاص مشکل داشته باشند، تصریح کرده 
بود: »ماموران سازمان گشت تعزیرات حکومتی در بررسی های خود به این موضوع که عدم 

تنوع در کمبود قطعه وجود دارد، نرسیدند. «
*خودروسازان نباید خودرو پیش فروش کنند

بهرام پارسایی، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ نیز در تازه ترین اظهارنظر گفته است »این که 
خودروها به بهانه نداشتن قطعه در پارکینگ مانده و تحویل داده نمی شوند، تخلف از قانون 
است، زیرا آن ها حق پیش فروش خودرو را در صورت نداشتن قطعات نداشته اند و این تخلف 

است. «
به گفته وی، »قانون در باب پیش فروش این است که باید قطعات را داشته باشند تا بتوانند 
این کار را انجام بدهند. موضوع دیگر این است که آن ها فقط برای فروش نقدی قطعه دارند، 

زیرا قیمت شان فقط چند درصد زیر قیمت بازار است و سود بیشتری برایشان دارد. همچنین 
چند ۱۰ هزار میلیارد تومان پول پیش فروش دست خودروسازهاست که معلوم نیست با این 

پول چه کار می کنند. «
پارسایی تاکید کرده است »نقش آن ها در این است که فروش فوری داشته باشند، زیرا 
می توانند آن را گران تر بفروشند و اگر این کار را نکنند، چرخ شان نمی چرخد، زیرا همان 
پول های قبلی را معلوم نیست چه کرده اند. فقط ایران خودرو تا پایان سال گذشته بابت 
پیش فروش بیش از ١٣ هزار میلیارد تومان از مردم پول دریافت کرده که معلوم نیست این 

خودروها کجاست. «
بهرام پارسایی۱۸ اسفند پارسال همچنین اعلام کرده بود: »خودروسازان ۲۰ هزار میلیارد 

تومان بابت پیش فروش خودرو از مردم دریافت کرده اند. «
*قیمت خودرو در یک سال چقدر تغییر کرد؟

در این فضا اگرچه این روزها قیمت خودرو در بازار کاهشی است، اما بررسی یک سال 
گذشته تغییرات قیمت خودرو نشان می دهد که در اغلب خودروها بیش از دو برابر افزایش 
قیمت وجود داشته است. بررسی ها حاکی از آن است که در حال حاضر در بازار خودرو پراید 
۱۱۱ حدود ۵۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، تیبا صندوق دار ۴۹ میلیون تومان، ساینا دنده ای 
۵۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، پژو۴۰۵ حدود ۸۲ میلیون تومان، پژو اس ال ایکس ۸۵ 
میلیون تومان، پژوپارس ۱۰۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، پژو۲۰۶ تیپ دو ۸۷ میلیون تومان، 
پژو۲۰۶ تیپ پنج ۱۰۷ میلیون تومان، سمند ال ایکس ۸۶ میلیون تومان و دنا ۱۱۴ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان است. این در حالی است که در خرداد سال گذشته خودرو پراید ۱۱۱ 
حدود ۲۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، تیبا صندوق دار ۲۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، ساینا 
دنده ای ۲۹ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان، پژو۴۰۵ حدود ۳۵ میلیون تومان، پژو اس ال ایکس 
۳۸ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، پژوپارس ۴۵ میلیون تومان، پژو۲۰۶ تیپ دو ۴۰ میلیون 
تومان، پژو۲۰۶ تیپ پنج ۴۸ میلیون تومان، سمند ال ایکس ۳۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 

و دنا ۴۹ میلیون تومان است.
به عبارتی، مقایسه قیمت ها نشان می دهد در طول یک سال گذشته پراید ۱۱۱ حدود 
۱۰۶.۱ درصد، تیبا صندوق دار ۷۱.۹ درصد، ساینا دنده ای ۹۵.۶ درصد، پژو۴۰۵ حدود 
۱۳۴.۲ درصد، پژو اس ال ایکس ۱۱۲.۵ درصد، پژوپارس ۱۲۸.۸ درصد، پژو ۲۰۶ تیپ 
دو ۱۱۷.۵ درصد، پژو ۲۰۶ تیپ پنج ۱۲۲.۹ درصد، سمند ال ایکس ۱۳۱.۸ درصد و دنا 

۱۳۳.۶ درصد افزایش قیمت داشته است.
*پول می خواهیم تا قطعه تولید کنیم

در این میان، عباس تابش، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در هفته اول خرداد امسال اعلام کرده بود: »حدود ۸۰ هزار 
خودروی ناقص در کارخانه های خودروسازی وجود دارد. « اگرچه صادق نجفی، دستیار 
ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت چهارم خرداد امسال گفته بود: »حدود ۱۴۰ هزار خودرو 

در پارکینگ های ایران خودرو و سایپا به دلیل کمبود چند قطعه مانده است. «
به گفته وی، »قابل قبول نیست مردم به خاطر مشکلاتی که برای صنعت خودرو پیش 
آمده است، با مشکل مواجه شوند. ما به تمام خودروسازان به خصوص این دو خودروساز 

بزرگ اخطار می دهیم. «
در همین رابطه، دبیر انجمن سازندگان قطعات درباره تولید قطعه، تاکید کرده است: »ما 

برای تامین قطعات خودروسازان نیازمند منابع مالی هستیم. «
مازیار بیگلو با اشاره به اینکه همچنان کمبود قطعات الکترونیک در انواع خودروهای 
تولیدی شرکت ایران خودرو و سایپا وجود دارد، عنوان کرده است: »خودروهایی که در 
انبار این دو شرکت وجود دارند، عموما از مشکلات کمبود قطعات الکترونیکی برخوردارند و 

قطعه سازان داخلی هم منابع مالی برای تولید قطعات مورد نیاز قطعه سازان ندارند. «
 وی با اعلام این که قطعه ساز برای تولید قطعه نیازمند منابع مالی است، افزوده است: 
»امروز قطعه ساز برای تولید پول می خواهد. قرار بود بانک مرکزی ۱۱ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات در اختیار قطعه سازان قرار دهد،   ولی فقط ۴ هزار میلیارد تومان از این منابع 
پرداخت شده و قطعه سازان معطل دریافت ۷ هزار میلیارد تومان مابقی هستند؛ البته 

مکاتبات ما هم نشان می دهد بانک مرکزی اراده ای برای پرداخت این مبالغ هم ندارد. «
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو تصریح کرده است: »آن دسته از 
خودروهایی که طی هفته های اخیر تکمیل و راهی بازار شده، توسط قطعه سازان و با 
سفارش گذاری مواد از محل دریافت منابع ۴ هزار میلیاردی تومانی بوده است. بر همین 

اساس، ما منابع جدیدی برای تولید دوباره قطعه برای خودروسازان در اختیار نداریم. «
*احتکار خودرو درست نیست

نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس هم که اردیبهشت سال گذشته از 
احتکار ۹۰ هزار خودرو توسط خودروسازان خبر داده بود، امروز و در شرایط کنونی معتقد 

است که »خبرهایی که در رابطه با احتکار خودرو مطرح می شود، درست نیست. «
وی مطرح می کند: »سال گذشته که من موضوع احتکار خودرو را مطرح کردم و مساله 
پیگیری شد، اما موضوعی که امروز وجود دارد، متفاوت است. در حال حاضر خودروها با 
کمبود قطعه مواجه هستند که به تدریج این مشکل حل خواهد شد؛ چراکه برخی از قطعات 

در گمرک است و برخی از قطعات را نیز تولیدکنندگان داخلی تولید خواهند کرد. «
قاضی پور با اشاره به پیش فروش خودروها، تصریح می کند: »خودروسازان به قطعه سازان 

بدهی دارند و از این طریق نقدینگی خود را به دست می آورند. «
فرهاد تجری، نماینده مجلس نیز در گفت وگو در خصوص کسری قطعات و خودروهای 
ناقص کف کارخانجات و شائبه احتکار و انبار خودرو در خودروسازی ها می گوید: »وجود 
خودروهای ناقص به دلیل عدم تامین قطعه ناشی از تحریم است و مساله احتکار و انبار 
درست و منطقی نیست؛ چراکه احتکار نه معقول است و نه به صرفه اقتصادی، بنابراین 
موضوعیت ندارد، اما بهتر بود با توجه به تجربه تحریم در گذشته، این مساله بهتر مدیریت 
می شد و از قبل تدابیر لازم در مورد قطعات مورد نیاز اندیشیده می شد  تا در آینده با چنین 

مشکلاتی مواجه نشویم. «
*وعده تحویل خودروهای ناقص

در این شرایط، دستیار ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داده است: »بخشی از 
قطعات خودروهای انبار شده سایپا و ایران خودرو تامین شد و به زودی علاوه برعرضه تولید 

روزانه بیش از ۱۰۰ هزار خودرو به بازار عرضه می شود. «
علی رضا بادکوبه، قائم مقام سایپا نیز اوایل خرداد درباره تعداد خودروهای ناقص مربوط 
به این شرکت خودروسازی، اعلام کرد: »نمی توانیم آمار دقیقی درباره خودروهای ناقص 
بدهیم. براساس آنچه که به وزارت صنعت، معدن و تجارت قول دادیم، ۸۰ درصد خودروهای 

ناقص را تا یک ماه دیگر تحویل می دهیم. «

افزایش بیش از دو برابری قیمت خودرو از خرداد سال گذشته تا کنون

ماجرای احتکار خودرو در انبار خودروسازان حقیقت دارد؟

 ))روابط عمومی شهرداری نورآباد((

رئیس کل بانک مرکزی: 

عملیات بازار باز بانکی نقش مهمی در 
کنترل تورم خواهد داشت

 رئیس کل بانک مرکزی از مراحل نهایی آماده سازی عملیات بازار باز بانکی خبر داد 
و گفت: این بازار در کنار تعمیق آن نقش مهمی در اعمال سیاست پولی و کنترل تورم 
خواهد داشت. عبدالناصر همتی در دیدار دوره ای خود با مدیران عامل نظام بانکی 
که صبح امروز برگزار شد با اشاره به دستورالعمل عملیات بازار باز بانکی مصوب شورای 
پول و اعتبار و اقدامات بانک مرکزی برای تامین زیرساخت های لازم به منظور راه 
اندازی سنجیده این ابزار گفت: با توجه به مطالبات بانک ها از دولت و ضرورت اتمام 
حسابرسی ها و نهایی کردن طلب هر بانک از دولت باید در این زمینه اقدامات سریعتر 
و جدی تری انجام شود. وی اضافه کرد: البته قرار شده در همین راستا دولت در سال 
جاری بخشی از بدهی های خود را به نظام بانکی از طریق اوراق بدهی پرداخت کند. 
این اقدام دولت می تواند به تقویت بنیه مالی بانک ها منجر شود که با قدرت بیشتری 
در بازار فعال شوند. رئیس شورای پول و اعتبار بر لزوم افزایش کفایت سرمایه بانک ها 
در راستای برنامه های بانک مرکزی برای اصلاح و تقویت نظام بانکی کشور تاکید کرد 
و با اشاره به مصوبات شورای پول و اعتبار و همچنین ضرورت برنامه ریزی برای افزایش 
سرمایه و تامین مقررات نظارتی کفایت سرمایه با هدف بهبود و تقویت بانک ها گفت : 

بانک ها باید قدرتمند باشند تا بتوانند از سیستم اقتصادی کشور حمایت کنند.

ایمان  گزارش می دهد؛

بازار داغ اجاره حساب های بانکی و 
کلاهبرداری های میلیاردی

 بازار اجاره حساب های بانکی با هدف پولشویی، فرار مالیاتی و کلاهبرداری در 
ماه های اخیر رونق زیادی یافته که بر اساس آن ماهانه به ازای هر حساب بانکی مبلغ ۲ 
تا ۴ میلیون تومان به افتتاح کنندگان حساب، اجاره پرداخت می شود؛ اجاره دهندگان 

از کلاهبرداری و فرارهای مالیاتی میلیاردی که به نام آنها انجام شده بی خبر هستند.
در ماه های اخیر، روشی جدید برای کلاهبرداری و دور زدن محدودیت های قانونی 
شایع شده که بر اساس آن به ازای هر حساب بانکی که همراه با رمز اینترنتی و سایر 

اطلاعات باشد به دارندگان حساب مبالغی برای اجاره پرداخت می شود.
مبلغ اجاره حساب متغیر است اما به طور میانگین برای اجاره کردن هر حساب بانکی 
در هر هفته ۵۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان پرداخت می شود، البته افراد می توانند 
چند حساب بانکی به متقاضی اجاره دهند که بر اساس آن میزان اجاره نیز چندین برابر 
می شود، در یکی از اطلاعیه های اجاره حساب اعلام شده بود که »یک تا بیش از ۱۰۰ 

حساب می توانید به ما اجاره دهید.«
با توجه به مشکلات اقتصادی در جامعه، برخی افراد از اجاره دادن حساب های بانکی 
خود استقبال کرده و جستجویی کوتاه در فضای مجازی نشان دهنده بازار داغ این 

کاسبی غیرقانونی است.
سازوکار اجاره حساب در فضای مجازی

بازار اجاره حساب بانکی در فضای مجازی برقرار است. متقاضیان این نوع حساب ها، 
افراد بی اطلاع و یا نیازمند را با دادن وعده های جذاب ترغیب به این کار می کنند.

اجاره دهندگان حساب باید یک حساب بانکی با موجودی خالی باز کنند و سپس 
رمز دوم، اینترنت بانک، کارت بانکی، همراه بانک و سایر اطلاعات لازم را در اختیار 

متقاضیان قرار دهند.
البته بررسی ها نشان می دهد که بخش عمده ای از اجاره کنندگان این حساب های 
بانکی، خوش حساب بوده و مبلغ اجاره را به موقع و به صورت هفتگی یا ماهانه پرداخت 

می کنند.
اما مشکلی که وجود دارد این است که اجاره دهندگان حساب نمی دانند چه معاملات 

و نقل و انتقالاتی از طریق حساب های بانکی آنها در حال انجام است.
علت شیوع حساب های اجاره ای

سابقه حساب های اجاره ای به سال های دور می رسد اما در ماه های اخیر پس 
از اعمال محدودیت های قانونی در تراکنش های بانکی، وقوع این نوع تخلف شیوع 

بیشتری یافته است.
همچنین افزایش نظارت بانک مرکزی برای مقابله با پولشویی نیز باعث تشدید این 
تخلفات شده، زیرا متخلفان ترجیح می دهند تراکنش های مالی غیرقانونی خود را از 

طریق حساب های بانکی دیگران انجام دهند تا شناسایی نشوند.
علت دیگر گسترش این نوع حساب های اجاره ای، تلاش برخی فعالان اقتصادی 
برای فرار مالیاتی است. بدین طریق این افراد می توانند از شناسایی درآمدهای خود 
برای پرداخت مالیات فرار کنند اما عواقبت آن بر عهده اجاره دهندگان این حساب ها 

خواهد بود.
کلاهبرداری و پولشویی از طریق حساب های اجاره ای

آماری از شمار حساب های اجاره ای در دست نیست اما جستجویی کوتاه در فضای 
مجازی نشان دهنده رونق رو به گسترش این تجارت سیاه است.

به  توجهی  اند،  کرده  خود  بانکی  های  حساب  دادن  اجاره  به  اقدام  که  افرادی 
کلاهبرداری و پولشویی هایی که امکان دارد به نام آنها انجام شود ندارند که این موضوع 

دیر یا زود می تواند گریبانشان را بگیرد.
بر اساس قانون، دارندگان حساب بانکی باید پاسخگوی کلاهبرداری میلیاردی و سایر 
تخلفاتی باشند که به نام آنها انجام شده است؛ بنابراین مسوولیت قانونی و حقوقی هر 
تخلفی که از طریق این حساب های اجاره ای انجام می شود بر عهده دارندگان حساب 

خواهد بود.
هشدار بانک مرکزی

بانک مرکزی پیش از این نسبت به شیوع این نوع تخلف هشدار داده و اطلاعیه ای 
صادر کرده بود. بانک مرکزی در اطلاعیه خود اعلام کرده است: با وجود اینکه کارت 
بانکی در اختیار هر شخص دیگری باشد، مشخصه های تراکنش از جمله کدملی در 

سابقه دارنده حساب مربوطه )افتتاح کننده حساب نزد بانک( درج خواهد شد.
بانک مرکزی تصریح کرده است: بنابراین در صورتی که اشخاص نخواهند به لحاظ 
مبادلات پولی ناشی از معاملات غیرقانونی مورد شناسایی قرار گیرند، با مراجعه به 
اشخاص کم اطلاع از قوانین و مقررات و با جلب رضایت آنان از طریق پرداخت وجوهی 
ناچیز با استفاده از مدارک آنان اقدام به افتتاح حساب کرده و با اختیار گرفتن کارت 
بانکی مربوطه تمامی مراودات پولی خود را بابت معاملات نامشروع و غیرقانونی به 

حساب و به اسم افتتاح کنندگان حساب انجام می دهند.
بدین ترتیب و بعد از مدتی، افتتاح کننده حساب متوجه می شود که از طریق کارت 
بانکی آنها معاملاتی انجام گرفته است که مالیات های متعلقه به عهده ایشان محول 
شده و یا برخلاف قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم متهم به جرائم مختلفی ناشی از 

پولشویی شده اند.
بانک مرکزی به همه دارندگان کارت های بانکی و صاحبان حسابهای جاری هشدار 
می دهد که از قرار دادن دسته چک های بانکی و یا کارت پرداخت بانکی در اختیار افراد 
غیر حتی فروشندگان کالا خودداری کرده و خود را در مظان اتهامات کلاهبرداری، 

پولشویی، بدهکاران مالیاتی و … قرار ندهند.
ضرورت همراهی بانک مرکزی و دستگاه قضا برای مقابله با حساب های اجاره 

ای
شیوع این نوع تخلف می تواند تلاش های انجام شده برای ساماندهی نظام نقل و 
انتقال پول در کشور و مقابله با پولشویی و فرارهای مالیاتی را به چالش بکشاند و حجم 
پرونده های تخلف مالی را در محاکم قضایی حجیم تر کند، بنابراین نظام بانکی و قضایی 
کشور باید سریعتر فکری به حال آن کند. وجود مشکلات اقتصادی در کشور و ناتوانی 
بسیاری از خانواده ها در تامین معیشت می تواند بسیاری از افراد نیازمند و ناآگاه را به 

سوی این نوع درآمدهای سهل الوصول سوق دهد.

آشفتگی بازار سیب زمینی و سکوت مسئولان؛ 
قیمت ۸۰۰۰ تومان!

در پی آزاد شدن صادرات سیب زمینی، قیمت این محصول در بازار افزایش یافت و 
مسوولان دستگاه های متولی هیچ کدام پاسخگو نیستند که در این شرایط چه تصمیمی 

قرار است برای سیب زمینی گرفته شود.
 ۱۱ فروردین ماه امسال صادرات سیب زمینی از سوی گمرک ممنوع و حدود دو ماه 
بعد یعنی چهارم خرداد ماه صادرات آن مجدداً آزاد شد اما نکته اینجا است که نوسانات 
قیمت این محصول طی ماه های اخیر به گونه ای است که نشان می دهد مدیریت 
چندانی روی آن وجود ندارد، چراکه هم اکنون هر کیلوگرم سیب زمینی در بازار به حدود 
کیلویی ۸,۰۰۰ تومان و حتی در مناطقی بیشتر هم رسیده است. هم اکنون قیمت هر 
کیلوگرم سیب زمینی از ۳,۰۰۰ تومان به ۷,۰۰۰ تومان در میدان مرکزی میوه و تره بار 
رسیده است که البته این نرخ ها کف و سقف نرخ در بازار عمده فروشی تهران است و 
این محصول در بازار خرده فروشی و میوه فروشی ها که در گذشته کیلویی حدود ۴,۰۰۰ 
تومان فروخته می شد، امروز به کیلویی ۸,۰۰۰ تومان رسیده است. در این شرایط 
تصمیمات اتخاذ شده از سوی دستگاه های متولی هم با نوسان مواجه بوده است چرا 
که صادرات این محصول از سوی گمرک در یازدهم فروردین ماه امسال و در راستای 
تنظیم بازار و کنترل قیمت ها به نفع مصرف کنندگان، ممنوع اعلام شد اما حدود دو ماه 
بعد یعنی چهارم خرداد ماه امسال صادرات سیب زمینی با نامه وزیر صنعت، معدن و 
تجارت به رئیس کل گمرک ایران، مجدداً آزاد شد. درست پس از لغو ممنوعیت صادرات 
سیب زمینی از تاریخ مذکور مجدداً نوسانات قیمت آن آغاز شد و این محصول هم اکنون 
در بازار حدود ۸,۰۰۰ تومان عرضه می شود. در حالیکه مسؤولان وزارت جهاد کشاورزی 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت باید هر چه سریع تر فکری به حال این محصول و بازار آن 
کنند تا نوسانات قیمتی آن کنترل شود و مردم بتوانند با قیمت مناسب آن را خریداری 

کنند؛ هیچ کدام از آن ها پاسخگوی خبرنگار ایسنا در این زمینه نبودند.
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 تحلیل موندو دپورتیوو از گزینه های انتقال نیمار

انتقال نیمار به بارسا: دشوار ولی ممکن

روزنامه اسپانیایی موندو دپورتیوو در شماره دیروز خود به بررسی احتمالات و گزینه های 
انتقال نیمار، ستاره برزیلی پاری سن ژرمن به بارسلونا پرداخت.

به گزارش "ورزش سه"، روزنامه اسپانیایی موندو دپورتیوو که در کاتالونیا منتشر می شود 
 PSG در شماره امروز خود به بررسی احتمالات و گزینه های بازگشت نیمار، ستاره برزیلی
به بارسلونا پرداخته. موندو دپورتیوو به خوانندگانش خاطرنشان می کند که از چند ماه 
پیش خبر پیشنهاد بارسا به  نیمار را منتشر کرده بوده و یکی از اولین رسانه هایی بوده که 
به این خبر پرداخته بوده. ادعایی که به نظر می رسد این روزها بیش از هر زمان دیگری به 
 PSG واقعیت نزدیک شده است.  موندو دپورتیوو به اختلافات نیمار با همبازی های خود در
و همچنین کادر فنی این تیم اشاره  می کند. به گزارش این روزنامه نیمار ابتدا با کاوانی بر سر 
زدن ضربات پنالتی دچار اختلاف شده و سپس با دراکسلر و مونیه هم درگیری هایی داشته. 
رابطه سرد و پرتنش نیمار و توماس توخل، سرمربی پاری سن ژرمن هم مدتها است که فاش 
شده است.  روزنامه اسپانیایی سپس به مصاحبه اخیر رئیس PSG ناصر الخلیفی با فرانس 
فوتبال اشاره می کند و می گوید الخلیفی در این مصاحبه عملا درهای خروج نیمار از باشگاه 
فرانسوی را باز کرده است. حتی پیش از این مصاحبه نشریه فرانسوی اکیپ هم مدعی شده 
بود که PSG در فکر فروش نیمار است.  موندو دپورتیوو می گوید بارسلونا تا همین اواخر 
 PSG قصد ورود به موضوع نیمار را نداشت و ترجیح می داد از دور نظاره گر رابطه او با باشگاه
باشد. بارسلونا در این مدت رابطه نیمار با الخلیفی را زیر ذره بین داشت تا متوجه شود رئیس 
قطری این باشگاه چه زمانی برای خروج ستاره برزیلی چراغ سبز نشان خواهد داد.  حالا 
که چراغ سبز مورد نظر بارسلونا از سوی الخلیفی صادر شده تصمیم با تیم فنی و تاکتیکی 
بارسلونا است. رئیس باشگاه، بارتومئو چند ماه پیش اعلام کرده بود که تصمیم گیری نهایی 
را به کادر فنی و تیم فنی باشگاه خواهد سپرد.  موندو دپورتیوو می گوید اگر تیم فنی بارسلونا 
اضافه شدن نیمار به این تیم را تایید کنند او باید دستمزد خود را کاهش دهد چرا که بارسلونا 
حاضر نیست دستمزد 30 میلیون یورویی او در PSG را پرداخت کند. در عین حال نیمار 
باید شکایت خود از بارسلونا به خاطر پاداش های پرداخت نشده به او در زمان حضورش در 
این تیم را پس بگیرد.  موندو دپورتیوو در پایان گزارش خود نتیجه گیری می کند که با توجه 
به جمیع شرایط انتقال نیمار به بارسلونا با اینکه دشوار به نظر می رسد ولی با توجه به شرایط 

امروز غیرممکن نیست.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم تأکید کرد

حمایت مدیران قم از نماینده فوتسال قم 
در لیگ برتر

 مدیر کل ورزش و جوانان استان قم از تأکید مدیران ارشد قم بر حمایت از نماینده 
فوتسال قم در لیگ برتر فوتسال ایران خبر داد.

رسول منعم در دیدار با بازیکنان، کادر فنی و مدیریتی تیم فوتسال محمد سیمای قم که 
دوشنبه شب در حاشیه تمرین این تیم در سالن شهید حیدریان قم صورت گرفت اظهار 
داشت: امروز ورزش استان ها را با رشته های مستعد و مطرح آن استان می شناسند 
و فوتسال قم همواره چه در گذشته و چه در زمان حال به عنوان رشته ای که جایگاه 
ملی و فراملی داشته مطرح بوده است. وی افزود: امروز یکی از افتخارات ورزش قم، 
حضور تیمی مستعد از قم در لیگ برتر فوتسال است و انتخاب های متوالی علی اصغر 
حسن زاده کاپیتان قمی تیم ملی فوتسال به عنوان برترین بازیکن آسیا گواه دیگری بر 
اهمیت فوتسال برای ورزش قم است. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم گفت: در 
حوزه حمایت از تیم لیگ برتری فوتسال قم، طی جلساتی که با مدیران ارشد استان 
قم داشته ایم همه آنها متفق القول بر حمایت و پشتیبانی از این تیم تاکید داشته اند و 
امیدوارم با حمایت هایی کهانشالله امسال از این تیم می شود نتایجی درخشان تر در 
انتظار تیم محمد سیمای قم باشد. منعم بیان داشت: هر زمان که در فوتبال و فوتسال 
رشد و رونق داشتیم موج مثبت پیشرفت و ترقی به سایر رشته های ما نیز سرایت کرده 
است و شاید رشته ورزشی شخصی من فوتبال نبود اما در همدان ۷ سال عضو هیئت 

مدیره باشگاه پاس همدان بودم و از نزدیک با زیر و بم فوتبال و فوتسال آشنا هستم.
داشته ایم سایر  موفقیت  فوتسال  و  فوتبال  در  که  در هر مقطعی  وی عنوان کرد: 
رشته های ما نیز پویا و شاداب بوده اند و برعکس آن هم صادق بوده است. در این مسیر 
نیاز است که با اهتمام تازه و همت تک تک بازیکنان و کادر فنی برنامه های به طور جدی 
پیش برود و با توجه به اردوی پیش فصل و تمریناتی که به موقع و در زمان مناسب آغاز 
شد آینده تیم فوتسال محمد سیما را روشن می بینم. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم 
تصریح کرد: اداره کل ورزش و جوانان قم در کنار تیم محمد سیما است و ظرفیت موجود 
خود را در اختیار فوتسال قم قرار می دهد و از مدیران ارشد استان قم نیز می خواهیم که 
حمایتی ویژه داشته باشند البته در این مسیر کسب نتایج و عملکرد مثبت در لیگ تأثیر 
روشنی بر ساز و کار حمایتی خواهد داشت و به همین دلیل نیاز است که همه اعضای 
تیم محمد سیما با تمام وجود برای موفقیت این تیم تلاش کنند. منعم اضافه کرد: 
تعصب خود را به فوتبال و فوتسال باید این گونه عنوان کنم که با پیگیری های صورت 
گرفته توانستیم میزبانی المپیاد فوتسال استعدادهای برتر کشور را به دست بیاوریم و 
تلاش می کنیم در ادامه مسیر در فوتبال نیز پیشرفت های جدی تری داشته باشیم. طی 
روزهای گذشته صحبتی با بخش خصوصی بر سر حمایت از تیم فوتبال قم در لیگ 
دسته دوم داشته ایم و امیدوارم به سرانجام برسد تا قم در لیگ دسته دوم فوتبال هم تیم 

داشته باشد.
 

رئیس هیئت فوتبال  استان قم  خبر داد؛

برخورد با مدارس فوتبال متخلف در قم
 رئیس هیئت فوتبال استان قم با بیان اینکه هیئت فوتبال استان قم با مدارس فوتبال 

و فوتسال متخلف برخورد می کند،  گفت: خانواده ها باید در این زمینه هوشیار باشند.
کریم بهرامی اظهار داشت: بر اساس قانون، فعالیت هایی که تحت عنوان مدرسه و 
آموزش فوتبال و فوتسال صورت می گیرد تنها باید با مجوز معتبر هیئت فوتبال استان 
قم انجام شود و هیئت فوتبال استان قم به متقاضیان مدارس فوتبال و فوتسال مجوزهای 
سالانه می دهد. وی افزود: بر همین اساس خانواده ها باید هوشیار باشند که در مدارس 
فوتبال و فوتسالی فرزند خود را ثبت نام کنند که آن مدرسه فوتبال یا فوتسال مجوز سال 
۹۸ هیئت فوتبال استان قم به عنوان متولی این رشته ها در استان را در اختیار داشته 
باشد. رئیس هیئت فوتبال استان قم در خصوص ساز و کار وقوع تخلفات در مدارس 
فوتبال و فوتسال گفت: از همشهریان قمی می خواهیم هر زمان و در هر نقطه ای که 
تخلفی از مدارس فوتبال و فوتسال دیدند مراتب را به هیئت فوتبال استان قم واقع در 
ورزشگاه شهید حیدریان گزارش دهند تا به طور فوری و سریع در دستور رسیدگی قرار 
گیرد. بهرامی بیان داشت: هیئت فوتبال استان قم با مدارس فوتبال متخلف برخورد 
می کند و به دلیل صیانت از اعتماد مردم به مدارس فوتبال و فوتسال و همچنین اهمیت 
فعالیت اصولی این مدارس در آینده ورزش استان قم در موضوع نحوه فعالیت مدارس 
فوتبال و فوتسال جدی هستیم. وی عنوان کرد: در صورت دریافت گزارش مبنی بر 
تخلف مدرسه فوتبال، از مدیر آن مدرسه فوتبال توضیح خواسته می شود و با بررسی 
شواهد و دلایل موجود با مدرسه فوتبال مختلف برخورد می شود و گزینه باطل کردن مجوز 
مدارس فوتبال متخلف نیز در دستور کار قرار دارد البته بر این موضوع نیز تاکید می کنم 

که فعالیت اغلب مدارس فوتبال و فوتسال ما در قم اصولی و بر پایه علم و اخلاق است.

ادعای روزنامه عربستانی درباره
 بشار رسن و پرسپولیس

درحالی که روز گذشته سایت الکاس قطر به نقل از رسانه های عراقی نوشت که قرارداد 
بشار با پرسپولیس تمدید شده اما سایت عربستانی مدعی شده که بشار رسن به خاطر 

نامعلوم بودن وضعیت برانکو هنوز قراردادش را تمدید نکرده است.
بشار رسن یکی از بازیکنانی است که قرارداد او با باشگاه پرسپولیس به پایان رسیده است. 
این بازیکن عراقی عملکرد بسیار خوبی در پرسپولیس داشته و یکی از بهترین های تیمش 
بوده است. باشگاه پرسپولیس دوست دارد که بشار رسن را حفظ کند و قراردادش را تمدید 
کند. موضوعی که سایت الکاس قطر روز گذشته اعلام کرد که بشار رسن قراردادش را 
با پرسپولیس دو فصل دیگر تمدید کرده است اما به نظر می رسد که وضعیت برانکو این 
بازیکن را هم دچار شک کرده است. سایت الخلیج عربستان تاکید کرد که بشار رسن منتظر 
وضعیت برانکو است و هنوز قراردادش را تمدید نکرده است. این سایت در ادامه نوشت: 
بشار قرار بود که روز دوشنبه قراردادش را تمدید کند اما با توجه به اینکه وضعیت برانکو 
مشخص نیست آن را فعلًا به تأخیر انداخته و قرار است که روز سه شنبه تصمیم بگیرد. سایت 
الخلیج در پایان نوشت: باشگاه الاهلی عربستان خبر از توافق با برانکو می دهد این درحالی 
است که پرسپولیس اصرار دارد که مطالبات مالی برانکو را پرداخت می کند و اجازه جدایی 

را به این مربی نمی دهد.

ورزشی

برانکو رسما جدایی اش را تایید کرد

ماجرای من و پرسپولیس تمام شده است

سرمربی سابق تیم پرسپولیس در مصاحبه با سایت اسپورت نت کرواسی از توافق با 
تیم الاهلی عربستان سعودی و از جدایی پرسپولیس خبر داد.

به گزارش ایسنا، برانکو ایوانکوویچ سرمربی تیم پرسپولیس از این تیم جدا شد. 
هرچند باشگاه پرسپولیس در ابتدا واکنش نشان داد و عنوان کرد هواداران نیازی 
نیست نگران باشند چون برانکو برمی گردد، ولی ایوانکوویچ تصمیم خود برای رفتن 

را گرفته است.
برانکو ایوانکوویچ درباره رفتن پرسپولیس و پیوستن به تیم الاهلی عربستان سعودی 
امضاء  قراردادی  الان  تا  من  کرد:  اظهار  کرواسی   sport net با سایت  در گفت وگو 
نکرده ام، ولی با الاهلی به توافق رسیده ام و سرمربی جدید این تیم خواهم بود. وی 

افزود: به زودی به عربستان سعودی می روم.
 تا پایان ماه جاری باید آنجا باشم. داستان من در ایران تمام شده است. چهار سال 
در پرسپولیس بودم و آنجا شش جام به دست آوردم سه بار قهرمان لیگ شدیم و در 
فینال قهرمانان آسیا شرکت کردیم. کسب این عناوین و افتخارات کار آسانی نبود 
خیلی به این تصمیم فکر کردم و تصمیم به رفتن گرفتم. سرمربی کروات در بخش 
دیگری از صحبت های خود درباره طلب بازیکنانی مثل بودیمیر گفت: مشکل پول 

نخواهد بود. 
بازیکن ها الان نباید نگران این مساله باشند آنها می توانند به پول شان برسند فقط باید 

صبور باشند و من مطمئن هستم همه چیز حل خواهد شد. 
وی در پایان درباره حضور در تیم الاهلی عربستان سعودی گفت: الاهلی یکی از 
چهار تیم بزرگ عربستان سعودی است در کنار الهلال، النصر و الاتحاد. من قبلا در 
لیگ عربستان سعودی بوده ام و این لیگ برای من آشنا است. عربستان سعودی 
هم مثل ایران کشوری است که علاقه  زیادی در آن به فوتبال حس می شود. الاهلی 
برای اهداف بزرگی آماده می شود و من مطمئن هستم که ما در آنجا موفق خواهیم 

شد.

*تارتار: باید به تصمیم برانکو احترام گذاشت
سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال پارس جنوبی با اشاره به جدایی سرمربی پرسپولیس 

گفت: باید به تصمیم برانکو احترام گذاشت.
مهدی تارتار در خصوص جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس گفت: پرسپولیس 
در 4 سال گذشته روزهای بسیار خوبی را پشت سر گذاشت و بهترین نتایج را گرفت. 
این تیم سه فصل پیاپی قهرمان لیگ برتر و در جام حذفی و سوپرجام هم قهرمان شد و 
برانکو ایوانکوویچ نقش مهمی در این عملکرد داشت. برانکو از زمانی که به پرسپولیس 
آمد، شروع به بازسازی تیم کرد و پرسپولیس در این سال ها فوتبالی منظم و تاکتیکی را 
به نمایش گذاشت که برانکو نقش مهمی در آن داشت. وی اظهار داشت: اینکه بازیکن 
یا مربی از تیمی به تیم دیگر برود اجتناب ناپذیر است و باید به تصمیم برانکو در مورد 
جدایی از پرسپولیس احترام گذاشت. این مربی به این نتیجه رسید که در تیم دیگری 
فعالیت حرفه ای خودش را ادامه دهد و حالا باشگاه نباید زمان را از دست دهد و به فکر 
انتخاب بهترین گزینه باشد. برانکو در این چند سال بهترین عملکرد را داشت و قطعا 

هواداران پرسپولیس هم قدر زحمات و کارهایی که برانکو انجام داد را می دانند.

*فرزاد آشوبی: تصمیم برانکو برای رفتن منطقی بود
کارشناس فوتبال ایران گفت: اگر از حاشیه ها فاصله بگیریم بهتر است بگوییم برانکو 

تصمیم منطقی گرفت.
فرزاد آشوبی در خصوص عصبانیت هواداران پرسپولیس از جدایی ناگهانی برانکو 
ایوانکوویچ گفت: باید به نظر برانکو به هر حال احترام گذاشت. او چالش جدیدی را 
برای ادامه حرفه مربیگری اش در نظر گرفته است. مهم این بود تا آخرین لحظه ای که 
در ایران بود تمام هدف گذاری های خود را برای افزایش قدرت مطلق پرسپولیس در 
آسیا به کار بست. کارشناس فوتبال ایران افزود: قطعاً برانکو شرایط حرفه ای را مد نظر 
قرار داده است. باشگاه نتوانسته است به تعهداتش عمل کند و او دیگر نتوانست این 

ناملایمات را پیش خودش هضم کند. وی تاکید کرد: اگر از حاشیه ها فاصله بگیریم 
بهتر است بگوییم برانکو تصمیم منطقی گرفت. او به تمام افتخارات ممکن در فوتبال 
ایران رسید. اما تصمیم منطقی او با نگاه احساسی هوادار فرق دارد. آشوبی در پاسخ 
این سوال که در برهه زمانی فعلی گزینه خارجی بهتر است یا داخلی اظهارداشت: این 
موضوع به سیاست گذاری های باشگاه و توان مالی اش باز می گردد. اینکه سراغ کدام 
گزینه می خواهند برود. این تیم باید هرچه سریعتر تکلیف نیمکت خودش را روشن کند 

و انتخاب مربی داخلی و خارجی بسته به سبک مدیریتی آقایان دارد.

*خوردبین: او از بدقولی ها خیلی ناراحت بود
سرپرست سابق تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بدقولی ها برانکو ایوانکوویچ را ناراحت 
می کرد. محمود خوردبین درباره جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس اظهار کرد: من 
برانکو را خیلی خوب می شناسم او بسیار با شخصیت است و هیچ وقت این گونه رفتار 
نمی کند اما هر وقت نسبت به او بدقولی می کنند ناراحت می شود در زمانی که من کنار 
تیم بودم هر وقت قولی به او می دادند و عمل نمی کردند به شدت ناراحت می شد. به 
خاطر همین فکر می کنم مدیرعامل و هیأت مدیره باشگاه نباید به برانکو وعده و وعید 
می دانند و به قول خود عمل نمی کردند. من فکر می کنم عمل نکردن مدیران به قولشان 
باعث دلخوری برانکو شد که چنین تصمیمی گرفت. وی در پاسخ به این سوال که آیا 
هیأت مدیره جدید پرسپولیس عمداً قصد داشته با برانکو قطع همکاری کند گفت: 
من این موضوع را قبول ندارم و به آن شک دارم که اعضای هیأت مدیره عمداً بخواهند 
کاری کند که برانکو نماند. خوردبین در ادامه در پاسخ به این سوال که اگر باشگاه با 
برانکو صحبت کند آیا او به پرسپولیس برمی گردد یا خیر گفت: من فکر می کنم اگر 
صادقانه با او صحبت کنند او برمی گردد به شرطی که با او صحبت کنند. وی در ادامه در 
مورد مقصر جدایی برانکو از پرسپولیس هم گفت: قاعدتاً اعضای هیأت مدیره و مدیریت 
باشگاه مقصر هستند. آنها باید کاری می کردند که کار به اینجا نکشد تا برانکو با ناراحتی 

ایران را ترک کند.

*شاهرودی: برانکو به خاطر بدقولی باشگاه جدا شد
رضا شاهرودی، بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس اعتقاد دارد که برانکو ایوانکوویچ 

به دلیل بدقولی این باشگاه از جمع سرخپوشان جدا شده است.
رضا شاهرودی درباره جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس گفت: متأسفانه باشگاه 
پرسپولیس در چند نوبت حق و حقوق برانکو را سر موعد پرداخت نکرد و همین موضوع 
باعث شد تا در نهایت او از پرسپولیس جدا شود. این مربی روزهای خوبی را برای 
هواداران رقم زد و زحمات برانکو را نمی توان فراموش کرد. برانکو افتخارات زیادی را 
برای پرسپولیس به دست آورد و برای این مربی آرزوی موفقیت دارم. وی در واکنش به 
اینکه برخی معتقدند برانکو به دلیل کسب تمامی افتخارات ممکن، دیگر تمایلی برای 
ماندن نداشت، خاطر نشان کرد: من این حرف را قبول ندارم و معتقدم که دل برانکو 
با پرسپولیس بود. این مربی چند بار در مورد گرفتن حق و حقوقش به مدت طولانی 
صبر کرد و صبر برانکو دیگر تمام شده بود. از طرفی باشگاه الاهلی هم پیشنهاد بسیار 
خوبی به برانکو داده بود، ولی دلیل اصلی جدایی این مربی، بدقولی باشگاه پرسپولیس 
برای پرداخت مطالباتش بود.  بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه یادآور شد: 
برانکو و هواداران پرسپولیس در این چند سال با یکدیگر زندگی کردند و بعید می دانم 
برانکو در چند سال آینده چنین هوادارانی را پیدا کند. برانکو به فوتبال عربستان رفته 
است، جایی که مدیرانش تحمل زیادی ندارند و اگر برانکو در چند بازی نتیجه نگیرد با 

چالش مواجه خواهد شد.

در  فساد  اتهام  به  یوفا  سابق  رئیس 
پروسه انتخاب میزبان جام جهانی سال 
اتحادیه  سابق  رئیس  پلاتینی،  میشل 
فوتبال اروپا )یوفا( و عوض پیشین کمیته 
اجرایی فیفا، به اتهام اعطای میزبان جام 
بازداشت  قطری ها  به   2022 جهانی 

شد.
پلاتینی 63 ساله که سال 200۷ به 
عنوان رئیس یوفا انتخاب شد و تا سال 
2015 هم در این سمت فعالیت داشت، سه سال پیش از سوی کمیته اخلاق فیفا به 

خاطر نقض قوانین و فساد مالی از کار برکنار و از ادامه فعالیت محروم شد.
اکنون شبکه مدیاپارت اعلام کرده است که پلاتینی صبح روز )سه شنبه( در پروسه 
تحقیقات برای اعطای میزبان جام جهانی 2022 به قطر برای توضیح درباره اتهاماتش 

دستگیر و به دفتر مبارزه با فساد پلیس قضایی فرانسه انتقال داده شده است.
قطر ماه دسامبر سال 2010 به عنوان میزبان جام جهانی 2022 معرفی شد، زمانی 
که سپ بلاتر رئیس فیفا بود و پلاتینی هم به عنوان رئیس یوفا در کمیته اجرایی فیفا 
نقش داشت. از آن زمان تا کنون همواره جنجال هایی درباره شیوه اعطای این جام 
جهانی به قطری ها وجود داشته، صلاحیت این کشور برای حفظ این امتیاز زیر سوال 

رفته و اتهاماتی به مسئولان پیشین فیفا نسبت داده شده است.
پلاتینی قرار بود سال 2016 به عنوان جانشین بلاتر در سمت ریاست فیفا مشغول به 
کار شود اما هر دوی آنها به دلیل اثبات تخلفات شان از کار برکنار و برای 4 سال از هرگونه 

فعالیت مرتبط با فوتبال محروم شدند.

آریگو ساکی، مربی افسانه ای ایتالیایی 
با حمایت از مربی گری ماتوریتزیو ساری 
در یوونتوس می گوید او مربی ای در سطح 
گواردیولا، یورگن کلوپ و پوچتینو است. 
بعد از منصوب شدن ماتوریتزیو ساری 
یوونتوس،  جدید  سرمربی  عنوان  به 
ایتالیایی  افسانه ای  آریگو ساکی مربی 
و سرمربی سابق تیمهای ملی ایتالیا و 
آث میلان با حمایت از ساری گفت او در 

سطح مربی های بزرگ امروز دنیا مثل پپ گواردیولا، یورگن کلوپ و مائوریسیو پوچتینو 
است. آریگو ساکی در گفتگویی درباره پیوستن ساری به یوونتوس و بدست گرفتن 
سکان هدایت این تیم می گوید شایعات درباره انتقال گواردیولا به یووه از ابتدا دروغ 
بوده و او هرگز قصد جدا شدن از منچسترسیتی را نداشته. ساکی در این باره گفت:" 
گواردیولا آن  موقع برای من یک پیام فرستاد. انتقال او به یووه هرگز برایش مطرح 
نبود. گواردیولا از حضور در منچسترسیتی کاملا راضی است و می خواهد فصل بعد 
برای قهرمانی در چمپیونزلیگ تلاش کند". سرمربی افسانه ای ایتالیایی درباره ساری 
گفت:" ساری برای یوونتوس یک گزینه مهم و خارق العاده بود. یوونتوس به خاطر 
تاریخ بزرگ و هواداران بسیاری که دارد تیم کوچکی نیست و برای انتخاب سرمربی 
باید همه جوانب را در نظر بگیرد. به نظر می رسد یوونتوس قصد دارد جسورانه تر و 
مدرن تر بازی کند و اگر این اتفاق بیفتد کمک بزرگی به فوتبال ایتالیا خواهد بود". 
آریگو ساکی در ادامه گفت:" ساری با کلوپ، گواردیولا و پوچتینو در یک سطح است. 

دید آنها نسبت به فوتبال و نحوه عملکردشان دقیقاً شبیه هم است".

 لوئیس سوارس، مهاجم اروگوئه  ای بارسلونا از 
بازگشت نیمار به نوکمپ استقبال می کند.

روز گذشته بود که نشریه فرانسوی »اکیپ« 
مدعی شد باشگاه پاری سن ژرمن خود را آماده 
در  و  تابستان جاری می کند  در  نیمار  فروش 
کند،  دریافت  مناسبی  پیشنهاد  که  صورتی 
حاضر به انتقال ستاره برزیلی خود است.  ناصر 
الخلیفی، رئیس باشگاه پاری سن ژرمن اخیراً با 
هشدار به بازیکنان این تیم گفته بود بازیکنان 

PSG باید مسئولیت پذیرتر از گذشته باشند و هر کسی که نمی تواند خودش را با قوانین 
باشگاه وفق دهد، درهای خروجی به روی او باز است.

نیمار 2۷ ساله که در سال 201۷ در ازای پرداخت شدن رقم فسخ قرارداد 222 میلیون 
یورویی اش توسط پاری سن ژرمن به این تیم فرانسوی ملحق شد، ممکن است در ازای 100 
میلیون یورو به نوکمپ بازگردد و مدیران باشگاه بارسلونا برای تسهیل در امر این انتقال ممکن 

است عثمان دمبله، ایوان راکیتیچ و ساموئل اومتیتی را وارد این معامله کنند.
لوئیس سوارس در گفت وگو با »رایدیو کاتالونیا 1« با اشاره به دوره چهار ساله حضور نیمار در 
بارسلونا گفت: من یکی از بهترین سال های زندگی ام را به عنوان یک فوتبالیست در بارسلونا 
در کنار لیونل مسی، بهترین بازیکن جهان و نیمار، دومین بازیکن برتر جهان سپری کردم. 

کسب سه گانه قهرمانی در آن دوران هم یکی از بهترین لحظات زندگی ام بود.
 وی ضمن استقبال از بازگشت نیمار به باسلونا اظهار داشت: کسی هم هست که نخواهد 
از بازی کنار بازیکنی مثل نیمار لذت ببرد؟ اما او در حال حاضر بازیکن پاری سن ژرمن است 

و همیشه در فصل نقل وانتقالات چنین بحث هایی مطرح می شود.

پلاتینی به اتهام اعطای میزبانی جام جهانی 
۲۰۲۲ به قطر بازداشت شد

 آریگو ساکی: ساری در حد پپ، کلوپ و 
پوچه است

سوارس: کسی هم هست که نخواهد از بازی 
کنار نیمار لذت ببرد؟

به لیست  تیم ملی  آماده سازی  اردوی  اولین  برای  ویلموتس 
کی روش مراجعه کرد، به این خاطر که بلافاصله بعد از ورود او به 
تهران، تیم ملی می بایست مهیای بازی با سوریه و کره جنوبی 

می شد.
به نظر می رسد در لیست جدید مارک ویلموتس شاهد تغییرات 
جالب توجهی باشیم. تغییراتی که حتما برای فوتبالیست ها و 
اهالی فوتبال سورپرایز خواهد بود. تیم ملی تیر ماه اردوی 5 روزه 
ای را در کمپ تیم های ملی برگزار خواهد کرد. در این اردو از 
آنجایی که در فیفا دی برگزار نمی شود، لژیونرها حضور نخواهند 
داشت و فرصت خوبی برای مارک ویلموتس است که شناخت 

بیشتری از بازیکنان پیدا کند.
این  از  فوتبال حکایت  راهروی فدراسیون  از  خبرهای رسیده 
دارد لیست تیم ملی اینبار بازیکنانی را در بر می گیرد که در فصل 
گذشته ارایه گر بازی خوبی بودند اما در لیست کارلوس کی روش 

قرار نمی گرفتند که یکی از این بازیکنان شجاع خلیل زاده است 
که شاهد بازی های خوبی از او در خط دفاعی پرسپولیس بودیم 
اما به اردوی آماده سازی تیم ملی دعوت نمی شد. و شاید هم 
عزت پورقاز که فصل گذشته 6 گل برای سپاهان در لیگ برتر و 
جام حذفی به ثمر رساند و گل زن ترین مدافع لیگ برتر بود. این 
سورپرایز در خط هافبک و حمله هم دیده خواهد شد. به طور مثال 
در خط حمله مرتضی تبریزی شانس حضور در اردوی تیم ملی را 
خواهد داشت. هم چنین در خط هافبک این فرصت در اختیار 
بازیکنانی چون کمال کامیابی نیا قرار خواهد گرفت. محمد نادری 
که فصل گذشته شاهد بازی های خوبی از او در خط دفاعی تیم 
پرسپولیس بودیم یکی دیگر از بازیکنانی است که شانس زیادی 

برای حضور در اردوی تیر ماه دارد.  
 – سپاهان  بازی  تنها  تهران  به  ورود  از  بعد  ویلموتس  مارک 
پرسپولیس را از تلویزیون دید و بعد از این بازی علی علیپور را به 

اردوی تیم ملی فرا خواند. البته علی علیپور در زمان کارلوس کی 
روش هم به اردوی تیم ملی دعوت می شد اما هیچ گاه نتوانست 
در ترکیب تیم ملی جای ثابتی پیدا کند. به هر صورت خوب های 
لیگ برتر در فصل گذشته برای مارک ویلموتس لیست شده اند 
و قرار است در اردوی تیر ماه سرمربی تیم ملی ارزیابی بهتری از 
کیفیت بازیکنان داخلی داشته باشد. حضور بازیکنان جدید در 
اردوی تیم ملی آنچه که مسلم است رقابت را سخت تر و فشرده 

تر خواهد کرد.
تغییر چهره تیم ملی در ماه های آتی یک ضرورت است چرا که 
برخی از بازیکنانی که اکنون در اردوی تیم ملی حضور دارند در 
جام جهانی بعدی نمی توانند همراه تیم ملی باشند. از اینرو مارک 
ویلموتس در یک تصمیم درست در نظر دارد با دعوت از بازیکنان 
جدید رفته رفته چهره تیم ملی را تغییر دهد و تیم ملی را هم چنان 

جوان نگه دارد.

 فهرست تیم ملی تکان می خورد

بازیکنان تازه در فهرست ویلموتس

محمدرضا دامغانی گفت: کولاکوویچ جسارت جوانگرایی در تیم ملی را دارد، اما دلیل 
اینکه این کار را نمی کند نتیجه گرا بودن جامعه ایران، اصحاب رسانه و خانواده والیبال 

است.
کارشناس والیبال ایران در گفت و گو با ایسنا، درباره عملکرد تیم ملی والیبال ایران تا پایان 
هفته سوم لیگ ملت های 201۹، توضیح داد: در کل باید بگویم که عملکرد تیم ملی در 
همه زمینه ها نسبت به دوره های گذشته و بازی های اول، خیلی بهتر است. در دوره های 
قبل بازی های اول را می باختیم و اگر هم بردی بود در 5 ست و با حضور تماشاگران کسب 
می شد. ما حتی برزیل را هم می توانستیم ببریم که به دلیل شرایط مسابقه این اتفاق رخ 
نداد. او افزود: شاید اگر قبل از بازی با برزیل از من می پرسیدید ایران برای برد در این 
مسابقه چند درصد شانس دارد، بنده عدد 20 را انتخاب می کردم، اما وقتی بازی را دیدم 
این نظر من به صورت سینوسی تغییر کرد و در اواسط مسابقه شانس بیشتری را برای برد 
ایران متصور بودم و می گفتم قطع به یقین این بازی را می بریم. دلیل این موفقیت تیم 
ملی تجربه بالای بازیکنان است که با لژیونر شدن، در لیگ های اروپایی کسب کرده اند. 
بازیکنانی مانند غفور، عبادی پور، معروف و فیاضی در این روزها اوج آمادگی را پشت سر 
می گذارند. بازیکنان ما تجربه خوبی از لیگ های ایتالیا و لهستان کسب کرده اند و با آرامش 

خاصی والیبال بازی می کنند که نتیجه آن کسب این نتایج است.
کارشناس والیبال ایران گفت: بازیکنان ما در لیگ های داخلی در نهایت 3 تا 4 بازی 
پر فشار را پشت سر می گذارند، اما لژیونرهای ما مانند عبادی پور در این مدت نزدیک به 
40 تا 50 بازی پر فشار را در لیگ های خارجی تجربه کرده اند که این موضوع تجربه و 
آمادگی ذهنی و بدنی آن ها را بسیار بالا برده است.  او در پاسخ به این سوال که آیا طبق 
گفته منتقدان دلیل این نتایج خوب تیم ملی عدم حضور بازیکنان اصلی تیم های دیگر 
در مسابقات است؟ اظهار کرد: تیم هایی چون ایتالیا، روسیه و لهستان واقعاً ترکیب اصلی 
خود را در اختیار نداشتند، اما این اتفاق امری طبیعی است. تنها برزیل شاکله اصلی خود 
را برای این مسابقات حفظ کرده است. این موضوع برای تیم های دیگر طبیعی است 
چون به جوان ترهای خود میدان داده و آن ها را تحت فشار قرار می دهند تا برای المپیک 
2020 توکیو آماده شوند. ما هم می توانستیم این کار را انجام دهیم، اما دلایلی دارد که 
باید صریح مطرح کنم. دامغانی ادامه داد: تصمیمات فعلی کولاکوویچ در مورد استفاده 

از با تجربه ها و بازی ندادن به جوانان، همه برگرفته از بازخوردهایی است که او از جامعه 
ما، اصحاب رسانه و خانواده والیبال دریافت می کند. صربستان قهرمان المپیک سیدنی 
بود، اما کولاکوویچ در ۸ سال سرمربیگری اش برای این تیم همه بزرگان را کنار گذاشت و 
کاری کرد که صربستان سال ها نتوانست حتی در جمع 4 تیم برتر اروپا باشد، اما کسی به 
او خرده نگرفت که چرا این کار را انجام داده است. با این حال او توانایی این کار را داشت 
و تغییر نسل را در والیبال صربستان ایجاد کرد. او افزود: اگر کولاکوویچ الان از بازیکنان 
جوان استفاده نمی کند دلیل آن واکنش های جامعه و خانواده والیبال است. ماندن یا 
نماندن در ایران را برد و باخت ها تعیین می کند و همه ما نتیجه گرا هستیم. اینکه باید 
به جوانان بازی دهیم کاملًا درست است، اما آیا می توانیم نتایج جوان گرایی را به جان 
بخریم؟ در حال حاضر فردی چون فرهاد قائمی که از بازیکنان خوب ایران است به دلیل 
بازی نکردن اعتماد به نفس خود را از دست داده و دلیل این اتفاق باز خوردی است که 

سرمربی تیم ملی از جامعه دریافت کرده و نمی تواند این ریسک را بپذیرد که ترکیب اصلی 
خود را کنار گذاشته و با جوانان پا به میدان مسابقه بگذارد. با این حال تاکید می کنم که ما 
از او خواسته ایم که چنین تصمیماتی بگیرد چون نتیجه گرا هستیم. پیشکسوت والیبال 
ایران ادامه داد: اگر صادقانه حرف بزنیم، ما برای تیم ملی پاسور دوم نداریم، اگر همین 
الان سعید معروف را از تیم ملی کنار بگذاریم حتی برابر چین هم احتمال باختن داریم. در 
حالی که باید این مسائل را به جان بخریم، سعید معروف ها را کنار گذاشته و با بازی دادن 
به جوان ترها آن ها را برای المپیک 2020 توکیو آماده کنیم. قطع به یقین این کار تاوان 
دارد اما باید به جان خرید تا نتیجه گرفت. ما جوان گرایی می خواهیم اما تحمل باختن 
نداریم و اگر ببازیم همه از اهالی رسانه تا خانواده والیبال کولاکوویچ را نقد می کنیم در 
حالی که درست نیست. اگر می توانستیم خود را برای باختن در دوره جوان گرایی آماده 
کنیم، قطعاً کولاکوویچ در رزومه کاری خود این موضوع را اثبات کرده که می تواند بازیکنان 
جوان را برای نسل های بعد آماده کند، متأسفانه این شرایط چیزی است که خود ما از 
کولاکوویچ خواسته ایم. او در واکنش به این موضوع که کولاکوویچ حتی در بازی هایی 
که برد ایران قطعی شده دست به ترکیب نمی زند، تصریح کرد: این انتقاد را قبول دارم و 
او می تواند در بازی هایی که 6 تا ۷ امتیاز پیش هستیم کم کم به جوان ترها میدان دهد. 
با این حال ما در تمرینات تیم ملی نیستیم که شرایط بازیکنان را از نزدیک دیده باشیم. به 
ویژه اینکه دو مربی خوب کشورمان آقایان پیمان اکبری و سعید رضایی به عنوان کمک 
در کنار کولاکوویچ هستند و من به چشم دیدم که در این دوره مشورت های خوبی را در 
تعویض ها به سرمربی تیم می دهند. از نظر من الان درست نیست که انتقاد کنیم. باید در 
کنار تیم باشیم تا خدایی نکرده این بازیکنان که جوان هستند ناخواسته مقابل سرمربی 
تیم ملی قرار نگیرند و آرامش تیم برهم نریزد. اگر هم در مورد این مسائل انتقادی داریم 
باید در یک فضای دوستانه به خود کولاکوویچ گفته شود تا او هم پاسخ خود را ارائه کند. 
دامغانی تاکید کرد: صادقانه بخواهیم نگاه کنیم، در حال حاضر برای تیم ملی ایران کسی 
در حد این نفرات که الان در تیم ملی هستند وجود ندارد و بهترین تیم ما همین نفراتی 
هستند که آن ها را می بینیم. باید آهسته آهسته به جوانان خود میدان دهیم تا آماده شوند 
اما همانطور که گفتم، کولاکوویچ بازخورد جامعه را دیده و با توجه به آن ها برخورد می کند. 

او جسارت جوان گرایی را دارد اما متأسفانه ما نتیجه گرا هستیم.

کارشناس والیبال:

 کولاکوویچ جسارت جوانگرایی را دارد اما ما ایرانی ها نتیجه گرا هستیم



7سیاسی چهارشنبه - 29 خردادماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4825

به بهانه انتشار فراخوان انتخاباتی محمدباقر قالیباف؛

نواصولگرایی
 روایت سیاست ورزی تک نفره

فراخوانی که با »بسم الله« تمام می شود، اما نقطه آغازیست بر فعالیت های 
انتخاباتی این نواصولگرا برای دور آینده مجلس شورای اسلامی. هر چند پس از 
انتشار این فراخوان تصویری، بلافاصله رسانه ها شروع به نیت خوانی شخص وی 

برای نامزدی در انتخابات مجلس آینده یا ریاست جمهوری بعدی کردند.
به هر حال این فرمانده سابق سپاه که پس از پایان سال های طولانی فعالیت 
در جایگاه فرماندهی نیروی انتظامی و شهرداری تهران با روی کار آمدن ائتلاف 
اصلاح طلبان و اعتدالگرایان در شورای اسلامی شهر تهران، سرانجام از مسئولیت 
های اجرایی فارغ شد، چه در پی ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری برای 
چهارمین بار و چه در فکر نمایندگی مردم در مجلس شورای اسلامی باشد، او در 
اولین گام فعالیت جدید انتخاباتی خود به تکرار ایده جبهه نو اصولگرایی تاکید کرد 
که به اعتقاد وی با حضور جوانان معتقد به این جریان در عرصه انتخابات، می توان 

مجلسی نو برای اصلاح ریل گذاری در مسیر سیاست گذاری کشور تشکیل داد.
این سردار سابق سپاه،  اخیر  فراخوان  پایان  در  الله«  »بسم  عبارت  انتخاب 
اگرچه پایانی بر فراخوان او و آغازی بر فعالیت انتخاباتی اش برای مجلس شورای 
اسلامی است، اما قطعاً نه آغاز و نه پایانی برای تلاش های او برای جا انداختن واژه 

نواصولگرایی در عرصه سیاسی ایران نخواهد بود.
اولین بهره برداری قالیباف از این واژه سیاسی جدید، نه در روزهای اخیر که 
این فراخوان را صادر کرده است، بلکه از دو سال پیش و پس از انصراف از نامزدی 
دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به نفع حجت الاسلام رئیسی نامزد 
جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی مطرح شد. در روزهایی که با پیروزی دکتر 

روحانی در انتخابات، برنامه های وی برای حضور در دولت مجدداً ناکام ماند.
وی در ۳۱ تیر ۹۶ اولین نامه خود به جوانان را منتشر و از واژه »نواصولگرایی« 
رونمایی کرد که هدف آن را تغییر اساسی در نحوه کنش جریان اصولگرایی دانست.

قالیباف در این نامه سرگشاده به جوانان تاکید کرد: »این مهم )تحول در جریان 
اصولگرایی( زمانی اتفاق خواهد افتاد که شما امیدوارانه، فعالانه و آتش به اختیار وارد 
صحنه شده، منتظر اقدامات از بالا به پایین در جریان اصول گرایی نباشید؛ زیرا 
تحلیل رفتارهای پس از انتخابات برخی دوستان نشان می دهد تصمیم گیری در این 

مورد در رأس جریان همچنان دچار اختلال است.«
وی همچنان پس از دو سال این فعال سیاسی در حال تکرار دیدگاه اولیه خود 
است همانگونه که در بیانیه اخیر نیز به مانند گذشته اظهار داشت به دنبال رهبری 
جریان نیست و به »سهم خود« می خواهد »صدا« ی همه، مخصوصاً خواهران عزیز، 
دانشجویان و روحانیون و فعالان مخلص جهادی باشد تا »تغییر« و »نوگرایی« 
رقم بخورد. سخنانی که البته در فراخوان اخیر با اعلام »شاخص هایی که منتشر 
می شود« برای »افراد توانمند و با صلاحیت« که می توانند نماینده مجلس آینده 
باشند، نقض شده و نشان از سودای مدیریت این جبهه سیاسی جدید دارد. این 
تناقض به نوعی دیگر توسط محسن پیرهادی دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت 
ایران اسلامی که یک حزب سیاسی نزدیک به محمدباقر قالیباف، تأیید می شود: 
»فراخوان آقای قالیباف، صرفاً یک دعوت نیست، بلکه سامانه ای است که مجموعه ای 
از اقدامات و پیگیری های بعدی را می طلبد. اینکه پس از ثبت نام افراد تا هشت 
ماه دیگر که انتخابات مجلس برگزار می شود چه اتفاقی قرار است بیفتد و چگونه 
این ساز و کار منتج به معرفی افراد نسبتاً جوان و انقلابی و متخصص برای نامزدی 

مجلس شود، همه در جمعیت پیشرفت و عدالت انجام می شود.«
علاوه بر استفاده عنوان »نواصولگرایی«، قالیباف در دو سال گذشته بر واژه های 
دیگری نیز تاکید فراوان دارد. عبارت »چهار درصدی« که به نوعی شعار وی در 
انتخابات ریاست جمهوری قبل بود، در کنار واژه »آتش به اختیار« از عناوینی 
هستند که قالیباف به تناوب در اکثریت سخنرانی ها و برنامه های عمومی که طی دو 

سال گذشته داشته است، مورد استفاده قرار داده است.
عبارت »اقدامات از بالا به پایین« و »پدرخواندگی« نیز کلیدواژه های او برای نقد 
جریان اصولگرایی است. اما مهم ترین عبارتی که برای قالیباف در این کنش های 
سیاسی جدید خطاب به جوانان مطرح بوده است، عبارت »جهادی« است. عبارتی 
که قالیباف بارها از جوانان از جمله در همین فراخوان اخیر، درخواست عمل جهادی 
داشته و خود نیز با سفر به نقاط مختلف کشور خصوصاً مناطق بحران زده و کم 
برخوردار عبارت »سفرهای جهادی« را برای معرفی اقدامات خود انتخاب کرده 
است.این عنوان امروز نیز بر پیشانی سامانه ای خورده است که قالیباف به جوانانی 
که شاخصه های مورد نظر او را برای نمایندگی مجلس آینده ایران دارند، معرفی 
کرده است تا مشخصات خود را در آن ثبت کنند. به نظر می رسد قالیباف به صورت 
آگاهانه و با برنامهریزی مشخص به سمت ایجاد گفتمان سیاسی خاص خود حرکت 

می کند.
وی در مانیفستی که برای جریان نواصولگرایی در مهرماه سال ۹۷، حدوداً یک 
سال پس از ابداع این واژه، منتشر می کند عباراتی »مردم باوری«، »اسلام ناب« 
و »نوگرایی« را سه شاخص اصلی برای ایجاد تغییر اساسی در گفتمان، رویکرد، 

ساختار و عملکرد جریان اصولگرایی معرفی می کند.
در این گفتمان جدید، قالیباف واژگان را عمدتاً و بدون تغییر از همان گفتمان 
مشهور اصولگرایی وام گرفته است، اما وجه تمایز مهم آن با گفتمان سابق، تفاوت 
میان شرکای مدنظر او در گفتمان جدید نواصولگرایی با حامیان و اعضای متعلق 
به گفتمان اصولگرایی است. به نظر می رسد وی دیگر از چهره های شاخص جریان 
اصولگرایی قطع امید کرده و نقدهای متعددی را در طی دو سال گذشته به عملکرد 
و رویکرد آنها وارد دانسته است و به همین دلیل در سودای یافتن شریکانی جدید 

از میان چهره های جوان و کمتر شناخته شده اصولگرا است.
اما این تلاش هم چندان کامیاب نبوده است. در ۲۹ آبان ۹۶ و در روزهایی 
که ایده نواصولگرایی قالیباف جدید و چالش برانگیز می نمود، همایشی با عنوان 
»نواصولگرایی در نگاه جریان دانشجویی« به همت تشکل های عدالتخواه دانشگاه 
علم و صنعت تهران برگزار شد. تصور بر این بود که این همایش می تواند آغازی 
پرطمطراق برای اعلام وجود رسمی جبهه نواصولگرایی در میان استقبال حامیان 

جوان خود باشد.
قالیباف نیز در این همایش علاوه بر نقد اصلاح طلبان به نقد جدی عملکرد 
اصولگرایان پرداخت و گفت: جریان اصولگرایی در حقیقت در اهداف، برنامه ریزی ها 
و حرف هایی که می زند بر مکتب امام است و خود را پایبند به آن می داند اما واقعیت 
این است که وقتی می خواهیم این مبانی و اصول را تحقق دهیم و مردم آنها را 
در زندگی خود لمس کنند، می بینیم این جریان سیاسی در حالی که حرف آن 
را زده در ارائه کارنامه عملکرد قابل قبول و قابل دفاعی نداشته و در هدف گذاری، 
روش و ابزار بدسلیقگی شده است. هر چند برخی بزرگان اصولگرا شاید نپذیرند. 
نواصولگرایی با فرهنگ پدرخواندگی ساخته نمی شود؛ نواصولگرایی پدرخوانده 
نمی خواهد.«اما این همایش بر خلاف انتظار به شروعی خاطره انگیز برای جریانی 
که قالیباف بسیار تاکید داشت، قرار نیست رهبر آن باشد، بلکه تنها می خواهد صدای 
رسای آن باشد، نبود. پس از سخنان تند قالیباف، این بار نوبت به دانشجویانی رسید 
که علاوه بر نقد تند به عملکرد وی، دوره اصولگرایی و اصلاح طلبی را تمام شده 

می دانستند و از قالیباف هم می خواستند به »خط انقلاب« باز گردد.
این چنین اولین گام جدی قالیباف برای فعال کردن جبهه مورد نیاز خود با 
شکست مواجه شد. شکست هایی که به صورت پی در پی در سایر محافل اصولگرایی 
نیز هم همراه شد تا جایی که امروز و پس از گذشت دو سال از طرح این ایده 
همچنان به جز شخص شهردار پیشین تهران و جمعیت پیشرفت و عدالت ایران 
اسلامی کسی در سپهر سیاسی ایران داعیه دار حمایت از این جبهه سیاسی جدید 
نیست.در شرایطی که به نظر می رسید جبهه نواصولگرایی به علت نداشتن جذابیت 
خاصی برای فعالین سیاسی کشور به فراموشی سپرده شده باشد، اما فراخوان 
قالیباف در روز ۲۶ خرداد ۹۸ حدود ۹ ماه پیش از آغاز انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی، حاکی از امیدواری این مدیر سخت کوش برای جا انداختن 
برنامه سیاسی خود برای آینده ایران است. اینکه آیا سرانجام اصرار او بر جبهه 
نواصولگرایی هم به سرنوشت اصرار سه باره او برای رسیدن به مقام ریاست جمهوری 
دچار خواهد شد یا خیر، موضوعی است که برای یافتن پاسخ آن باید صبر کرد، اما 
هر چه هست انتخاب عبارت »بسم الله« در پایان فراخوان اخیر وی اگرچه پایانی بر 
فراخوانش و آغازی بر فعالیت انتخابات آینده است، اما قطعاً نه آغاز و نه پایانی برای 
تلاش های او برای جا انداختن واژه نو اصولگرایی در عرصه سیاسی ایران نخواهد بود.

نکتـه

رئیس جمهور اساس جنگ بدخواهان با ملت ایران را جنگ 
امید یا اراده ها دانست و تاکید کرد: هدف نقشه های شوم دشمنان، 
ناامید کردن ملت ایران از آینده توسعه کشورشان است، اما ملت 
ایران با امید و سرزندگی، دشمنان را در رسیدن به اهدفشان ناامید 

می کند و پیروز جنگ اراده ها خواهد بود.
المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه  حجت الاسلام و 
پایانه مسافربری "سلام " فرودگاه  از  برداری  در مراسم بهره 
بین المللی امام خمینی )ره( اظهار کرد: باوجود همه فشارهای 
دشمنان و بدخواهانی که می خواهند اینگونه القا کنند که توسعه 
ایران متوقف شده و مردم نسبت به آینده کشور ناامید هستند، ما 
هر روز شاهد تحرک تازه ای در اقتصاد و حرکت بزرگ اجتماعی 

در کشور هستیم و این روند با شتاب ادامه خواهد یافت.
رئیس جمهور با بیان اینکه اقدامات دشمنان برای فشار به ملت 
ایران و در عین حال عکس العمل نظام جمهوری اسلامی ایران 
در برابر این فشارها افزایش یافته است، تصریح کرد: پایان این نبرد 
پیروزی ملت خواهد بود؛ چرا که طرف مقابل ملت نیست و ما نیز 
با هیچ ملتی نمی جنگیم، بلکه طرف مقابل ما، عده ای سیاستمدار 

کم تجربه هستند.
روحانی افزود: در این طرف نیز فقط گروهی از مسولان کشور 
نیستند، بلکه همه ملت ایران یکپارچه در این مبارزه حضور دارند 
و تحریم دشمنان به طور مستقیم علیه فرد فرد ایرانیان بویژه 

اقشار ضعیف و کم درآمد است.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دشمنان در این مبارزه علیه 
ملت ایران پیروز نخواهند شد، گفت: مصداق این سخنان نیز 
افتتاح طرح های بزرگ در سراسر کشور و همچنین بهره برداری 
امروز ترمینال با شکوه " سلام" در فرودگاه امام خمینی )ره( 

است .
روحانی با اشاره به اینکه ترمینال سلام ، عمدتا ظرف دو سال 
با تلاش متخصصین ، کارگران و مدیران کشور ساخته شده ، 
خاطرنشان کرد: اگر در گذشته ترمینالی ظرف یک تا دو سال 
ساخته می شد، تعجب می کردیم که چگونه امکان پذیر است که 
ظرف این مدت ترمینالی با شکوه ساخته شود، اما الان شاهدیم 
که فرزندان ایران با تکیه بر اراده ، امید به آینده و عشق به وطن 
می توانند چنین پروژه هایی را که قابل رقابت با پروژه های مشابه 

جهانی است ، بسازند.
رئیس جمهور با بیان اینکه افتتاح ترمینال فرودگاهی با افتتاح 
های دیگر پروژه های اقتصادی متفاوت است ، ادامه داد: افتتاح 
ترمینال یعنی حضور صنعت هوانوردی ، همکاری بین مدیران 
فرودگاهی و نیروی انتظامی و سپاه و همچنین بهره مندی از دیگر 
بخش های مختلف که با کمک یکدیگر یک هواپیما به طور امن 

و سالم در ترمینال پهلو بگیرد و مسافران سالم به مقصد برسند.
رئیس جمهور تاکید کرد: افتتاح ترمینال فرودگاه امام )ره( 
به معنای همکاری، تعاون و وحدت بخش های مختلف در راه 
اندازی یک پروژه مهم خدماتی ، اجتماعی ، اقتصادی و فرهنگی 

در کشورمان است.

توسعه  سمت  به  جهش  و  تحرک  نیازمند  امروز   *
هستیم 

روحانی با تاکید بر اینکه امروز نیازمند تحرک و جهش به 
سمت توسعه هستیم، اظهار کرد: امروز برغم تحریم و فشار 
هواپیماها و صنعت هوایی کشورمان به طور منظم در حال فعالیت 
است و این موضوع برای کشوری که از لحاظ خرید هواپیما، 
قطعات و تعمیرات هیچ مشکلی نداشته باشند، اقدامی راحت 
محسوب می شود اما در کشور ما برغم همه فشارها و مشکلات 
، صنعت هوایی کشورمان مشغول فعالیت و تلاش شبانه روزی 
است؛ لذا باید از همه بخش های هوانوردی کشور قدردانی کنیم.

رئیس جمهور اضافه کرد: امروز صنعت هوانوردی کشورمان 

با وجود همه فشارها در سطح کشورهای پیشرفته جهان در 
مسیر حرکت است البته کمبودها و مشکلاتی وجود دارد اما این 

کمبودها قابل رفع است .
وی با اشاره به اینکه یکی از تلاش های دولت یازدهم و 
دوازدهم ، رونق صنعت هوایی کشورمان بوده است ، گفت: بعد 
از توافق هسته ای  و فضایی که در روابط بین الملل ایجاد کردیم 
توانستیم پس از چند ده سال،  تعدادی هواپیمای مدرن و نو وارد 
کشور کنیم که شاید یکی از آرزوهای مردم عزیزمان بود و این 
روند می توانست ادامه یابد و در مسیر ادامه بود و دولت در پی 
خرید صدها فروند هواپیما در طول سال های آینده به منظور رفاه 

و آسایش مردم و رونق اقتصاد و حمل و نقل کشور بود.
روحانی خاطرنشان کرد: آمریکا امروز بر خلاف همه مقررات 
بین المللی در برابر ملت ایران قرار گرفته است اما دست اندرکاران 
بخش ها و حوزه های صنعت هوایی، با تلاش ها و زحمات خود، 
این صنعت را سرپا نگه داشته اند و از آنان صمیمانه قدردانی 

می کنیم.
* با مقاومت به رونق اقتصادی خواهیم رسید  

با  اینکه مبارزه واقعی و عملی  به  با اشاره  رئیس جمهور 
بدخواهان و مخالفان پیشرفت ایران، اجرا و افتتاح طرح های 
بزرگ گفت: امروز باید عملا در برابر بدخواهان خود مقاومت کنیم 

و عمل ما در برابر آنها، تلاش برای رونق اقتصادی است.
روحانی توسعه گردشگری را از اهداف بزرگ دولت یازدهم و 
دوازدهم برای رونق اقتصادی کشور دانست و تصریح کرد: بهترین 
و راحت ترین وسیله برای توسعه صنعت گردشگری، پیشرفت روز 
افزودن صنعت هوایی کشور است چرا که مردم به صورت هوایی 
می توانند در کوتاه ترین زمان ممکن به مقاصد خود در داخل و 

خارج کشور سفر کنند.
رئیس جمهور افزود: اینکه ایران بتواند مقصد نهایی یا ترانزیت 
برای هواپیماهای باری یا مسافری باشد، جزو حقوق مردم کشور 
است و اینکه صدها و هزاران شغل در کنار صنعت هوایی و 
گردشگری بوجود بیاید و در روند مسافرت مردم تسهیل شود ، از 
جمله حقوق مردم کشورمان محسوب می شود و دولت در این 

راستا گام های خوبی طی سال های اخیر برداشته است.
روحانی با اشاره به اینکه در مسیر دریایی و توسعه بنادر نیز 
طی سال های گذشته اقدامات خوبی انجام گرفته ، اظهارداشت: 
در این حوزه ها نیز با اقدامات انجام شده ، ظرفیت های خوبی 
ایجاد شده که می تواند کشورمان را به سایر کشورها متصل کند.

رئیس جمهور با بیان اینکه توانمندی اقتصادی بخشی از اقتدار 
ملی محسوب می شود، گفت: در مسیر توانمندی اقتصادی، 
توانمندی ترانزیتی نیز اهمیت دارد تا بدینوسیله بتوانیم میلیونها 
تن کالا را از مسیرهای ترانزیتی کشور عبور دهیم و این ارتباط و 

اتصالی است که هیچکس نمی تواند با آن مبارزه کند.
روحانی خاطرنشان کرد: امروز توسعه مسیرهای ترانزیتی 
کشورمان و بویژه بندر چابهار و صنعت هوانوردی، به معنای تعامل 
سازنده با جهان است و این موضوع که مسیر هوایی ایران یکی از 
کریدورهای امن جهانی به شمار می رود بسیار حائز اهمیت بوده 

و به معنای قدرت ترانزیتی کشورمان به شمار می رود.
رئیس جمهور ترانزیت و گردشگری را دو امتیاز مهم جغرافیای 
ایران دانست و اظهار داشت: کشورمان از جنوب به آبهای بین 
المللی متصل است و از دو هزار کیلومتر ساحل برخوردار هستیم 
و در شمال نیز به آبهای منطقه ای متصل می باشیم و جایگاه 
جغرافیایی کشورمان برای عبور فیبرنوری، ریل ، جاده و مسیر 
هوایی می تواند نقش برجسته ای در منطقه داشته باشد و باید 
از این موقعیت جغرافیایی و جایگاه خود به خوبی و در راستای 

منافع مردم استفاده کنیم.

این  فرزندان  اراده  محصول  سلام  پایانه  افتتاح   *
سرزمین است 

روحانی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ترمینال 
"سلام" امام خمینی ) ره( بدست مهندسان ایرانی و با مصالح و 
تجهیزات ایرانی احداث شده است، گفت: احداث این ترمینال به 
معنای خود کفایی کشورمان در بهره برداری از اینگونه ترمینال 

ها است.
 رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز در بسیاری از رشته های 
فنی و مهندسی قادر هستیم به سایر کشورها خدمات ارائه دهیم 
و مسئولین کشورهای خارجی در دیدارهای دو جانبه اذعان می 
کنند که شرکت های ایرانی از لحاظ کیفیت کار و زمان اجرای 
طرحها، بسیار بهتر از شرکت های سایر کشورها فعالیت می کنند.

روحانی با تاکید بر اینکه باید به گونه ای به جهان متصل شویم 
که این پیوند و اتصال جدانکردنی باشد، گفت: امروز بدخواهان 
ملت ایران توانسته اند رابطه ما را در تعامل تجاری ، اقتصادی و 
بانکی با جهان تضعیف کنند اما در برخی از بخش ها نتوانسته 
اند اقدامی انجام دهند، لذا باید به گونه ای با جهان پیوند و اتصال 
برقرار کنیم که این اتصال غیر قابل جدایی باشد و این می تواند به 

معنای تضمین اقتصاد و تجارت کشورمان باشد.

* هیچ کس در جهان نیست که از کار ایران تجلیل 
نکند  

رئیس جمهور با  اشاره به تلاش های ناموفق آمریکا برای 
قطع ارتباط ایران با دنیا تاکید کرد: باوجود تلاش های آمریکا ، 
مسئولان ایرانی در تمام اجلاس های بین المللی می درخشند و 
ارتباطات جمهوری اسلامی ایران با سایر کشورها خوب است و اگر 
شرکتی در دنیا بدلیل فشارهای آمریکا نمی تواند با ما همکاری 

کند این موضوع را با تاسف اعلام و آمریکا را محکوم می کند.
روحانی با تاکید بر اینکه در تقابل با آمریکا، کشورهای جهان 
از ایران تجلیل می کنند، ادامه داد: ایران به امضا ، عهد و توافقات 
بین المللی وفادار بود و این طرف مقابل بود که همه توافقات و 
مقررات بین المللی را زیر پا گذاشت و اکنون همه دنیا آمریکا را به 
عنوان کشور متخلف ، عهد شکن و برخلاف مقررات انسانی می 

شناسند و معترف هستند.
وی  با بیان اینکه اگر بانک و شرکت های خارجی در همکاری 
با ایران دچار مشکل هستند، در حقانیت ما کسی تردید ندارد، 
تصریح کرد: این نقطه ارزشمند تاریخی برای ایران است که در 
مقابله با یک ابرقدرت به گونه ای از لحاظ سیاسی و حقوقی 
حرکت کرده که کسی ما را محکوم نمی کند و این یک موفقیت 

مهم است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه برغم تحریم ها حرکت های 
افزود:  انجام شده است،  اقتصادی در کشور  خوبی در بخش 
آمارهای سه ماهه نشان می دهد به رغم رشد منفی اقتصادی تا 
پایان سال رشد مثبت خواهد شد و برای پروژه های عمرانی برای 
سال جاری بودجه های لازم در نظر گرفته شده است و در سه 
ماهه اول سال با پرداخت این اعتبارات حرکت های خوب عمرانی 

ادامه خواهد داشت.

* پیوند ایران با دنیا ناگسستنی است
رئیس جمهور گفت: بعضی کشور ها سعی می کنند اتصال 
ما را با دیگر کشور ها قطع کنند، اما همکاری های ایران باید با 
کشور های دیگر به گونه ای باشد که هیچ کشوری نتواند ما را از 

دیگر کشور های دنیا جدا کند.  
روحانی با اشاره به قول وزیر راه و شهرسازی برای تحویل 400 
هزار واحد مسکونی به مردم، گفت: همه بخش های خصوصی 
برای این مهم به کار دعوت شده اند و سرمایه گذاران و شرکت 

ها ورود خواهند کرد.
رئیس جمهور همچنین به طرح وزارت راه و شهرسازی برای 
خانه دار شدن کارمندان دولت اشاره کرد و گفت: کارمندان از روز 
اول استخدام با اختصاص بخش کمی از حقوق خود تا ۱0 سال 
پس از استخدام ، صاحب منزل خواهند شد و مراحل آماده سازی 
و تکمیل این طرح در دست بررسی است تا جوانان در ابتدای 

شروع  کار خود دغدغه مسکن نداشته باشند.
روحانی ادامه داد: تا پایان سال طرح های مهمی از جمله 
بخش اول آزاد راه تهران - شمال در تابستان افتتاح می شود که 
این طرح بسیار مهم با پیگیری مستمر به ثمر خواهد رسید تا امید 

و نشاط به مردم داده شود.
رئیس جمهور با اشاره به ترافیک های سنگین جاده ای شمال 
کشور در ایام تعطیلات افزود: پس از افتتاح راه آهن تهران به 
رشت ، مسافرانی که از این مسیر ریلی برای سفر به شمال استفاده 
کرده اند از مسیر جذاب و بدون ترافیک لذت برده  و صرفه جویی 

ارزشمندی نیز در مصرف سوخت انجام شد.
رئیس جمهور همچنین از تلاش های صنعتگران ، کارکنان و 
همچنین هنرمندانی که آثار آنها در ترمینال پیشرفته سلام ، مورد 

استفاده قرار گرفته است ، قدردانی کرد.

روحانی در مراسم بهره برداری از پایانه مسافربری سلام فرودگاه امام خمینی)ره( :

ملت ایران پیروز جنگ اراده ها خواهد بود

معـاون اول قـوه قضاییـه گفت: تا آخـر اردیبهشـت ۸۲۵ پرونده بـه دادگاه رفت که 
تعـدادی دلال ارزی بودنـد کـه در زمـان خودش بسـیار مؤثر بود. یک تعداد هـم از افراد 
دارای موقعیت هـای بـالای اجتماعی و اقتصـادی بودند. از مجموع ۸۲۵ نفر بـرای ۲4۱ 

نفـر حکم قطعی صادر شـد.
حجـت الاسـلام محسـنی اژه ای رئیـس سـتاد بزرگداشـت هفتـه قوه قضائیـه در 
نشسـت خبری که به مناسـبت فرارسـیدن هفته قوه قضائیه برگزار شد، ضمن تبریک 
فرارسـیدن این هفته و گرامیداشـت یاد شـهدای نظام جمهوری اسـلامی گفت: هیچ 
گاه یـاد و خاطـره شـهدای بـزرگ از ذهـن مـردم از یاد نمی رود و هیـچ گاه جنایتی که 
تروریسـت ها در بعـد از انقـلاب و مخصوصـاً در هفتـم تیـر انجام دادند محو نمی شـود 
و مـردم بـه یـاد دارنـد که ایـن تروریسـت ها از ناحیه چه کسـانی حمایت می شـوند و 
کشـورهایی که این تروریسـت های جانـی را در دامن خود گرفته انـد، باقی خواهد ماند.

محسـنی اژه ای با اشـاره به نام گذاری روزهای هفته قوه قضائیه گفت: روز شـنبه اول 
تیرمـاه بنـام »قوه قضائیه و عدالت«، روز یکشـنبه دوم تیرماه بنام »قوه قضائیه و سـند 
تحول قضائی«، روز دوشـنبه سـوم تیرماه بنام »قوه قضائیه و حفظ حقوق و منافع ملی 
جمهوری اسـلامی در عرصه های بین المللی«، روز سـه شـنبه چهارم تیرماه بنام »قوه 
قضائیه و همکاری قوا در اصلاح روندها و بسترهای فساد«، روز چهارشنبه ۵ تیرماه بنام 
»قوه قضائیه و اسـتقلال و پایه بندی به قانون در پرتوی ولایت مداری«، روز پنج شـنبه 
۶ تیرمـاه بنـام »قوه قضائیـه و تلاش جهادی از صیانت از ارزشـهای اسـلامی و تولید و 
کارآفرینـی« و روز جمعـه ۷ تیرماه بنام »قوه قضائیه و امنیت ملی و احیای حقوق عامه 

و آزادی های مشـروع« اسـامی روزهای هفته قوه قضائیه است.
معـاون اول قـوه قضائیـه افزود: از اول اردیبهشـت تـا امروز ۱0 آئین نامـه و لایحه ای 
که بخشـی از آنها زمان قانونی شـان گذشـته بود انجام شـد و کار کارشناسـی ۸ آئین 
نامـه انجـام و تدویـن و ابلاغ شـد و دو لایحه به دولت ارسـال شـد. ۶ الـی ۷ مورد دیگر 
از آئیـن نامه هـا بـه زودی در هفته هـای آینده کارشـان تمام خواهد شـد و اگر مجموع 
ایـن لوایـح در دولـت و مجلـس انجام شـود قـدم بزرگی برای بعضـی از امور اسـت که 

برداشـته می شود.
وی افزود: یکی از مسـائلی که قبلًا هم بود و احتمالاً ادامه هم داشـته باشـد مربوط 
بـه مـاده 4۷۷ اسـت کـه مربوط به فرجـام خواهی فوق العاده می شـود. تشـخیص این 
فرجام خواهی به شـخص رئیس قوه قضائیه سـپرده شـده است که کار مشکلی است و 
در ایـن مـدت کوتاه با یـک اقدام انقلابی و زحمت فوق العاده همکاران ما بیـش از ۶00 
پرونـده از ایـن مـاده 4۷۷ تعیین تکلیف قطعی شـده و بیـش از دو هزار پرونده توسـط 
رئیـس قـوه قضائیـه جهت بررسـی دوبـاره امضا شـد. ۱۷00 پرونـده هم بـرای امضای 
نهایـی آماده اسـت. در مجمـوع نزدیک به چهار هزار مـورد از این پرونده ها بررسـی و یا 

در حـال ارسـال به دیوان عالی اسـت.
محسـنی اژه ای افـزود: موضـوع دیگـر مربـوط به اسـتیذان قصـاص بود. بر اسـاس 
تفویـض از سـوی رهبـری اذن اجـرای قصـاص باید از سـوی رئیس قوه قضائیه باشـد. 
پـس از تعطیلات فروردین امسـال بیـش از ۳۵0 مورد اذن صادر شـد و نزدیک به ۲۵0 
مـورد هـم آمـاده ارائه به رئیس قوه قضائیه اسـت. البته با توجه به حجـم کار رئیس قوه 

قضائیـه، رئیـس دسـتگاه قضا برای فـرد دیگری هـم از رهبری اذن گرفته اسـت.
وی با اشـاره به تشـدید مبارزه با مفاسـد اقتصادی افزود: در دوره قبل آیت الله آملی 
لاریجانی به دلیل جنگ اقتصادی که دشـمن با ما دارد اجازه ای گرفته شـد و بالاترین 
قدم بود و این قضیه الان هم با روحیه جهادی ادامه پیدا می کند که شـاهد رسـیدگی 
بـه برخـی از پرونده ها در تهران و برخی از شهرسـتان ها هسـتیم و اخیراً هم شـعبه ای 

ویژه ای در گلسـتان و قم تشکیل شده است.
وی افـزود: از اواخـر مـرداد مـاه سـال قبـل کار دادگاه های ویژه شـروع شـد و تا آخر 
اردیبهشـت مـاه ۸۲۵ نفر پرونده هایشـان تشـکیل شـده و بـه دادگاه رفته اسـت البته 
تعـدادی از آنهـا دلالان ارزی بودنـد. از ایـن ۸۲۵ مـورد کـه بـه دادگاه رفتـه تـا آخـر 
اردیبهشـت ماه ۲4۱ نفر حکم قطعی شـان صادر شـده اسـت و ۷ نفر تبرئه و بقیه در 

حـال محاکمه انـد زیـرا برخـی از پرونـده ۳0 الی 40 متهـم دارد.
معـاون اول قـوه قضائیـه گفت: بدیهـی اسـت کـه در گام دوم انقلاب بایـد در همه 
بخش هـای نظـام اقدامـات تحولـی و نـو برداشـته شـود و قـوه قضائیه هـم از ایـن امر 
مسـتثنی نیسـت و در ایـن دوره جدید که ریاسـت محترم قوه قضائیه همزمـان با گام 
دوم انقلاب دوره شـان همزمان شـده برنامه هایی دارند. قرار اسـت برنامه ها در ۳ بخش 

کوتـاه مـدت، میـان مـدت و دراز مدت انجام شـود.
وی افزود: یکی از مواردی که در سـند تحول قوه قضائیه پیش بینی شـده اسـتفاده 

از ظرفیت هـای موجـود در قوه قضائیه اسـت و ما مطالعه کردیم که ببینیـم آیا از همه 
ظرفیت هـای موجـود اسـتفاده کردیم یا خیـر و برای این کار با همـه صاحب نظران قوه 
قضائیـه صحبـت شـد و سیاسـت های کلـی هم ملاحظه شـد کـه می توان بـا روحیه 

انقلابـی از این ظرفیت ها اسـتفاده کرد.
وی افـزود: اسـتفاده از ظرفیت هـای دو قـوه دیگـر مجلـس و دولت باید انجام شـود 
و هیـأت رئیسـه و تعـداد قابـل توجهـی از نمایندگان مجلس با ریاسـت قوه جلسـاتی 
داشـتند و متعاقب آن برنامه ریزی شـد که چگونه می شـود از ظرفیت بیشـتر مجلس 
در گام دوم انقـلاب اسـتفاده کـرد و بـر همین اسـاس در حال برنامه ریزی هسـتیم که 
جلسـات مشـترکی با دولت و کل هیأت دولت داشـته باشـیم تا در آنجا هم بتوانیم از 

همـه ظرفیت ها اسـتفاده کنیم.
محسـنی اژه ای افزود: در این مدت کوتاه رئیس قوه قضائیه به ۶ اسـتان سـفر کردند 
و با مجموعه دسـتگاه قضائی آن اسـتان، حقوقدانان، وکلا، دانشـجویان، اصحاب رسانه، 
حـوزه علمیـه و بـا بعضـی از افـراد در بخش خصوصـی و با بعضی از بخش هـای دیگر 
جامعه ظرف همین مدت جلسـه داشـتند. در خصوص مسـائلی مانند زنان در جامعه 
نقطـه نظراتی گرفته شـده و برنامه های کوتـاه مدت و میان مدت طرح شـده و در حال 

اجرا هستیم.
محسـنی اژه ای گفت: برنامه های جدی برای حمایت از آمران معروف و گزارشـگران 

فسـاد اعم از محیط جامعه و کار داریم.
وی در پاسـخ به سـوالی مبنی بر اینکه آیا رئیس دسـتگاه قضائی معاونی به عنوان 
معـاون امـور زنـان دارد یا خیر؟ گفت: خیـر، در حال حاضر رئیس قوه قضاییه معاونی به 

عنـوان معاون امور زنـان را ندارد.
محسـنی اژه ای در پاسـخ به سـوالی درباره مهمترین لوایح و آئین نامه های تصویب و 
ابـلاغ شـده گفـت: یکی از این لوایـح، لایحه صیانت و امنیت حقوق زنان بـود. لایحه ای 
کـه از طـرف دولـت آمـده بود، اصلاحات اساسـی بـروی آن صـورت گرفت و می شـود 
گفت آن لایحه نیسـت زیرا واقعاً قابل اصلاح نبود و آنچه به دولت ارسـال شـده لایحه 

است. جدیدی 
وی در پاسـخ بـه سـوالی مبنی بر اینکـه آیا رئیس قوه قضائیـه ملاقات های مردمی 
بـه سـبک و روش مرحـوم آیت الله هاشـمی شـاهرودی خواهد داشـت یـا خیر؟ گفت: 
رئیـس قوه قضاییـه تا الان نشسـت های مختلفی با گروه های مختلف داشـته اسـت اما 
اینکـه یـک روز مشـخص تعیین شـود بـرای ملاقـات مردمی معلـوم نیسـت و به این 
نتیجه نرسـیدیم که مفید باشـد؛ بنابراین به این شکل قرار نشـده اما قرار شده ترتیبی 
مقرر شـود که مجموعه قوه قضاییه با مردم ارتباط نزدیکتر داشـته باشـد. البته در زمان 
مرحوم آیت الله هاشـمی شـاهرودی هم ملاقات های مردمی به آن سـبک آسیب هایی 

داشـته که همان آسـیب ها منجر به تعطیلی شـد.
معاون اول دسـتگاه قضائی در پاسـخ به سـوالی درباره تعیین تکلیف افراد پذیرفته 
شـده در آزمون اسـتخدامی اداری قوه قضاییه گفت: مشکل اساسی این است که بودجه 
لازم بایـد تأمیـن داده شـود. فعـلًا قرار شـده به ازای هر فردی که بازنشسـته می شـود، 
افراد پذیرفته شـده جذب شـوند و شـاید طی هفته های آینده بتوانیم یک سـوم از این 
افـراد را جـذب کنیـم.وی در پاسـخ به سـوالی دربـاره اعلام زمان رسـیدگی بـه پرونده 

نجفـی گفـت: پرونده تعیین وقت شـده ولی از زمان رسـیدگی اطـلاع ندارم.
وی در پاسـخ بـه سـوالی درباره علت انتقـال پرونده زمین خواری سـنگان قزوین به 
تهران، گفت: اگر در یک حوزه معذوراتی باشـد تقاضا می کنند و پرونده احاله می شـود. 

دلیل انتقال آن را نمی دانم. از سـخنگو بپرسید.
محسـنی اژه ای افـزود: رویکـرد قـوه قضائیه در زمینه مبارزه با فسـاد تغییری نکرده 
اسـت و قوه قضائیه با هر جرم و جنایی به ویژه اگر سـازمان یافته باشـد چه در فضای 

مجـازی و چـه در فضای حقوقـی برخورد می کند.

* کاهش چک های برگشتی 
وی افـزود: مـا در سـال ۹۶ حـدود ۱۷ میلیون و ۳00 هزار چک برگشـتی داشـتیم 
که این عدد در سـال ۹۷ به ۱۳ میلیون چک برگشـتی رسـید که این نتیجه مجموعه 
اقدامات دولت، بانک مرکزی و قوه قضائیه بود. سـال ۹۷ مشـکلات اقتصادی بدتر شـد 
و بـه تبـع آن باید تعداد چک های برگشـتی افزایش پیـدا می کرد و مـا در فروردین ماه 
۹۷ حدود ۹۵0 هزار چک برگشـتی داشـتیم و این اعداد در فروردین ۹۸ به ۵00 هزار 

چک برگشتی رسید.
محسـنی اژه ای در پاسـخ به سـوالی درباره صحبت های نزار زاکا بعد از آزادی از زندان 

گفـت: خارج از توقع من نیسـت که فـردی از زندان خارج می شـود صحبتی نکند. این 
موضوع روندی داشـت که انجام شـد و فکر نمی کنم نیاز به توضیح بیشـتری داشـته 

باشـد. اگر نیاز به توضیح باشـد آنطور که دادسـتان گفت آن را خواهیم گفت.
وی گفت: برای آینده دسـتورالعملی در دسـت بررسـی است تا پرونده معوق نداشته 

باشیم.
معـاون اول قـوه قضائیـه افـزود: اقـدام بعدی ما پیگیری امور اسـت. به عنـوان مثال 
قوانین نوشـته می شـود، اما شـخصی نیسـت که آن ها را پیگیری کند. خروجی نهایی 
قوه قضائیه صدور حکم اسـت و ما بخش نامه ای به همه دادگسـتری ها ارسـال کردیم 
کـه احـکام اجرا نشـده کیفـری و حقوقی را بـا دلیل آن برای ما ارسـال کننـد که اکثر 
اسـتان ها این کار را انجام دادند. ما در پرونده ها مواردی را پیدا کردیم که می توانسـتیم 
اقداماتـی انجـام دهیـم کـه حکم صـادر شـده زودتر اجرا شـود؛ بـه عنوان مثـال برای 
بازداشـت افـراد متـواری با نیروی انتظامی مذاکره کردیم و سـردار اشـتری فرمانده ناجا 
هـم قبـول کردنـد در این رابطه اقدام ویژه داشـته باشـند. ما از پیشـنهادات رسـانه ها و 

سمن ها اسـتقبال می کنیم.
وی در پاسـخ بـه سـوالی درباره اینکه رئیس قوه قضائیه بدلیل حجم زیـاد کاری در 
رابطـه بـا اسـتیذان قصاص از رهبـری اجازه فـرد دیگری را گرفتـه بودند و آیـا این فرد 

خودتان هسـتید، گفت: برای اسـتیذان محسـنی است.
معـاون اول قوه قضائیه در پاسـخ به سـوالی مبنی بر اینکه آیا با بدنه موجـود در قوه 
قضائیـه امکان ایجاد تحول در دسـتگاه قضائی وجود دارد، اظهار کـرد: ما در حال حاضر 
4 هـزار قاضـی جوان داریم و در برنامه ششـم هم اجازه جـذب 4 هزار قاضی دیگر داریم 
و اجـازه جـذب کارمنـد هـم داریم کـه تعـدادی را جذب و تعـدادی هم کارهـای آن ها 
انجام شـده اسـت. فقط مشـکل بودجه برای جذب آن ها داریم. البته تعدادی از مدیران 
هم جابجا شـدند و رؤسـای کل دادگسـتری برخی اسـتان ها تغییر کرد و در آینده نیز 

نیروهای جدید جایگزین می شـوند.
وی گفـت: قرار اسـت در همایش قوه قضائیه سـند تحول به صـورت دقیق توضیح 

داده و تبیین شود.

* انفصال 60 قاضی در رده های مختلف از دستگاه قضا 
محسـنی اژه ای تصریح کرد: از اواسط اردیبهشـت ماه تا کنون ۶0 قاضی در رده های 
مختلـف از دسـتگاه قضـا حکم انفصـال گرفتند. برخـی از آنهـا نه تنهـا نمی توانند در 
مشاغل قضائی فعالیت کنند بلکه در هیچ پست دولتی هم نمی توانند مشغول باشند. 
عـده دیگـری هـم هسـتند که بـا بازخرید شـدن انفصـال پیدا کردنـد و عـده دیگری 
اتهاماتی دارند که در حال بررسـی اسـت؛ بنابراین تشویق و تنبیه توأمان در قوه قضائیه 

آغاز شـده بـود که ادامـه دارد.
معـاون اول قـوه قضائیه با بیان اینکه رسـیدگی به پرونده های مسـن یکـی دیگر از 
برنامه های قوه قضائیه اسـت گفت: در گام اول گزارشـی از تعداد این پرونده ها خواسـته 
شـد. طبـق گـزارش بخشـی از ایـن پرونده ها مربوط بـه عدم تعلل قاضی می شـود که 
خود پرونده مشـکلاتی دارد. دسـته دیگر مربوط به پرونده هایی اسـت که به حجم زیاد 
کار قاضـی مربوط می شـود که در این رابطه سـعی کردیم اقداماتـی در این رابطه انجام 

شـود و دسـتور العملی هم در این زمینه در حال تدوین اسـت.
وی بـا ذکـر اسـامی روزهای هفته قوه قضائیه گفت: امسـال یک اقـدام متفاوتی در 
هفته قوه قضائیه شـده و همایش سراسـری داریم اما کاربردی و داخلی است . تشخیص 
داده شـد که امسـال این همایش با کمترین اقدام مالی انجام شـود و دیگر اینکه وقت 
زیادی گرفته نشـود و خروجی کاربردی تری داشـته باشـد. گفتیم جلسـات کاربردی با 
دولـت و مجلـس جـدا تشـکیل می دهیم که با مجلـس انجام شـد و با دولـت در حال 

است. انجام 
وی افـزود: یکـی دیگـر از کارهـای ما در هفته قوه قضائیه دیدار بخشـی از مدیران با 
مقـام معظم رهبری بود ولی امسـال به دلیل درخواسـت زیادی کـه از قوه قضائیه برای 
دیـدار بـا مقـام معظم رهبری شـده بود قرار شـد که امسـال به ظرفیت حسـینیه که 
دفتر رهبری اعلام می کنند از تهران و اسـتان ها داشـته باشـیم. همچنین یکی دیگر از 
تغییرات نشسـت با خانواده شـهدای ایثارگران اسـت که با حضور ریاسـت قوه قضائیه 
اسـت ولی در سـال های قبل به ریاسـت معاون اول بود. امسـال ریاسـت قوه قضائیه دو 
سـه جلسـه دیگر هم دارد که یک جلسـه با سـفرا و کارداران و نمایندگان بین المللی 
که در تهران هسـتند دارند که سـال های قبل آن را نداشـتیم. یک جلسـه دیگر هم با 

نخبگان و حقوقدانان آشـنا به حقوق زنان اسـت دارند.

معاون اول قوه قضاییه  خبرداد

صدور حکم قطعی برای ۲۴۱ اخلالگر اقتصادی 
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به دوستانمان سلام برسان و آنان را به پرهيز از خداوند و كار نيك 
سفارش كن و اينكه تندرستشان از بيمارشان عيادت كند و توانگرشان 
به تهى دستشان رسيدگى كند و زنده شان در تشييع جنازه مرده شان 
حاضر شود و در خانه ها گرد هم آيند و براى شناخت دين مذاكره كنند؛ 
چرا كه اين كارها امر )امامت( ما را زنده مى دارد. رحمت خدا بر آن كس 

كه امر ما را زنده بگرداند!

چهارشنبه - 29 خرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4825

نامحـرمانه
آخرین آمار معتادان موادمخدر در ایران

معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: سالانه حدود ۸ میلیون نفر در جهان به دلیل 
مصرف مواد دخانی فوت می کنند که از این تعداد حدود ۵۵ تا ۶۰ هزار نفر ایرانی هستند. ایرج حریرچی 
روز سه شنبه درباره مصرف دخانیات افزود: در کشور ما سالانه ۱۰ هزار میلیارد تومان صرف خرید 
دخانیات شده و ۳۰ هزار میلیارد تومان نیز صرف هزینه های بهداشتی درمانی افرادی که دخانیات 
استعمال می کنند، می شود. همچنین ۷۰ هزار میلیارد تومان هم صرف هزینه های غیرمستقیم مثل 
ناتوانی و مرگ و میر زودرس می شود.معاون کل وزارت بهداشت بیان کرد: در حال حاضر ۲ میلیون و 
۸۰۰ هزار معتاد به مواد مخدر داریم. ۲ نوع رویکرد در مبارزه با مواد مخدر وجود دارد که یکی رویکرد 
پرهیز و عدم ابتلاء است که از مبارزه با قاچاق شروع می شود. چون کشور ما در همسایگی کشورهایی 
است که ترانزیت مواد مخدر به کشورهای اروپایی انجام می دهند، نمی توانیم کشور خودمان را عاری 

از آن کنیم.
 

ختم رسیدگی به پرونده محمد رضا خاتمی
چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمدرضا خاتمی صبح امروز در شعبه ۱۰۵۷ مجتمع قضایی 
کارکنان دولت برگزار شد.به گزارش مهر، چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمدرضا خاتمی صبح 
دیروز در شعبه ۱۰۵۷ مجتمع قضایی کارکنان دولت به ریاست قاضی عالیشاه و با حضور نماینده 
دادستان، متهم، وکلای مدافع و نمایندگان رسانه ها برگزار شد.در ابتدای جلسه، قاضی عالیشاه از متهم 
خواست با حضور در جایگاه دفاعیات خود را بیان کند.پس از دفاعایت متهم، نماینده دادستان تهران با 
اخذ اذن از قاضی به دفاع از کیفرخواست پرداخت.پس از اظهارات نماینده دادستان، قاضی از متهم و 
وکیل وی خواست تا آخرین دفاعیات خود را مطرح کنند.متهم محمدرضا خاتمی ضمن بیان برخی 
توضیحات در رابطه با دفاع نماینده دادستان از کیفرخواست، آخرین دفاعیات خود را مطرح کرد و پس 
از آن حسین زاده وکیل وی به دفاع از موکل خود پرداخت.قاضی عالیشاه در پایان و پس از اخذ آخرین 

دفاع از متهم و وکیل وی، ضمن اعلام ختم رسیدگی از صدور حکم در مهلت قانونی خبر داد.

 ادامه »دورهمی« با مهران مدیری منتفی شد
 مصطفی احمدی تهیه کننده »دورهمی« با منتفی دانستن بازگشت این برنامه با اجرای مهران مدیری به 
آنتن، خبرهای منتشر شده درباره مذاکره با مدیری برای ساخت سریال در تلویزیون را هم تکذیب کرد.برنامه 
»دورهمی« با اجرای مهران مدیری و تهیه کنندگی مصطفی احمدی یکی از پرمخاطب ترین برنامه های 
سیما در سال گذشته بود که براساس مذاکرات مدیران با عوامل، قرار بر تولید فصل جدید آن برای پخش در 
سال ۹۸ بود.هرچند این برنامه به رغم اعلام اولیه، به ایام نوروز نرسید اما پخش تک قسمت ویژه روز سیزده 
فروردین ماه و رونمایی از دکور فصل جدید نشان داد که عزم مسئولان شبکه نسیم و مهمتر از آن تیم تولید 

این برنامه برای ادامه تولید و پخش سری جدید بسیار جدی است.
 

عذرخواهی شهردار تهران از مردم 
 شهردار تهران با بیان این که ما از مردم تهران عذرخواهی می کنیم؛ چرا که سرویس حمل و نقل 
متناسب با حجم درخواست ها نیست، افزود: ما حجم تراکم و تجمع در ایستگاه های اتوبوس را می بینیم 
و باید تمام تلاش خود را برای جبران این ضعف انجام دهیم و دولت نیز علی رغم همه شرایط خاص 
کمک خواهد کرد. پیروز حناچی صبخ دیروز در مراسم رونمایی از ناوگان اتوبوسرانی شهر تهران با بیان 
این که باید راهکارهایی اتخاذ کنیم که بانک ها و موسسات مالی نیز پشت نوسازی بیایند، ادامه داد: امروز 
با کمک بخش خصوصی توانستیم مینی بوس های نو با فیلتر دوده را وارد چرخه کنیم و باید تلاش کنیم 

فیلتر دوده که یک الزام است در داخل کشور تولید شود.
 

حقوق مدیرعامل اسبق بانک سرمایه ماهیانه ۱۳۲ میلیون تومان 
نماینده سازمان بازرسی کل کشور در دادگاه رسیدگی به اتهامات متهمان بانک سرمایه گفت: 
محمدرضا خانی مدیرعامل اسبق بانک سرمایه ماهی ۱۳۲ میلیون تومان حقوق می گرفته و کل 

دریافتی وی از این بانک بالغ بر یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان است.

پاک آیین مدیرکل روابط عمومی مجلس شد 
پدرام پاک آیین مدیرکل فرهنگی و روابط عمومی مجلس شد.مراسم تودیع و معارفه مدیرکل 
فرهنگی و روابط عمومی مجلس بعد از ظهر دیروز با حضور نوری قزلجه معاون اجرایی مجلس برگزار 
شد و پدرام پاک آیین جایگزین مهدی کیایی شد.پاک آیین پیش از این مدیر کل اخبار داخلی وزارت 

ارشاد و مدیر کل اطلاع رسانی و ارتباطات مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است.

دانشگاه آزاد مقصر حادثه دانشگاه علوم  تحقیقات
گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره حادثه واژگونی اتوبوس دانشگاه علوم و تحقیقات 
قرائت و بر این اساس مشخص شد دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان کارفرما و شرکت مهران گشت مقصر 
هستند.همچنین با بررسی صورت گرفته مشخص شد که استفاده از تله کابین برای جابه جایی حدود 

۴۰ هزار دانشجوی این واحد امکان منطقی ندارد.

تردد وسایل نقلیه فرسوده در کلان شهرها ممنوع شد 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز حمل و نقل خودروها و وسایل نقلیه موتوری فرسوده در 
کلان شهرها را ممنوع کردند. نمایندگان در جلسه علنی دیروز-سه شنبه- مجلس شورای اسلامی ماده 
۹ طرح یک فوریتی ساماندهی صنعت خودرو را با ۱۶۱ رای موافق، ۱۵ رای مخالف و یک رای ممتنع 
از ۲۱۶ نماینده حاضر تصویب کردندبر اساس ماده ۹ حمل بار و مسافر توسط وسائط نقلیه موتوری پس 

از رسیدن به سن فرسودگی در کلان شهرها ممنوع است.

دادستان قم :

برخورد با اخلال گران اقتصادی
 با جدیت دنبال می شود

دادستان قم گفت: برخورد با اخلال گران نظام اقتصادی در حوزه های مختلف به صورت قاطع 
برخورد می شود. 

مهدی کاهه در گفت وگویی اظهار داشت: در راستای احیای حقوق عامه و جلوگیری از تضییع 
حقوق مردم، دادستانی برخورد قاطع با اخلالگران نظام اقتصادی در حوزه های مختلف را در دستور کار 
خود قرار داده است مانند بعضی که به بهانه احداث پروژه های عمرانی، ساخت و ساز با جذب سرمایه 
های مردم به حیف و میل آن می پردازند از جمله پروژه رضوان که حدوداً از سال ۸۹ اقدام به جذب 

سرمایه ۱۰۰ میلیارد تومان از مردم نموده و حدود ۱۴۰۰ شاکی دارد.
وی افزود: دراین رابطه با تشکیل پرونده قضایی تاکنون ۵ نفر از متهمین اعم از پرسنل، کارکنان، 
دلالان فعال شناسایی، دستگیر و بعد از تفهیم اتهام انتصابی با قرار بازداشت موقت به زندان معرفی 
گردیده و ۵ نفر دیگر نیز تحت تعقیب که به محض شناسایی دستگیر و برخورد قضایی با آنان خواهد 

گردید.
وی گفت: البته نظارت و بازرسی نهادهای ذی ربط اعم از خصوصی، عمومی و صنفی می بایست 
گسترش و با اهتمام بیشتری صورت گیرد و هشدارهای لازم بر اجرای وظیفه مزبور به مسئولین مربوطه 

نیز داده شده است والا در صورت احراز مسامحه برخورد قضایی خواهد گردید.

شهردار قم گفت: ۴۰۰ میلیارد تومان 
اوراق برای توسعه بلوار پیامبر اعظم)ص(به 
شهروندان فروخته شده است، حقیقت این 
است که ورود سلایق شخصی و بخشی 
مانع از رونق سرمایه گذاری در این بلوار 

شده است.
عصر  نژاد  سقائیان  مرتضی  سید 
رسمی  جلسه  در صدمین  روزدوشنبه 
در سالن  قم که  علنی شورای شهر  و 
جلسات ساختمان شهید باکری برگزار 
شد، اظهار داشت: نگاه های منفی شورای 
عالی معماری و شهرسازی کشور مانع 
پیامبر  بلوار  در  ایجاد سرمایه گذاری  از 

اعظم)ص( می شود.
در  سرمایه گذاری  افزود:برای  وی 
بلوار پیامبر اعظم)ص( تمام مصوبات و 
شرایط لازم از سال های قبل تأمین شده 
و اشکالات جدیدی که در رابطه با عدم 
امکان سرمایه گذاری در این بلوار مطرح 
ندارد. اعراب  قانون و  از  می شود محلی 

به عنوان  کرد:  خاطرنشان  قم  شهردار 
شهردار قم ضامن هرگونه سرمایه گذاری 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( هستم و هرگونه 
مشکلی که در این رابطه به وجود بیاید 
را  شهرداری قم ضمانت حل وفصل آن 
نگران  سرمایه گذاران  می کند،  تضمین 
نباشند.سقائیان نژاد تاکید کرد: با حل 
بلوار  در  سرمایه گذاری  فعلی  مشکلات 

باید  که  تعاملاتی  و  اعظم)ص(  پیامبر 
بگیرد،  انجام  کشور  و  استان  در سطح 
ادامه  با  سرمایه گذاران نگرانی در رابطه 
سرمایه گذاری و ارائه طرح های پیشنهادی 
نداشته باشند. وی عنوان کرد: مصوبات 
کمیسیون ماده ۵ و همچنین مصوبات 
معماری  عالی  از شورای  سرمایه گذاری 
پیامبر  بلوار  با  رابطه  در  شهرسازی  و 

اعظم)ص( گرفته شده است، فرمانداری 
باید نسبت به اهمیت مسئله سرمایه گذاری 
نگاه وسیع تری از خود به خرج دهد.وی با 
اشاره به اوراق مشارکت فروخته شده برای 
توسعه بلوار پیامبر اعظم)ص( گفت: ۴۰۰ 
میلیارد تومان اوراق برای توسعه این بلوار 
به شهروندان فروخته شده است، حقیقت 
و  شخصی  سلایق  ورود  که  است  این 
بخشی مانع از رونق سرمایه گذاری در این 

بلوار شده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر قم نیز خاطرنشان 
نهادهای ملی  برخی  کرد: سنگ اندازی 
در توسعه و رونق سرمایه گذاری در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( کاملًا مشهود بوده و 
نگران کننده است.روح الله امراللهی تصریح 
کرد: بلوار پیامبر اعظم)ص( تنها بلوار در 
سطح کشور بوده که تراکم ۱۵۰ درصد 
و سطح اشغال ۲۵ درصد در آن کاملًا 

رعایت شده است.

شهردارقم مطرح کرد

دلایل عدم رونق سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص(

شما زیاد می خورید و می پوشید!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد

فعالیت 101 مرکز درمان معتادان در قم 
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: در این استان 
۱۴ مرکز دولتی و ۸۷ مرکز خصوصی در زمینه درمان معتادان فعالیت 
می کنند. ابوالفضل شریفی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران افزود: فعالیت 
این مراکز به صورت درمان سرپایی و بستری کردن معتادن است و مجوز 
آنها توسط اداره کل بهزیستی و دانشگاه علوم پزشکی صادر می شود.وی با 
اشاره به وجود ۲ مرکز ترک اعتیاد اجباری مشمول ماده ۱۶ قانون مبارزه 
با مواد مخدر در استان یادآور شد: هم اکنون ۵۱ سازمان مردم نهاد نیز در 
زمینه درمان اعتیاد و صیانت از بهبود یافتگان فعالیت دارند که این تعداد 
در سال ۹۵ تنها ۳۰ مورد بوده ولی به همت معاونت توسعه مشارکت های 
استانداری افزایش پیدا کرده است.شریفی افزود: کارهای متعددی برای 
تقویت و توانمند سازی سمن های فعال در حوزه مبارزه با اعتیاد انجام شده و 
کارگاه های آموزشی با کمک بهزیستی و معاونت اجتماعی فرمانداری و دفتر 
اجتماعی استانداری ترتیب یافته است.وی با بیان اینکه طرح های خوبی از 
سوی شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر ارائه و در کل کشور اجرا شده 
است، گفت: طرح توانمند سازی دانش آموزان مقطع متوسطه دوم به همراه 
والدین و معلمان از جمله این طرح ها است که در سال ۹۴ از قم آغاز شد 
و در حال حاضر نیز در سراسر کشور در حال انجام می باشد.وی برگزاری 
۲۰۶ کارگاه پیشگیری از اعتیاد ویژه آموزش و پرورش در سال ۹۷ را مورد 
توجه قرار داد و گفت: برای این کار ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال از محل 
اعتبارات ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور و استانداری هزینه شد.وی افزود: 
در این سال ۱۳۳ هزار و ۲۷۲ نفر ساعت کلاس های مهارت های زندگی 
ترتیب یافت.وی همچنین یادآور شد: در سال ۹۷ برای بیش از ۵ هزار 
معلم مقطع دوره ابتدایی تحصیلی قم نیز مجموعه آموزش هایی شامل ۶ 
ساعت پیشگیری از اعتیاد و آشنایی با آثار و عوارض استعمال مواد مخدر 
و ۲۴ ساعت مهارت های زندگی ارائه شد.وی ادامه داد: شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر استان در زمینه آموزش دانشجویان دانشگاه فرهنگیان 
نیز اقدام های خوبی را انجام داده و در صورت همکاری سایر دستگاه ها از 
شهریورماه سال جاری آموزش های فرزندپروری را نیز برای این دانشجویان 
خواهیم داشت.وی اضافه کرد: بیش از ۱۰۰ مرکز وابسته به بهداشت و 
بهزیستی مستقر در استان نیز برای آموزش رایگان مهارت های فرزند پروری 
در آمادگی کامل قرار دارند.شریفی در ادامه گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون با حکم قضائی، ۳۷ دستگاه خودروی کشف شده از قاچاقچیان مواد 
مخدر در این استان به مبلغ ۱۴ میلیارد ریال فروخته و به حساب دولت 
واریز شد.وی اضافه کرد: تلاش داریم تا در سه ماهه دوم سال نیز مقدمات 
فروش حداقل ۲۰ دستگاه خودروی دیگر که از قاچاقچیان بدست آمده 
را فراهم کنیم.وی بیان داشت: در سال گذشته از محل فروش خودروها 
و اموال مصادره شده از قاچاقچیان در قم ۱۵ میلیارد ریال درآمد کسب 
شد.وی ضبط اموال و دارایی های قاچاقچیان مواد مخدر را از روش های 
مؤثر در جلوگیری از توزیع و عرضه مواد افیونی در جامعه دانست و بیان 
کرد: در صورت مصادره اموال این افراد، دارایی های آنها در جهت انجام امور 
خلاف و غیرقانونی و همچنین ارتکاب به اعمال مجرمانه مورد استفاده قرار 
نمی گیرد.شریفی تصریح کرد: سال گذشته به همت پلیس قم و دستگاه 
قضائی، از حساب فرزند دو ساله یک فرد متهم به قاچاق مواد مخدر سه 
میلیارد و ۵۸۸ میلیون ریال پول شناسایی و به نفع دولت مصادره و به 

حساب خزانه واریز شد.

معاون فرماندهی انتظامی استان قم:

۲ هزار و ۷00 کیلوگرم 
مواد مخدر در قم کشف شد

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی  استان قم گفت: از ابتدای سال 
جاری تاکنون بیش از ۲ هزار و ۷۰۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر در این 
استان کشف شده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حدود ۵۰ 
درصد افزایش داشته است. سرهنگ مهرداد حاجی زاده روز سه شنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: مواد مکشوفه شامل تریاک، حشیش، 
شیشه، مرفین و مواد ترکیبی و انواع قرص های روان گردان می باشد.وی 
بیان داشت: در این مدت بیش از ۳۵۰ تن توزیع کننده خرد مواد مخدر 
نیز دستگیر شد که حاکی از تمرکز اقدام های مقابله ای فرماندهی انتظامی 
قم در پاکسازی محلات از لوث وجود خرده فروشان است.وی استان های 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان و بوشهر را از مبادی وروی مواد مخدر کشور 
عنوان و با تاکید بر اشراف اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر قم به این 
موضوع خاطرنشان کرد: ارتباط مردمی با پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
نسبت به سال قبل روند افرایشی داشته و همچنان نیز ادامه خواهد داشت.

سخنگوی فرماندهی انتظامی قم همچنین از دستگیری یک هزار و ۱۸۵ 
نگهدارنده انواع مواد مخدر در سطح استان خبر داد و گفت: این آمار نسبت 
به مدت مشابه حدود ۵ درصد افرایش پیدا کرده است.حاجی زاده یادآور 
شد: در راستای پاکسازی سطح شهر و بویژه محلات از از معتادان متجاهر 
بیش از ۲ هزار تن از این معتادان دستگیر شدند.وی اذعان داشت: این 
افراد در سرقت های خرد نیز نقش داشتند و ناامنی هایی را برای شهروندان 
ایجاد کرده بودند.وی گفت: پلیس مبارزه با مواد مخدر استان امسال تلاش 
می کند، تا بواسطه اقدام های امنیتی و اطلاعاتی و تعامل با دستگاه های عضو 
شورای مبارزه با مواد مخدر و مشارکت و همکاری مردم آمار کشفیات و 
دستگیری ها را ارتقا دهد.وی ابراز کرد: افزایش آمار به منزله بالا رفتن تعداد 
معتادان و خرده فروشان نیست، بلکه بیانگر تمرکز بیشتر روی موضوع و 
هدفمند شدن فعالیت ها در حوزه شناسایی و دستگیری مجرمان است.وی 
استفاده از ظرفیت دستگاه های فرهنگی و آموزشی برای برگزاری کارگاه های 
آموزشی و برپایی نمایشگاه و کلاس های آموزشی چهره به چهره برای همه 
اقشار را از فعالیت های فرهنگی و پیشگیرانه فرماندهی انتظامی قم ذکر 
کرد و بیان داشت: در حوزه مقابله با عرضه مواد مخدر موفقیت های خوبی 
بدست آمده ولی در حوزه تقاضا باید کارهای بیشتری صورت گیرد.وی 
افزود: فرماندهی انتظامی قم آموزش ها و ارتقای سطح آگاهی های عمومی 
در خصوص خطرها و زیان های مواد مخدر را با تمرکز بر خانواده و مراکز 

آموزشی و دانشگاهی هدفمندتر دنبال می کند.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم :

بوروکراسی به قفس آهنین سرمایه گذاری 
در شهر قم تبدیل شده است 

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم در این جلسه 
اظهار داشت: بلوار پیامبر اعظم)ص( از جمله طرح های عمرانی قم بوده که 
در هماهنگی کامل با طرح تفصیلی و مصوبات کمیسیون ماده ۵ است و 
قاعدتاً نباید هیچ گونه مشکلی در رابطه با سرمایه گذاری در آن احساس شود.

محسن رنجبر در صدمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم اظهارداشت : از سال های گذشته برای ۱۰۷ بلوک بلوار پیامبر اعظم)ص( 
مجوزهای لازم از شورای عالی معماری و شهرسازی کشور و همچنین 
کمیسیون ماده ۵ استانداری اخذ شده است.وی با انتقاد از روح بوروکراسی  
در پروژه های سرمایه گذاری گفت: بسیاری از مصوبات سرمایه گذاری 
شورای اسلامی شهر قم به دلیل مشکلات بوروکراسی به نتیجه مطلوب و 
مورد انتظار خود نمی رسند.رنجبر ادامه داد: برای توسعه شهر قم باید روند 
طولانی و آزاردهنده بوروکراسی های موجود را حذف و از بخش خصوصی 
حمایت لازم صورت بگیرد، بوروکراسی به قفس آهنین سرمایه گذاری در 
شهر قم تبدیل شده است.نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در بخشی 
از این جلسه، بیان کرد: بخش مهمی از مساحت قم کانون و تولیدکننده 
ریز گرد در بخش مرکزی کشور بوده و باید طرح های توسعه فضای سبز 
و حفظ مراتع به صورت جدی در آن ها دنبال شود.حسن بختیاری عنوان 
کرد: شهرداری قم برای مبارزه با معضل ریز گردها آماده هرگونه همکاری 
با سازمان جهاد کشاورزی و اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
است.وی تاکید کرد: بخشی از انهار کشاورزی که از محدوده داخل شهر 
قم عبور می کند ساماندهی شده اما بخش دیگری از آن ها همچنان مانند 
گذشته وضعیت مطلوبی ندارند و باید با تعامل با جهاد کشاورزی استان روند 
ساماندهی آن ها دنبال شود.رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در ادامه این 
جلسه، گفت: روند سرمایه گذاری در شهر قم نباید با برخی نگاه های بخشی 
شورای معماری و شهرسازی کشور متوقف شود، بلوار پیامبر اعظم)ص( 

ظرفیت بزرگ سرمایه گذاری استان است.

اخبــار

خبــر

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن 0۲5۳۲906۱60

استاندار قم گفت: مجموعه مدیریت استان از ایجاد شهرک های صنعتی خصوصی 
حمایت می کند، بسیاری از تولیدکنندگان قمی ظرفیت ایجاد شهرک های خصوصی را 

دارند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در سالن جلسات 
شهرک صنعتی شکوهیه قم افزود: چرخ صنعت در استان را واحدهای تولیدی به حرکت 
درآورده اند و باید حمایت های لازم از سرمایه گذاران صورت بگیرد.وی تاکید کرد: مدیران 
استانی باید با حضور فیزیکی در شهرک های صنعتی مشکلات صنعت و تولید را شناسایی 
در راستای رفع مشکلات قدم بردارند.استاندار قم ادامه داد: چتر حمایتی سرمایه گذاری 
استان از سرمایه گذاران در چهارچوب های قانونی گسترده بوده و حمایت حداکثری از 
صنعت و تولید صورت خواهد گرفت.وی در ادامه بیان کرد: برای بهبود وضعیت تولید باید 

تفکیکی بین کارآفرینان واقعی و افراد سودجو قائل شد، سابقه موفق و نوع فعالیت کارآفرینان 
نشان از اهلیت سرمایه گذاران و توسعه فازهای بعدی است.وی اظهار داشت: حمایت از 
سرمایه گذاران و صنعت وظیفه ذاتی تمام مسئولان استانی است، اگر چرخ تولید در قم به 
حرکت درآید برخی از مشکلات موجود در زمینه اشتغال و رکود از بین می رود.سرمست 
تصریح کرد: برخی از قوانین سبب ایجاد اختلال در رونق تولیدشده و مشکلی از پیش روی 
تولیدکنندگان برطرف نمی کند، اصلاح فرایندها و موانع تولید باید تا رسیدن به وضعیت 
مطلوب دنبال شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: مشکلات سرمایه گذاری باید 
از مسیر قانونی و بر مبنای مستندات موجود پیش برود.۲ هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک، 
متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد حدود ۹۰ درصد مربوط به صنایع کوچک 
و متوسط است؛ همچنین بیش از ۵۳ هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند.

استاندار قم:

سرمایه گذاران برای ایجاد شهرک های صنعتی خصوصی حمایت می شوند

در نظر دارد نسبت به اجرای پروژه های عمرانی به شرح ذیل 
اقدام نماید. 

پروژه احداث پارک ساحلی کبودین با اعتبار 3/000/000/000 ریال
لذا از کلیه علاقمندان واجد شرایط در مناقصه دعوت بعمل 
می آید جهت دریافت اسناد مناقصه حداکثر تا تاریخ 98/4/8 به 
دفتر امور پیمان و قرارداد شهرداری صباشهر و با در نظر گرفتن 

شرایط ذیل مراجعه نمایند. 
- آخرین مهلت قبول پیشنهادات پایان ساعت اداری مورخ 

98/4/18 می باشد . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

- ارائه سپرده شرکت در مناقصه به میزان 5 درصد قیمت پایه 
الزامی است . 

- کلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی مناقصه عمومی به 
عهده برندگان مناقصه خواهد بود . 

-زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت 15 
مورخ  98/4/19 در محل دفتر شهردار خواهد بود.

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه موجود است . 
تاریخ چاپ نوبت اول 98/03/۲9
تاریخ چاپ نوبت دوم 98/04/5 

شهرداری صباشهر 

امیر کریمی شهردار صباشهر

آگهی فراخوان عمومی )نوبت اول(


